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نخستین روزنامه 
اقتصادی ایران

مشکلات روانی مانند اختلالات جسمی نیست 

 اشرف سادات جلال زاده -روزنامه نگار
همگی می دانیم اتفاقات ناگوار، بیماری و حوادث  ممکن  

است هر زمان و برای هر فردی ،کوچک ،بزرگ و پیر و جوان 
اتفاق بیفتد. حوادثی مانند تصادفات، ایست قلبی و....در این 
زمان مراجعه به بیمارستانها و مراکز درمانی از اولویت های 
اقدامی  پس از وقوع حادثه خواهد بود و وظیفه اصلی کادر 
درمان ، رسیدگی به احوال بیماران و اقدامات هر چه سریعتر  

برای بیماران خصوصا در....

وعده کاهش قیمت گوشت امکان پذیر است

ملی  مجمع  رئیس  پوریان  منصور 
صادرکنندگان دام زنده

واردات  از  کشاورزی  جهاد  وزیر  مقام  قائم  اخیرا 
به  گوساله  و  گوسفندی  گوشت  تن   190 روزانه 
منظور تنظیم بازار خبر داده و اعلام کرده ، قیمت 
لاشه عمده فروشی به کیلویی 330 هزار تومان و 
برای خرده فروش، به 380 هزار تومان برسد. در 

واقع می توان گفت میزان گوشت ...

برنامه دور  از  دسترس هفتم

اسبق  کل  معاون   - کرباسیان  مهدی 
وزارت اقتصاد و دارایی 

دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه پیشنهاداتی را 
همچون  رشد 8 درصدی تولید ناخالص داخلی 
رشد 2.8 درصدی بهره وری، رشد 13 درصدی 
و  نفت  بخش  درصدی   9 رشد  معدن،  بخش 
رشد10 درصدی  بخش حمل و نقل 10  ارائه 

کرده است همچنین اعدادی...

یادداشت

یادداشت

سرمقاله

متن کامل در صفحه 3  

متن کامل در صفحه 4  

متن کامل در صفحه 2

عضو کمیسیون انرژی مجلس  مطرح کرد:

اثبات توانمندی گازی به 
کشورهای منطقه

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
بهره بــرداری از فاز 11 پارس جنوبی به معطلی 22 ســاله 
توســط پیمانکار خارجــی پایان داد، گفت: فــاز 11 پارس 

جنوبی به کشورهای همسایه ما ثابت کرد ....

مواد و تبصره های لایحه برنامه هفتم توسعه همچنان توسط نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در دست بررسی، اصلاح و تصویب است اما این 
واقعیت های  با  کارشناسان  برخی  دیدگاه  از  آن  خروجی های  و  بررسی 
تحول،  تازه ترین  در  اکنون  ندارد.  همخوانی  کشور  اقتصاد  میدانی 

نمایندگان مجلس به کلیاتی در برنامه هفتم توسعه رای داده اند که رشد 
اقتصادی 8 درصدی در آن به عنوان هدف، تعیین شده است؛ هدفی که 
نمایندگان  رای  و  نیست  فراهم  آن  لوازم  بنگریم  آن  در  دقت  به  وقتی 
را  اقتصاد  به  دادن  دستور  تکراری  بوی  و  رنگ  بیشتر  نیز  هدف  این  به 

دارد. نگارش بلندپروازانه برنامه های توسعه ای کشور به خودی خود اقدام 
نادرستی نیست اما وقتی گزینه های واقعی و ظرفیت های موجود در نظر 
این  ندارد.  به همراه  نتیجه ای جز شکست  بلندپروازی  این  نشود،  گرفته 

اتفاقی است که در مورد ....

مجلس به اولویت های لایحه برنامه هفتم توسعه رای داد؛

رشد 8 درصدی اقتصاد؟!!!
صفحه2

صفحه 2

بررسی »جهان اقتصاد« از دلایل گرانی شکر نشان می دهد؛بررسی »جهان اقتصاد« از دلایل گرانی شکر نشان می دهد؛

تلخند شیرینتلخند شیرین

گزارش 

ویترین

صفحه 5

 نقش ضعف حمل و نقل عمومی 
در کلانشهرها بررسی شد؛

بوی ماه ترافیک

جهـان اقتصـاد: بررسـی ها از تغییرات بازار ارز نشـان می دهد روز گذشـته 
قیمـت دلار بـا روندی سینوسـی همراه بوده اسـت به گونه ایکـه در ابتدای 
معامـلات نـرخ دلار رونـد صعـودی بـه خود گرفت  امـا از بعـد از ظهر وراد 
فـاز نزولـی شـد . موضوعـی کـه کارشناسـان دلایـل ان را ابهـام در هزینه 

شـدن دلارهای آزاد شـده و...

بررسی  بازار نشان می دهد؛

گیجی دلار

 سامانه مودیان
 دیواری مقابل قاچاق

صفحه5

صفحه 4

صفحه 6

  نوبت اول 

       روابط عمومی  شركت توزیع نیروي برق استان بوشهر

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ای 
شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را به شرح ذیل، به استناد قانون برگزاری مناقصات ، از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک 
مرحله ای از محل«اعتبارات داخلی »  با مشخصات و شرایط مندرج در اسناد از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید 
.کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شــد. لذا تقاضا مي شود پس از نشر آگهي , به سامانه فوق مراجعه و پس از طی مراحل مندرج در سامانه , اقدام به شرکت در 
مناقصه نمایند و پیمانکاران می بایست جهت شرکت در مناقصه، اسناد را از طریق سامانه مذکور بارگذاری و نسبت به ارسال پاکات الف )به صورت فیزیکی ( در تاریخ 

مقرر به شرکت توزیع استان بوشهر که  الزامی می باشد، اقدام نمایند. 
*ضمنا علاوه بر ارائه اسناد مناقصه در سامانه بصورت الکترونیکی، در صورت برنده شدن  ارسال اصل پاکات )ب ، ج ( به آدرس شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر 
الزامی می باشــد. *محل تحویل اسناد مناقصه: امور تدارکات شرکت توزیع نیروي برق استان بوشهر– تلفن :31282203-31282204-077.  *به پیشنهادهاي فاقد 
امضا, مشروط, و پیشنهاداتي که بعد از انقضاء مدت و ساعت مقرر در فراخوان واصل مي شود, مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد 
مناقصه مندرج است. *مبلغ خرید اسناد : 500,000 ریال در وجه شرکت توزیع نیروي برق استان بوشهر به شماره حساب 0102403497008 بانک صادرات شعبه میدان 

امام )ره(.  *هزینه درج آگهي با برنده مناقصه مي باشد. *زمان فروش اسناد مناقصه: 1402/7/8  الی 1402/7/13

کد فراخوان سامانه ستادموضوع مناقصه شماره مناقصهردیف
مبلغ تضمین ریال

)ضمانت نامه بانکی 
معتبر(

تاریخ و ساعت ارسال 
پاکات از طریق سامانه

تاریخ و ساعت 
بازگشایی پاکات 

مناقصه مناقصه از 
طریق سامانه

402/72 م ن 1
تعمیرات پیشگیرانه به صورت خط 
گرم سال 1402 مدیریت کنگان 

و دیر
 1402/7/26 ساعت1402/7/26 ساعت 200200144۳0000611.456.000.0008

8:۳0

402/7۳ م ن2
تعمیرات پیشگیرانه به صورت خط 
گرم سال 1402 مدیریت گناوه – 

دیلم و دشتستان
1402/7/26 ساعت 1402/7/269 ساعت 200200144۳0000621.۳2۳.000.0008

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: با توجه به محدودیت های برق 
اخذ  نیازمند  زمستان،  در  گاز  محدودیت های  و  سال  نخست  نیمه  در 
تصمیم های هوشمندانه و بهنگام متناسب با نیاز شرکت هستیم تا علاوه 
فولاد  صنعت  در  تولید  رشد  سرآمد  همچنان  وضعیت،  این  از  گذر  بر 

کشور باشیم.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، جلسه کمیته مدیریت 
به  مدیران  از  تعدادی  و  معاونان  مدیرعامل،  حضور  با  هرمزگان  فولاد 
منظور بررسی عملکرد سال جاری و استراتژی های نیمه دوم سال برگزار 

شد.
با اشاره به عملکرد قابل قبول فولاد  در این جلسه عطاالله معروفخانی 
هرمزگان طی 6 ماه نخست در حوزه تولید، بیان کرد: سال 1402 در 
حوزه تولید به دلیل مشکلات عدیده در تامین انرژی سال دشواری است. 
از این رو باید به سرعت برای نیمه دوم سال برنامه ریزی و تصمیم گیری 

کنیم.
وی با اشاره به رشد تولید با وجود محدودیت های انرژی، افزود: در تولید 
تختال رشد 7.5 درصدی و تولید آهن اسفنجی رشد 29 درصدی ثبت 
کردیم اما ادامه این رشد تولید نیازمند برنامه ریزی دقیق و هوشمندانه 

در همه حوزه ها به ویژه خرید و بهره برداری هستیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان رصد دائمی بازار در حوزه تامین مواد 
اولیه را یکی از راهکارهای کاهش بهای تمام شده و افزایش سودآوری 
هرمزگان  فولاد  اولیه  مواد  تامین  وضعیت  کرد:  خاطرنشان  و  دانست 
مطلوب است اما با توجه به برخی مشکلات زیرساختی و نوسانات بازار، 
اقداماتی همچون پیش خرید مواد اولیه و پیش بینی نوسانات قیمت مواد 

اولیه می تواند گرهگشای تصمیم های آتی ما باشد.
معروفخانی با بیان اینکه در شرایط رکورد بازار داخلی و صادراتی هم 
در فروش داخلی و هم در فروش صادراتی رشد داشتیم، عنوان کرد: در 

بازار داخلی کمبود برق به زنجیره صنعت فولاد صدمه زده شاهد کاهش 
تقاضا هستیم که بخش فروش ما در این حوزه با رشد حجم فروش موفق 
عمل کرده است. در بازار صادراتی نیز دامپینگ روسیه و چین و به تبع 
آن کاهش قیمت اتفاق افتاده که خوشبختانه صادرات فولاد هرمزگان 
بازارهای  بر حفظ  توانستیم علاوه  نشان می دهد  این  و  نداشته  کاهش 
و  داخلی  رقبای  افزایش  با  البته  بیابیم.  را  جدیدی  بازارهای  موجود، 
محصولات  تولید  دنبال  به  رقابت پذیری،  حفظ  جهت  به  باید  خارجی 
تقاضا  رشد  بر  علاوه  موضوع  این  باشیم.  افزوده  ارزش  دارای  و  خاص 
برای محصولات فولاد هرمزگان به رشد سودآوری نیز کمک خواهد کرد.

وی برنامه ریزی هوشمندانه برای تولید گریدهای مختلف را نیاز شرکت 
گریدهای  انواع  تولید  توانایی  هرمزگان  فولاد  کرد:  تاکید  و  دانست 
تختال را دارد و باید در شرایط رکورد، با تولید محصولات خاص بازار 
و  آتی  روزهای  در  سایدوال  لنس  پروژه  اجرای  با  بگیرد.  اختیار  در  را 
نیز افزایش ظرفیت توانایی تولید فولاد هرمزگان برای گریدهای خاص 
واحدها  سایر  از  بیش  باید  بهره برداری  حوزه  بنابراین  می یابد.  افزایش 
هرمزگان  فولاد  کند. همچنین  توجه  گریدهای خاص  تولید  به  نسبت 
نمی تواند نسبت به افزایش تولید بی توجه باشد و باید به ثبت رکوردهای 

بالاتر بیندیشد.
امیدواریم  پایان صحبت های خود گفت:  در  فولاد هرمزگان  مدیرعامل 
با درایت و اخذ تصمیم های هوشمندانه از سوی همه معاونان و مدیران 
برخلاف روند صنعت، سال خوبی را پشت سر بگذاریم و پایان سال شاهد 
عملکرد قابل دفاع باشیم و همچنان شاگرد اولی خود را در گروه فولاد 

مبارکه حفظ کنیم.
شرکت،  مدیران  و  معاونان  از  یک  هر  مدیریت،  کمیته  جلسه  در 
چالش های حوزه خود و راهکارهای آن را مطرح کردند تا با همفکری و 

هم اندیشی و برگزاری جلسات آتی مشترک، بهترین تصمیم اخذ شود.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در جلسه کمیته مدیریت تصریح کرد: 

اخذ تصمیم های هوشمندانه برای تحقق 
رشد تولید

 -
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نیم نگاهاقتصاد

پول های میلیاردی برای مسکن 
های نقلی

مهر: یک کارشناس حوزه ساخت وساز گفت: 
قیمت  درصد   20 تا   10 فقط  مصالح  قیمت 
خانه را تشکیل می دهد و مهمترین مسئله در 
قیمت مسکن زمین است که باید برای ساخت 

مسکن مشکل آن حل شود.
 افزایش قیمت اجاره بها در تهران باعث شده 
به  مهاجرت  به  مجبور  مردم  تنها  نه  است 
برای  تمایل  بلکه  شوند  شهر  پایین تر  مناطق 
حداقل  و  پایین  متراژ  با  واحدهایی  اجاره 
در  که  آنجا  تا  کند  پیدا  افزایش  نیز  امکانات 
بین آگهی های مسکن به ویژه در جنوب شهر 
سوئیت های  یا  نقلی  آپارتمان های  می توان 
حداقل  و  بالا  سن  با  کوچک متراژ  بسیار 
امکانات را دید که عموماً نیز از سوی زوج ها یا 
حتی خانواده های دارای فرزند اجاره می شود. 
 ۳0 الی   20 تنها  خانه ها  این  از  برخی  متراژ 

متر است!
40 میلیون تومان ودیعه و سه میلیون تومان 
اجاره ماهانه مبلغی است که برای یک سوئیت 
18 متری با عمر بیشتر از ۳2 سال در منطقه 
این  آگهی  در  است.  شده  تعیین  نو  شمیران 
می تواند  مذکور  واحد  که  است  آمده  ملک 

مناسب زوج هم باشد!
پلتفرم های  در  شده  عرضه  مسکن  وضعیت 
آنلاین رهن و اجاره نشان می دهد برای رهن 
و اجاره یک واحد میکرو آپارتمان یا سوئیت 
تا حدود 40  متراژ 25  محدوده  با  تهران  در 
 100 تا   40 حدود  دست کم  باید  مترمربع 
میلیون تومان نقدینگی داشت که البته برای 

همین واحد نیز باید اجاره پرداخت کرد.
محمد منان رئیسی مدیر پژوهشکده معماری 
با خبرنگار  و شهرسازی اسلامی در گفت وگو 
اقتصادی مهر با اشاره به غیر منطقی خواندن 
آگهی های واحدهای نقلی در برابر قیمت های 
داخلی  پلتفرم های  از  برخی  در  نجومی 
مجازی  شبکه های  در  کاربران  برخی  گفت: 
متراژ  که  می دهند  انتشار  ملکی  آگهی های 
منطقی  که  دارند  بالایی  کرایه  نرخ  و  پایین 

به نظر نمی رسد.
رئیسی مدیر پژوهشکده معماری و شهرسازی 
کاهشی  روند  خصوص  در  ادامه  در  اسلامی 
طبق  کرد:  تاکید  بازار،  در  مسکن  قیمت 
روزهای  طی  مسکن  بازار  از  که  بررسی های 
اخیر انجام شد می توان گفت قیمت واحدهای 
این  البته  و  داشته  کاهشی  روند  مسکونی 
وزارت  فعالیت های  به  منوط  قیمت  کاهش 
میزان  بیشترین  بلکه  نیست  راه و شهرسازی 

تأثیرپذیری را از بازار ارز شاهد هستیم.
مسکن  می دانیم  که  همان طور  افزود:  وی 
محسوب  سرمایه ای  کالای  جز  کشورمان  در 
بازار  در  قیمت دلار  روند  از  بنابراین  می شود 
تأثیر می پذیرد و به دلیل کاهش قیمت دلار 

قیمت مسکن نیز در بازار نزولی شده است.
مسکن  بازار  در  اگر  گفت:  ادامه  در  رئیسی 
عرضه و تولید مصرفی صورت نگیرد در آینده 
قیمت  افزایش  شاهد  مجدداً  دور  نه چندان 
خواهیم بود. دولت سیزدهم در وعده خود به 
دو  بیش از  که  امروزه  و  می کند  عمل  کندی 
سال از عمر دولت آقای رئیسی گذشته است 
پیش  مسکن  حوزه  در  چشمگیری  اتفاقات 

نیامده است.
این مقام مسئول تاکید کرد: زمانی که تولید 
در  قطعاً  نمی دهد  رخ  کافی  اندازه  به  مسکن 
متراژهای  آگهی  شاهد  پلتفرم هایی  چنین 
نجومی  قیمت های  با  قدیمی  و  کوچک 
بازار  در  روندی  چنین  ادامه  و  بود  خواهیم 

مسکن خطرناک خواهد بود.
در  ساختمانی  مصالح  عرضه  به  اشاره  با  وی 
قیمت  در  ساختمانی  مصالح  گفت:  بورس، 
تمام شده مسکن سهم چندانی ندارد و معضل 
اصلی در بحث ساخت مسکن تنظیم گری بازار 
در  سیاست ها  مدیریت  عدم  و  جهت  یک  از 
مجموع  و  است  دیگر  سوی  از  زمین  تأمین 
سهم مصالح در تأمین مسکن حدود 10 الی 
مشکلات  باید  ابتدا  بنابراین  است  درصد   20

دیگر را حل کرد.
ورود دلالان  از  بر جلوگیری  تاکید  با  رئیسی 
به بازار مسکن افزود: دولت باید ابتدا مشکل 
داغ  نقره  را  دلالان  تا  کند  برطرف  را  زمین 
یک  عنوان  به  نباید  مسکن  به  زیرا  شوند 
کالای سرمایه ای نگاه کرد و هم اکنون بیش از 
سطح  در  زمین  و  مسکونی  واحد  میلیون ها 
این  صاحبان  متأسفانه  که  دارد  وجود  کشور 
قانون  باید  نمی دهند  اجاره  و  رهن  ملک ها 
جدی نیز در این خصوص مصوب و اجرا شود 

تا سوداگران دست از این کارها بردارند.
بهتر  مربوطه  مسئولین  افزود:  ادامه  در  وی 
ضعف  نقاط  حاشیه ای  مسائل  جای  به  است 
این مسئله را پیگیری کنند تا سرعت اجرای 
کار بیشتر شود و البته در خصوص واحدهای 
قابلیت اجرا  باید مالیات وضع شود که  خالی 
داشته باشد.رئیسی با اشاره به عرضه ملک های 
واحدهای  باید  دولت  افزود:  سرمایه داران، 
این  صاحبان  و  کند  شناسایی  را  خالی 
ملک ها  که  کند  اجبار  را  مسکونی  واحدهای 
را برای تنظیم بازار مسکن عرضه کنند و در 
صورت عدم اجرای این روند مالیات سنگینی 

برای این گونه افراد در نظر داشته باشد.
سیزدهم  دولت  کرد:  تاکید  پایان  در  وی 
عرضه  به  ملزم  را  سرمایه داران  ابتدا  باید 
مناسب  عرضه  با  سپس  کند  واحدهایشان 
در  الخصوص  علی  کشور  سطح  در  زمین 
دیگر  تا  بشکند  را  قیمت مسکن  کلان شهرها 
شاهد چنین آگهی های نجومی برای خانه های 

25 الی ۳0 متری در پلتفرم ها نباشیم.

توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  تبصره های  و  مواد 
شورای  مجلس  نمایندگان  توسط  همچنان 
اسلامی در دست بررسی، اصلاح و تصویب است 
دیدگاه  از  آن  خروجی های  و  بررسی  این  اما 
برخی کارشناسان با واقعیت های میدانی اقتصاد 
تازه ترین  در  اکنون  ندارد.  همخوانی  کشور 
برنامه  به کلیاتی در  نمایندگان مجلس  تحول، 
هفتم توسعه رای داده اند که رشد اقتصادی 8 
شده  تعیین  هدف،  عنوان  به  آن  در  درصدی 
بنگریم  آن  در  دقت  به  وقتی  که  هدفی  است؛ 
لوازم آن فراهم نیست و رای نمایندگان به این 
دستور  تکراری  بوی  و  رنگ  بیشتر  نیز  هدف 
بلندپروازانه  نگارش  دارد.  را  اقتصاد  به  دادن 
برنامه های توسعه ای کشور به خودی خود اقدام 
و  واقعی  گزینه های  وقتی  اما  نیست  نادرستی 
این  نشود،  گرفته  نظر  در  موجود  ظرفیت های 
همراه  به  شکست  جز  نتیجه ای  بلندپروازی 
ندارد. این اتفاقی است که در مورد برنامه های 
قبلی هم شاهد بوده ایم و باید از آن درس های 

مهمی می گرفتیم که گویا نگرفتیم.
نگاهی به اهداف رشد اقتصادی برنامه هفتم

گذاری  هدف  از  رسانه ها  اساس  این  بر 
مصوب  توسعه  هفتم  برنامه  اقتصادی  رشد 
اند حاکیست  نمایندگان مجلس منتشر کرده 
هفتمین  در  سالانه  اقتصادی  رشد  متوسط 
برنامه توسعه ای کشور 8 درصد در نظر گرفته 

برنامه رشد بهره وری کل  این  شده است. در 
عوامل تولید 2.8 درصد پیش بینی شده است 
درصدی   8 رشد  از  درصدی   ۳5 سهم  که 
در  شاغلان  رشد  داشت.  خواهد  گفته  پیش 
گرفته  نظر  در  درصد   ۳.5 سالانه  برنامه  این 
میلیون  ایجاد سالانه یک  آن  مفهوم  که  شده 
دولت  رفاه  وزیر  نکنیم  فراموش  است.  شغل 
سید ابراهیم رئیسی در سال 1401 هم مدعی 
ایجاد یک میلیون شغل شد که البته این ادعا 
واکنش های فراوانی به دنبال داشت و منتقدان 
در نقد آن بسیار قلم زدند. نکته دیگر در این 
برنامه رشد سالانه 12 درصدی صادرات نفت و 
نکته مهم تر رشد سالانه 2۳ درصدی صادرات 
غیرنفتی است. از موارد تامل برانگیز دیگر این 
برنامه می توان به پیش بینی رشد 10 درصدی 
بخش  درصدی   1۳ رشد  نقل،  و  بخش حمل 
معدن، رشد 8.5 درصدی بخش صنعت، رشد 
9 درصدی بخش ساختمان، رشد 5.5 درصدی 

بخش کشاورزی و رشد 8 درصدی بخش آب 
که  اینجاست  سوال  کرد.  اشاره  گاز  و  برق  و 
هدف گذاری هایی که مجلس به آنها رای داده 
تا چه حد با واقعیت های موجود اقتصاد ایران از 
تجارت  سرمایه،  تشکیل  سرمایه گذاری،  منظر 
خارجی، تولید، منابع، محیط زیست، جمعیت 
توسعه  بر  تاثیرگذار  و  مهم  مولفه های  سایر  و 

هماهنگ است؟
اقتصاد دستور پذیر نیست

محمد قلی یوسفی اقتصاددان درباره هدف های 
تعیین شده رشد اقتصادی در برنامه هفتم توسعه 
به »جهان اقتصاد« می گوید: اتفاقی که در برنامه 
هفتم افتاده بلندپروازی هایی است که قبلا هم 
در برنامه های قبلی شاهد آن بودیم. ما باید درس 
اما نمی  باشیم  برنامه های قبلی گرفته  از  هایی 
توانیم یا نمی خواهیم درس های خود را بیاموزیم. 
نگارش برنامه توسعه، پیش نیازهایی دارد که ما 
پیش  اولین  نداریم.  توجهی  نیازها  پیش  این  به 

نیاز یک برنامه توسعه، داشتن استراتژی توسعه 
استراتژی کلی  دانیم  ما نمی  است در حالی که 
قرار  دیگر  عبارت  به  چیست؟  کشور  توسعه 
باشد؟  توسعه  پیشرانه  اقتصاد  بخش  کدام  است 
منابع  نیست.  موضوع مشخص  این  با  ما  تکلیف 
چند  ما  دهد  نمی  اجازه  کشور  های  ظرفیت  و 
پیشران  عنوان  به  همزمان  به صورت  را  موضوع 
هم  ما  کشور  شرایط  دهیم.  قرار  مدنظر  توسعه 
ایجاب می کند از توسعه ای که هزینه سنگین بر 
محیط زیست وارد می کند دور شویم و به توسعه 
در  شفافیتی  چنین  اما  کنیم  پیدا  سوق  پایدار 
هدف گذاری های برنامه هفتم دیده نمی شود. 
موضوع مهم دیگر در نگارش برنامه توسعه، مساله 
سرمایه گذاری است و برنامه های توسعه کشور ما 
هستند.  توجه  بی  هم  سرمایه گذاری  الزامات  به 
بالاخره باید پاسخی برای این سوال داشته باشیم 
صادرات  درصدی   2۳ رشد  خواهیم  می  اگر  که 
همین  باید  را  کار  این  باشیم  داشته  غیرنفتی 
بخش خصوصی نحیف تحت سیطره بخش دولتی 
و شبه دولتی قدرتمند و دارای نفوذ و رانت انجام 
دهد یا قرار است بخش خصوصی را تقویت کنیم 
و دولت از اقتصاد کناره بگیرد؟ اگر بخواهیم رویه 
کنونی را ادامه دهیم دولت منابعی برای سرمایه 
را  غیرنفتی  صادرات  بخواهد  که  ندارد  گذاری 
افزایش صادرات  برای  افزایش دهد. دولت حتی 
آن  به  سالانه  بودجه  اعظم  بخش  که  هم  نفت 
سوالاتی  این  ندارد.  را  لازم  منابع  است،  وابسته 
است که با دیدن کلیات برنامه ها و اهداف رشد 
می  متبادر  ذهن  به  اقتصاد  مختلف  های  بخش 
رساند که  نتیجه می  این  به  را  ما  نهایتا  و  شود 
دستورالعمل  یک  توسعه  برنامه  جای  به  هم  باز 
برای رشد اقتصادی تصویب شده است؛ در حالی 
که درس آموخته های گذشته باید ما را به این 
درک رسانده باشد که اقتصاد، دستورپذیر نیست. 

مجلس به اولویت های لایحه برنامه هفتم توسعه رای داد؛

رشد 8 درصدی اقتصاد؟!!!

دستمزد کارگران به حقوق کارمندان گره خورد

در دومین روز از بررسی لایحه برنامه هفتم

دولت با صندوق توسعه ملی قرار داد می بندد

بیان  با  اجتماعی  رفاه  و  تعاون،کار  وزیر  معاون  اقتصاد:  جهان 
کارگران  دستمزد  مصوبه  اصلاح  برای  جلسه ای  تاکنون  اینکه 
کار  عالی  شورای  نشست  برگزاری  احتمال  از  نشده،  تشکیل 
حداقل  مصوبه  در  بازنگری  هرگونه  و  داد  خبر  آینده  هفته  در 
حقوق  افزایش  درباره  تصمیم گیری  به  منوط  را  کارگران  مزد 

کارمندان در میانه سال دانست.
افزایش 27 درصدی  29 اسفند سال گذشته شورای عالی کار 
افزایش اگر  حداقل دستمزد کارگران را به تصویب رساند. این 
اما  نبود  کارفرمایی  حتی  و  کارگری  گروه های  میل  باب  چه 
)مهار  تحقق شعار سال  راستای  در  دولت  با  دلیل همراهی  به 
تورم، رشد تولید( با آن موافقت کردند. در عین حال به گفته 
مقامات کارگری در صورتجلسه دستمزد، بندی لحاظ شد مبنی 
بر اینکه چنانچه در نیمه دوم سال مهار تورم صورت نگرفت و 
افزایش حقوق کارمندان لحاظ شد، در خصوص حداقل دستمزد 

کارگران نیز تصمیم گیری شود.

علی حسین رعیتی فرد معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اخیرا درباره برگزاری جلسه شورای عالی کار با محور 
ترمیم مزد کارگران گفته است: جلسات شورای عالی کار هر ماه 
به طور منظم با حضور شرکای اجتماعی تشکیل می شود ولی 
تاکنون دستور جلسه ای برای اصلاح مصوبه حداقل مزد نداشتیم 
و احتمالا بعد از بازگشایی مدارس و هفته دفاع مقدس جلسه ای 

در هفته آینده برگزار شود.
وی با بیان اینکه درخواست تجدیدنظر در خصوص حداقل مزد 
قرار  کار  و در دستور  نشده  ارائه  کار  عالی  کارگران در شورای 
در  را  مسایلی  کارگری  نمایندگان  برخی  گفت:  است،  نگرفته 
رسانه ها عنوان کرده اند ولی این موضوع باید در دستور کار قرار 

گیرد تا در شورا بررسی شود.
آنطور که معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته در زمان 
تصویب حداقل دستمزد 1402 پیش بینی شد چنانچه در سال 
جاری حقوق کارمندان دولت در میانه سال افزایش پیدا کند، 

ولی  شود  اضافه  هم  کارگران  حقوق  حداقل  میزان  همان  به 
هیچ خبری از افزایش حقوق کارمندان نیست و بر این اساس 

تصمیمی درباره حداقل دستمزد کارگران گرفته نشده است.
از  کار  عالی  شورای  در  کارگران  نماینده  ابوی،  هادی  پیشتر 
درخواست گروه کارگری برای برگزاری جلسه شورای عالی کار با 
محور ترمیم مزد و تقویت معیشت کارگران خبر داده و گفته بود 
با توجه به فرمایشات مقام عالی وزارت مبنی بر اینکه نمایندگان 
کارگری هر زمان درخواست تشکیل جلسه شورای عالی کار را 

بدهند مانعی ندارد، این جلسه برگزار خواهد شد.
بحث  تا  است  تلاش  در  توان  تمام  با  دولت  اینکه  بیان  با  وی 
کنترل تورم و ثبات قیمت ها به نتیجه برسد، لزوم بازنگری در 
حداقل مزد کارگران را خاطرنشان کرد و گفت: در صورت عدم 
تصمیم گیری درباره ترمیم مزد، از طرح های حمایتی نظیر تامین 
ارزاق، اختصاص بن غیرنقدی یا کالابرگ الکترونیکی که موجب 

رونق سفره کارگران شود، استقبال می کنیم.

جهان اقتصاد: ادامه رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق در خصوص 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه در دستور کار جلسه علنی دیروز 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار گرفت.
سومین جلسه علنی مجلس شورای اسلامی به منظور بررسی لایحه 
برنامه هفتم توسعه به ریاست محمدباقر قالیباف آغاز شد. نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی روز گذشته کلیات لایحه برنامه هفتم توسعه 

را به تصویب رسانده و وارد بررسی جزئیات لایحه شدند.
بعد  و  صبح  شیفت  دو  در  جاری  هفته  در  مجلس  علنی  جلسات 
ازظهر برگزار می شود.در ابتدای این جلسه محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی از پیش بینی تشکیل شورای راهبری برنامه 
هفتم توسعه با ترکیبی از مجلس شورای اسلامی و دولت به منظور 

نظارت عمومی بر اجرای این برنامه خبر داد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه دیروز؛ با تصویب بند ب 
ماده ۳ لایحه، به دولت اجازه دادند به منظور تسویه بدهی های خود 
و شرکت ملی نفت ایران به صندوق توسعه ملی نسبت به عقد قرارداد 
با این صندوق در زمینه اکتشاف، توسعه، استخراج، تولید، فروش و 
صادرات نفت و گاز با اولویت میادین جدید و یا مشترک اقدام کند.

با تصویب بندهای »پ« و »ت« ماده ۳ لایحه، وزارت امور اقتصادی 

و دارایی را مکلف کردند تا نسبت به فراهم کردن بستر سرمایه گذاری 
عموم مردم در طرح های دارای بازدهی و ارزآوری بالا اقدام کند.

با تصویب بند )ب( ماده 4 لایحه، دولت مکلف به بازنگری در نرخ 
سود بازرگانی واردات متناسب با سیاست های تجاری و صنعتی کشور 

شد.
با تصویب بند )پ( ماده 4 لایحه، نمایندگان وزارت صمت را مکلف 
کردند که بسترهای لازم برای ایجاد، توسعه و حمایت از شرکت های 
خصوصی، عمومی غیردولتی و تعاونی واسطه صادراتی را فراهم کند.
با تصویب بند )ت( ماده 4 لایحه، مجلس سازوکاری برای جلوگیری 
تعیین  واردات و کم اظهاری در صادرات کالاها  بیش اظهاری در  از 
کرد.با تصویب بند )ث( ماده 4 لایحه، وزارتخانه های اقتصاد و تعاون 
وصول  و  پرداخت  فرآیندهای  در  تسریع  راستای  در  شدند  مکلف 
فرایند وصول  واحدهای کسب وکار،  از طرف  بیمه  مالیات و کسور 

دریافت حق بیمه توسط سازمان امور مالیاتی کشور را ایجاد کنند.
با تصویب بند ج ماده 4 لایحه،  به منظور شفافسازی محیط کسب 
و کار و تسهیل محاسبه خطر )ریسک( انجام معاملات و تعاملات 
مالی بین اشخاص از جنبه سوابق قضائی، سازوکار استعلام برخط 
محکومیت های قطعی و اعسار اشخاص در محاکم حقوقی و کیفری  

مشخص شد.
و  اسناد  ثبت  نمایندگان سازمان  ماده 4 لایحه،  بند چ  تصویب  با 
املاک کشور را مکلف به راه اندازی سامانه دفاتر تجاری به جای مهر 

و موم دفاتر تجاری کردند.
اقتصاد  برای وزارت  را  تکالیفی  بند )پ( ماده 5 لایحه،   با تصویب 
واگذاری  فرایند  تسهیل  و  خصوصی  بخش  مشارکت  جلب  جهت 

تعیین کردند.
حجت الاسلام علیرضا سلیمی در تذکری شفاهی بیان کرد: بسیاری 
از قوانین دائمی در برنامه هفتم توسعه یا نسخ شده یا محدود شده 
به  تا  می کنم  تقاضا  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  از  بنده  است. 
برنامه که قوانین دائمی  این  صورت کلی اعلام کند در هر کجای 
محدود شده است یا نسخ شده است احکام برنامه هفتم توسعه حاکم 

خواهد شد. به این ترتیب دیگر ما با مغایرتی مواجه نخواهیم شد.
محمدباقر قالیباف در پاسخ به تذکر سلیمی بیان کرد: اگر در جریان 
بررسی برنامه هفتم توسعه موضوعی به تصویب برسد حتما یک حکم 
تنقیح برای آن نوشته می شود که اگر قانون دائمی وجود داشته باشد 
حکم مصوب جایگزین قانون دائمی شده و به مدت پنج سال حکم 

مصوب در برنامه اجرایی می شود.

 مجتبی کاوه  
گروه اقتصاد

برنامه دور  از  دسترس هفتم
مهدی کرباسیان - معاون کل اسبق وزارت اقتصاد 

و دارایی 
دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه پیشنهاداتی را 
همچون  رشد 8 درصدی تولید ناخالص داخلی 
بهره وری، رشد 1۳ درصدی  رشد 2.8 درصدی 
بخش معدن، رشد 9 درصدی بخش نفت و رشد10 
درصدی  بخش حمل و نقل 10  ارائه کرده است 
همچنین اعدادی نجومی را برای درامد های حاصل 
از ترانزیت، و جذب سرمایه گذاری پیش بینی کرده 
است . از سوی دیگر این لایحه در کمیسیون تلفیق 
صورت  به  ارقام  و  گرفته  قرار  بازنگری  مورد  نیز 
تساعدی افزایش یافته اند در واقع باید توجه داشت 
توان نشان  ارقام می  این  به  اگرچه دستیابی  که 
دهنده عملکرد خوب دولت باشد، اما تحقق ان دور 

از انتظار بوده و بسیار ایداه آل گرایانه است .
به عنوان مثال در خصوص رشد 8 درصدی تولید 
ناخالص داخلی باید زمینه سرمایه گذاری فراهم 
شود و یکی از ابزارهای رسیدن به رشد ناخالص 
شرایطی  در  اما  است.  صادرات  و  تولید  بحث 
با رکورد شدیدی  است کشور  که حدود 8 سال 
روبروست و سرمایه گذاری در آن نزدیک به صفر 
این  به  نیز وجود دارد  تورم 50 درصدی  است و 
توان رسید که جذب سرمایه گذاری  نتیجه می 
وجود ندارد، از سوی دیگر روابط بین الملل مناسب 
نیست و افقی برای حل آن به نظر نمی رسد و این 
چالش ها از سال 97 به بعد هر روز بدتر شده است. 
لذا می توان گفت رسیدن به امار و ارقام پیشنهاد 
شده رویایی و از دسترس دوراست اما به عنوان یک 
ایرانی باید کمک کرد تا دولت به این اهداف و رقم 

ها نزدیک شود. 
به عنوان مثال می توان به آمار رشد بخش معدن 
اشاره کرد که دولت کمتر از این میزان پیش بینی 
کرده بود اما پس از دستکاری در مجلس به 1۳ 
درصد رسید این درحالیست که رشد بخش معدن 
وبنابراین  نرسیده  درصد   2 به  هرگز  واقعیت  در 
تحقق رشد 6 برابری آن موضوعی است که باید 

با تردید به ان نگاه کرد.
در بخش نفت نیز برای رسیدن به رشد 9 درصدی 
هستیم  خارجی  گذاری  سرمایه  جذب  نیازمند 
راه  نظر  از  کشورنیز  های  ساخت  زیر  ،همچنین 
آهن، بندر،  برق و آب به سرمایه گذاری های کلان 

نیازدارد. 
در خصوص جذب سرمایه گذاری نیز در یکی از 
بندها گفته شده که رشد آن 22 درصد در سال 
باشد این در حالیست که عدد واقعی  در 8 سال 
گذشته زیر1.5  درصد بوده است، بدیهی است که 
رساندن آمار واقعی رشد تولید به رقم های اعلام 
شده نیازمند رشد سرمایه گذاری خارجی و اصلاح 

تعاملات بین المللی است 
افق  که  است  اهمیت  حائز  نکته  این  همچنین 
تعاملات بین المللی روشن نیست و در قانون برنامه 
سرمایه  تسهیل  خصوص  در  بندی  هیچ  توسعه 
بخواهد  اگر  و  است  نشده  آورده  خارجی  گذاری 
این اتفاق بیافتد باید بندهای مشخصی برای آن 

تعریف شود.
که  است  وری  بهره  با  رابطه  در  دیگر  مهم  نکته 
شده  اعلام  درصدی   2.8 رشد  هفتم  برنامه  در 
بهره  رشد  ششم  برنامه  در  که  حالیست  در  این 
وری  همچنان زیر 1 درصد است. بنابراین اینکه 
چگونه دولت می خواهد به این عدد دست پیدا 
کند سئوالی است که پاسخ ان با شرایط کنونی و 

احتمالا اینده مشخص نیست.
از سوی دیگر به دلیل اینکه بیشترین بازارفروش 
ما  به  نقد  نیزپول  به چین است و چین  ما  نفت 
نمی دهد و بخشی را به صورت تهاتر در قالب کالا 
مبادله می کند  ضمن انکه ما برای نقل و انتقال این 
ارزها با مشکلات عدیده ای مواجه هستیم و هزینه 
های بالایی را به کشور تحمیل می کند در نتیجه 
پولی که  دست ما را میگیرد با توجه با تخفیفاتی 
که در فروش نفت می دهند بالا و واقعی نیست 
همچنین دولت از سال 97 بدهی هایی سنگینی 
تحت عنوان اوراق قرضه به مردم دارد، بانک مرکزی 
نیز همچنان بدهی های زیادی به  نظام بانکی دارد 
که همه اینها با توجه به هزینه های دیگر دولت 
همچون یارانه ها  که در حال حاضر تا دهک های 
بالا نیز پرداخت می شود بحران های سیاسی و 

اقتصادی ایجاد می کند.
بنابراین به نظر می رسد در برنامه هفتم توسعه با 
یک پارادوکس مواجه هستیم  و تا زمانیکه تعاملات 
بین المللی  و تحریم ها و بحث سرمایه گذاری 
خارجی حل نشود اتفاق های خوبی نخواهد افتاد 

به عنوان مثال امریکا  که 25 درصد اقتصاد دنیا در 
اختیارش است و چین که بعد از آن دومین کشور 
در دنیاست  در سال 2022 جذب سرمایه گذاری 
خارجی اش 285 میلیارد دلار و چین 190 میلیارد 
دلار بودهد این در حالیست که ترکیه 1۳ میلیارد 
سرمایه  جذب  دلار  میلیارد   22 امارات  و  دلار  
سرمایه  نهایتا  اما  است  داشته  خارجی  گذاری 
گذاری خارجی ایران  به 2 میلیارد دلار نمی رسد 
این در حالیست که جذابیت های مختلف در کشور 
باشد  زا  تواند بسیار درامد  ما وجود دارد که می 
همچون گردشگری که ترکیه در این حوزه سالانه 

میلیاردها دلار درآمد دارد. 
 نیم نگاهی به بندهای برنامه هفتم نشان می دهد 
داری  بنگاه  بخش  از  ها  خصولتی  است  قرار  که 
خارج شوند که اقدام مثبتی است  .  اما متاسفانه 
داده  اجازه  مسلح  نیروهای  به  بعدی  بندهای  در 
شده تا وارد سرمایه گذاری شوند همچنین در برای 
سازمان های توسعه ای مثل ایدرو و ایمیدرو که 
وظیفه ذاتی آن سرمایه گذاری است محدودیت 
ایجاد شده  این در حالیست که با توجه به ماهیت 
این سازمان ها ضرورت دارد مورد حمایت و توجه 

بیشتر در برنامه قرار گیرند.

اخبار

جهان اقتصاد: رئیس کل بانک مرکزی در جلسه مشترک 
معاون  و  اعتباری  موسسات  و  ها  بانک  عامل  مدیران 
مسکن و ساختمان وزارت راه وشهرسازی برگزار شد به 
قائم مقام بانک مرکزی دستور داد ظرف سه روز آینده 
جلسه کارگروه تخصصی رفع موانع تامین مالی طرح ملی 
تشکل  ذیربط  مقامات  با حضور  را  مسکن  ملی  نهضت 
تعامل  و  بر حمایت  تاکید  دهد.محمدرضا فرزین ضمن 
ویژه شبکه بانکی با وزارت راه و شهرسازی برای پیشبرد 
های  روش  از  استفاده  و  مسکن  ملی  نهضت  عملیاتی 
مختلف تامین مالی مسکن سازی در کشور تاکید کرد 

:در این کارگروه ویژه که با حضور مسئولان اعتباری بانک 
مرکزی ، مدیران ارشد وزارت راه و شهرسازی ، روسای 
شورای هماهنگی بانک ها ، کانون بانک ها و موسسات 
اعتبار خصوصی و مدیران اعتباری شبکه بانکی  برگزار 
می شود رفع مغایرت های آماری در زمینه عملکرد بانک 
ها در حوزه تامین مالی ،تعداد متقاضیان معرفی شده به 
بانک ها ، تعداد قراردادهای منعقد شده و میزان تسهیلات 
دستور  حسب  مسکن   ملی  نهضت  طرح  در  پرداختی 
رئیس جمهور در جلسه شورای عالی مسکن   بررسی و 
تعیین تکلیف می شود.فرزین همچنین از این کارگروه 

تخصصی خواست ، پیشنهادهای مختلف مطرح شده در 
زمینه طرح  نهضت ملی مسکن و راهکارهای تسریع در 
تامین تسهیلات بانکی ساخت مسکن از جمله روش های 
مختلف تامین مالی مسکن سازی و حتی استفاده از تامین 
مالی خارجی در این طرح ملی را بررسی و نتیجه نهایی را 
برای تصمیم گیری آماده کنند .رئیس کل بانک مرکزی 
همچنین تسهیل و رفع موانع نهضت ملی مسکن را در 
حل مشکلات مردم در عرصه مسکن ضروری دانست و 
گفت : شبکه بانکی حتما با تمام توان در طرح های مختلف 

مسکن سازی در کشور مشارکت خواهد کرد .

با دستور رئیس کل بانک مرکزی؛

تشکیل کارگروه ویژه برای بازکردن گره طرح مسکن ملی
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صنعت و معدن یادداشت

مشکلات روانی مانند اختلالات 
جسمی نیست 
 اشرف سادات جلال زاده -روزنامه نگار- 

 همگـی مـی دانیـم اتفاقـات ناگـوار، بیمـاری و حـوادث  
ممکـن اسـت هـر زمـان و بـرای هـر فـردی ،کوچـک 
ماننـد  بیفتـد. حوادثـی  اتفـاق  پیـر و جـوان  و  ،بـزرگ 
تصادفـات، ایسـت قلبـی و....در ایـن زمـان مراجعـه بـه 
اقدامـی   اولویت هـای  از  درمانـی  مراکـز  و  بیمارسـتانها 
پـس از وقـوع حادثـه خواهـد بـود و وظیفه اصلـی کادر 
درمـان ، رسـیدگی بـه احوال بیمـاران و اقدامـات هر چه 
سـریعتر  برای بیمـاران خصوصا در واحد اورژانس اسـت 

.
سـلامتی  پیگیـری  بـرای  بیمـار،  همراهـان  حضـور 
عزیزانشـان ، بـی قـراری ، ناآرامـی ، شـیون و زاری  آنان 
در بیمارسـتان ، آسـیب هـا و مشـکلات روحـی و روانی  
بـرای  بیمـاران دیگـر  و کادر درمـان ایجاد مـی کند  .به 
طـور مثـال  در مراجعه بیمار با ایسـت قلبی بایسـتی به 
سـرعت بـه واحد  سـی پی آر بیمارسـتان منقل  شـودو  
در کمتریـن زمـان فـرد بیماراحیـا گـردد تـا بتوانـد بـه 

زندگـی دوبـاره بازگردد . 
در ایـن بیـن رسـیدگی به احوال بیمار از یک سـو و حال 
ناگـوار همراهـان بیمـار از سـوی دیگر شـرایط دشـواری 
را بـرای کادر درمـان ایجـاد می کنـد زمانـی کـه  همراه 
بیمـار شـیون زنـان ایـن سـو و آن سـوی بیمارسـتان را 
مـی پیماید  شـرایط بـرای همراهان بیمـاردر این مرحله  
قابـل درک اسـت ولی عمـق فاجعه  زمانـی اتفاق خواهد 
افتـاد کـه اقدامـات پزشـکان مثمرثمـر واقـع نشـده  و 
بیمـار جـان خـود را از دسـت می دهـد  آن زمـان اسـت 
کـه بیمارسـتان تبدیـل بـه بهشـت زهـرا، خواهد شـد و 
کادر درمـان ، قاتلیـن وعاملیـن ، فـوت شـدن ، بیمـار و 
فحـش و ناسـزا هایی اسـت که توسـط همراهـان متوفی  

بـه کادر درمـان روانـه می شـود.
در  سـنگینی  بسـیار  فضـای  زمانـی  مقطـع  ایـن  در   
بیمارسـتان حاکـم خواهـد شـد  کـه در بهشـت زهـرا 
نیـز قابـل رویـت نیسـت و نتیجتاً حراسـت بیمارسـتان 
همراهـان بیمـار را بـه بیـرون هدایـت مـی کننـد و عذا 
داری هـا در محوطـه بیمارسـتان آغـاز مـی گـردد و تـا 
زمـان تحویـل متوفی  بر تعـداد اقوام متوفـی در محوطه 
بیمارسـتان افـزوده مـی گـردد  فضایی بسـیار نامطلوب 
بـرای بیمارانـی کـه در بخش های بسـتری بـرای مبارزه 
بـا بیمـاری در تـلاش هسـتند کـه مـی طلبـد چـاره 

اندیشـی عمیقـی در ایـن حـوزه صـورت بپذیـرد.
 از دیـدگاه نگارنـده  مشـکلات روانـی ماننـد اختـلالات 
جسـمانی نیسـت کـه دلیـل مشـخصی داشـته باشـند ، 
بلکـه در نتیجـه موضوعاتـی که روان فرد را فرسـوده می 
کنـد بـه وجـود مـی آینـد. دلیـل ابتـلای اغلب پرسـنل 
بیمارسـتان هـا و کادر درمـان بـه ایـن مشـکلات حضور 
بـی وقفه در بیمارسـتان حتـی در زمان مقابلـه درگیری 

بـا بیمـاری کرونـا  بوده اسـت.
روانشناسـان  واختصـاص واحـدی   ، حضـور مشـاوران 
در بیمارسـتانها، بـرای آرام سـازی، فضـای بیمارسـتان 
ومشـاوره، همراهـان بیمارانـی کـه عزیـزان خـود را از 
دسـت داده انـد یـا مـدت زمـان زیـادی شـاید مـاه هـا  
را بایسـتی بـه عنوان همـراه، بیمـار در کنار عزیزانشـان 
باشـند بسـیار مثمـر ثمـر خواهـد بـود  حضـور واحـد 
مشـاوران مـی توانـد بـه  پرسـنل بیمارسـتان نیز کمک 
روحـی کنـد . همانگونـه کـه مـی دانیم حضـور فیزیکی 
در بیمارسـتان هـا و وجـود صحنـه های بیمـاری ومرگ  
خصوصـاً در زمـان کرونـا تاثیـر بسـیار منفـی در روحیه 
کادر درمـان داشـته اسـت و حضور مشـاورین مـی تواند 

تاثیـرات مطلوبـی داشـته باشـد .
امیدواریـم مسـئولان متولـی وزارت بهداشـت و درمـان 
اقداماتـی صحیـح و اصولـی در این امر داشـته باشـند تا 

عـلاج واقعـه قبـل از وقوع باشـد .

مدیرعامل سایپا عنوان كرد
امکان تبدیل حواله خودرو فقط با 

مدل بالاتر
تحویل  به  اشاره  ضمن  سایپا  مدیرعامل  ایسنا: 
سوی  از  وجه  تکمیل  با  چانگان  خودروهای 
سایر  به  حواله ها  تبدیل  درباره  متقاضیان، 
سامانه  در  که  کسانی  داد:  توضیح  محصولات 
باشند،  کرده  واریز  را  وجه  درصد  و 50  ثبت نام 
امکان تغییر خودرو برای آنها وجود ندارد، مگر در 
صورتی که بخواهند مدل خودروی خود را ارتقا 

دهند.
اینکه سایپا همیشه  بیان  با  محمدعلی تیموری 
در بخش خودروهای وارداتی و مونتاژ فعال بوده، 
گفت: در دهه 90  با وجود اینکه بهترین کمپانی 
دلیل  به  اما  بود،  سایپا  تجاری  شرکای  خارجی 
مسائلی که در گروه خودروسازی سایپا به وجود 
آمد این گروه از بخش  واردات و مونتاژکاری به 
قانون  که  اما سال گذشته  طور کل حذف شد. 
از  نیز  ما  در مجلس مصوب شد  واردات خودرو 
قانون تمکین کردیم و برای تنظیم بازار با شرکای 
مذاکره  وارد  در کشورهای مختلف  تجاری خود 

شدیم.
وی ادامه داد: خردادماه سال گذشته چند نمونه 
خودرو وارد کشور کردیم و استانداردهای آن مورد 
بررسی قرار گرفت. در بهمن ماه همان سال موفق 
به ثبت سفارش و حمل خودروها به ایران شدیم 
که در فاز اول 1108 خودرو وارد گمرک شد و تا 

تیرماه سال جاری درگیر مسائل ترخیص بود.
مدیرعامل سایپا در پاسخ به این سوال که دلیل 
افزایش قیمت خودروهای وارداتی سایپا)چانگان( 
بعد از ورود به کشور چه بود؟ گفت: این خودروها 
شدند  قیمت گذاری  گمرک  از  ترخیص  از  پس 
سپس هزینه عوارض گمرک و شماره گذاری و 
افزایش  نیز به آن اضافه شد. در حقیقت  پلاک 
اعمال  از  ناشی  چانگان  خودروهای  قیمت 
هزینه های ذکر شده بود که دست سایپا نیز نبود.

تکمیل وجه و تحویل خودرو
وی اضافه کرد: از روزی که اولین خودرو وارداتی 
تحویل و قیمت ها اعلام شد تا امروز برای 200 نفر 
از متقاضیان فاکتور صادر کردیم و زمانی که برای 
متقاضیان فاکتور صادر شود آنها باید مابه  التفاوت 
را واریز کنند و پس از آن برای آنها درخواست 
پلاک می شود که این فرآیند 7 تا 10 روز طول 

می کشد.
تیموری تصریح کرد: در طول دو هفته 60 خودروی 
وارداتی پلاک شده چانگان را تحویل دادیم. مابقی 
نیز  توسط خریداران در حال تکمیل وجه است و 
پس از آن نیز خودرو تحویل داده خواهد شد،  زیرا 
خودروها در سایپا موجود بوده و هیچ مشکلی در 
این زمینه نداریم و فقط مساله فرآیند تکمیل وجه 

توسط مشتری ها و شماره گذاری است.
وی همچنین افزود:در حال حاضر پارس خودرو 
این  که  کرده  وارد  زوتی  برند  از  خودرو   1000
خودروها در پارس خودرو موجود هستند که اگر 
قیمت ها به ما اعلام شود، سریعا از سامانه متمرکز 

وزارت صمت برای ثبت نام فراخوان خواهیم داد.
برای خودروهای  اینکه  بیان  با  سایپا  مدیرعامل 
"چانگان و دلفی 5"، 29 هزار ثبت سفارش در 
وزارت صمت داشتیم، گفت: باید فرآیند تامین و 
این خودروها طی شود. همچنین  ارز  تخصیص 
به  چانگان  دستگاه   1000 آینده  روزهای  طی 
سمت ایران حرکت خواهد کرد و 2000 دستگاه 
دیگر نیز در فرآیند ساخت است. در حقیقت این 
29 هزار دستگاه بر اساس سفارش و تخصیص ارز 

تولید و تحویل می شود.
تغییر حواله به خودروهای قبلی امکان پذیر 

نیست
که  سوال  این  به  پاسخ  در  سایپا  مدیرعامل 
حواله های خریداری شده قابل تغییر به خودروی 
دیگری است؟ گفت: کسی که در سامانه متمرکز 
ثبت نام و سایپا آن را فراخوان کرده و 50 درصد 
وجه را نیز واریز کرده خودرو دیگر به نامش است 
و شاسی برای آن تولید می شود و امکان تغییر 
وجود ندارد، مگر در صورتی که متقاضی بخواهد  
مدل خودرویش را ارتقا دهد. به طور مثال شاهین 
دستی ثبت نام کرده و بخواهد آن را تبدیل به 
تغییر  صورت  این  غیر  در  کند.  اتومات  شاهین 
نیست.  پذیر  امکان  قبلی  خودروهای  به  حواله 
یعنی کسی که کوییک ثبت نام کرده نمی تواند آن 
را به تیبا تغییر دهد، زیرا مدل قدیمی است و باید 

تغییر حواله به مدل های جدید باشد.
مدیرعامل سایپا در بخش دیگری از صحبت هایش 
نیز  خودرو  تحویل  دیرکرد  جریمه  پرداخت  به 
اشاره کرد و گفت:جریمه دیرکرد به کسانی تعلق 
می گیرد که تکمیل وجه صدرصدی کرده باشند و 
فاکتور برای آنها صادر شده باشد که در این صورت 
مشخصی  تاریخ  در  می دهد  تعهد  خودروساز 
خودروی آنها را تحویل دهد و از آن روز به بعد 
هر تاخیر که پیش آید جریمه به آنها پرداخت 

خواهد شد.
مدیرعامل سایپا در پاسخ به سوال دیگری مبنی 
فروش  طرح  به  ورود  قصد  سایپا  آیا  اینکه  بر 
یکپارچه خودرو در مرحله سوم را دارد یا خیر؟ 
گفت: قصد داریم خودروی شاهین اتومات را از 
طریق سامانه برای پیش فروش قرار دهیم. انتظار 
داریم 40 هزار خودرو را از سامانه متمرکز پذیرش 
را در  اطلس  کنیم.  در مهرماه خودروی جدید 
سامانه خواهیم داشت که قیمت آن نیز مشخص 
و ابلاغ شده است. انتظار داریم که حداقل ۳0 تا 
۳5 هزار متقاضی برای آنها جذب کنیم. همچنین 
سامانه  در  را  سهند  جدید  خودروی  آبان ماه  در 
فراخوان خواهیم کرد؛ خودرویی که با برند پارس 

خودرو عرضه خواهد شد.

افقی روشن پیش روی REE کشور گشوده شده است

تفاوت مونازیت و باستانزیت ازمنظر كانساری

باستنائزیت یکی از کانی های بسیار مهم در تامین عناصر نادر 
خاکی در جهان به شمار می رود ،به نوعی این کانی به همراه 
مونازیت تامین کننده اصلی عناصر نادر خاکی هستند. حال با 
اکتشاف این کانی استراتژیک در مروست افق روشنی پیش 

روی REE   کشور گشوده شده است. 
در واقع باید توجه داشت که تا پیش از اکتشاف باستانزیت، 
مونازیت به عنوان کانی عناصر نادر خاکی در مروست شناسایی 
شده بود و از آنجایی که مونازیت کانی فسفاته است لذا تاکنون 
مروست  پلاسر  های  کانی  دیگر  روی  بر  تخصصی  مطالعات 
صورت نگرفته بود و گاها ،هم بستگی منفی بین عناصر نادر 
خاکی و فسفات در منطقه،به عنوان یک نقیصه اکتشافی و یا 
تجزیه و تحلیل غلط مورد تفسیر قرار می گرفت حال مشخص 
شده از دلایل هم بستگی نسبتا پایین بین عناصر نادر خاکی 
و فسفات،در بعضی مناطق مروست،وجود دو کانی سیلیکاته 
آلانیت و کربناته باستنائزیت است این  موضوع زمانی حائز 
اهمیت می شود که با کنار هم قرار گرفتن مونازیت و این کانی 

روح جدیدی به عناصر نادر خاکی ایران دمیده میشود. 
  REEدر این رابطه ذکر این موضوع ضروری است که عناصر
به دلیل به اشتراک گذاشتن بار یونی عمدتا سه ظرفیتی و 
تشابه شعاع یونی عموما همراه با یکدیگر منجر به تشکیل کانی 
های مختلف میشوند.این عناصر در داخل شبکه کانی های 
اصلی یا فرعی تجمع پیدا می کنند و در محیط های آذرین 
مقادیر زیادی از محتوای REE  های ماگمایی توانایی ورود 
به ساختار بلورین کانی های سیلیکاته لصلی تشکیل دهنده 
سنگهای آذرین را نداشته و زمانی که این کانی ها از قبیل : 
فلدسپارها ، پیروکسن ها ، اولیوین ها و آمفیبولها متبلور می 

شوند.
 اکثر REE ها در ماگمای باقی مانده متبلور نشده و متمرکز 
می شوند تا در پی ادامه روند تبلور ماگما در مراحل نهایی ، 

آن کانیهای خاص محتوای REE متبلور می شوند و عناصر 
خاص  کانیهای  این  بلورین  ساختار  در    REEمیتوانند 
جایگزین یکدیگر شده و چندین عنصر REE درون یک کانی 

خاص جای میگیرند.
مونازیت در یک کانسار رسوبی پلاسری )فسفاته(شکل میگیرد 
در حالیکه باستانزیت در یک کانسار کربناته )آذرین(تشکیل 

میشود.
ساختار کریستالی کانی مونازیت و باستانزیت:

کانی مونازیت یک ساختار کریستالی مونوکلینیک پیزومتریک 

را دارا میباشد که با فرمول کلیAPO4 کهA کلیه لانتانیدها 
به علاوه Y و scراشامل میشود که در اینجا A چند وجهی 

نامنظم و PO4 چهار وجهی تحریف شده است. 
گروه فضایی آن )P21/n)Z=4 است  که در ساختار کریستالی 
عمود  بردار  دو  اند a≠b≠c و  نامساوی  بردارها  طول  آن 
زاویه ای به جز 90درجه  بردار سوم  بریکدیگرند در حالیکه 
خواهد داشت. طول پیوندی واحدهای سلولی آنa=6/80 و

 b=7/02و c=6/47و زاویه β=10۳/46 است. ثبات محدودیت 
های ساختاری انواع مونازیت در مقابل چندین مدل به طور 

کلی با معیار های هندسی و کریستالوگرافی مرتبط هستند 
.بلورهای مونازیت در طی تبلور ماگما به عنوان یک  فاز کمکی 
واحد  سلولی  بردارهای  فواصل  در  تفاوت  شوند.  می  شکیل 
مونازیت ناشی از نوع تشکیل کاتیونهای آن می باشد .)تفاوت 
در اندازه کاتیونها(در مونازیت فسفات منجر به تعیین ساختار 

کریستالی آن است.
  REEO9چالش ساختاری مونازیت، پیوند بین چند وجهی
که منجر به تشکیل زنجیره های بی نهایت در امتداد محور  
Cمیشود، همچنین برای طول پیوندREE-O  یک پیوند 
طولانی تر در مقایسه با بقیه پیوندها  است که منجر به اعوجاج 
 REE-O9میشود ونوع اعوجاج اغلب با قابلیت انحراف در 

ارتباط است.
هماهنگی 9برابری سریوم ومکانیزم درهم قفل شدن رشته های 
زنجیره مانند نکته قابل توجه بعدی است، ضمن انکه ترکیب 
طریق  از  میتواند  مونازیت  ساختار  در  ظرفیتی  تک  عناصر 
مکانیزم های جایگزینی یا توسط ادغام مستقیم در باگهای 

شبکه ساختاری انجام گیرد.
درحالیکه عناصر دو ظرفیتی و ادغام آنها در ساختار مونازیت 
است. همراه  جایگزینی  کمک  بدون  موارد  بیشتر  در  غالبا 

باوزن   Ce)CO۳(Fفرمول با  باستانزیت  کانی  درحالیکه 
ملکولی gm 219با محیط در تماس یا تغییر در سنگهای 
قلیایی شکل میگیرد.نسبت های محوری a:cکانی باستانزیت 
a=7/14وb=7/14و آنها  سلولی  ابعاد  است.   ۳6/1:1 حدودا 
فضایی p62c)190(قراردارد. c=9/808میباشد که در گروه 
ساختار کریستالی باستانزیت Hexagonalمیباشد که یک 
ساختار شش ضلعی است و دانسیته آن در حدود 4/95-5 
است و میانگین دانسیته آن 4/97 است.حجم شبکه کریستالی 
آن 4۳۳ است که دوظلع عمود بر یکدیگرند در حالیکه ظلع 
سوم زاویه 120درجه )گاما(دارد.عمده تفاوت کانی مونازیت و 
باستانزیت از لحاظ کریستالوگرافی .در نحوه تشکیل کریستال 
،نوع کریستال ،گروه فضایی آنها وطول پیوند آنها است  .در 
شبکه کریستالی باستانزیت آرایش اتمی Ceاز )0001( لایه 
CeوFتشکیل شده است که با لایه های کربناته به نسبت 
وجهی  چند  CeOدر  میشوند.پیوند  آمیخته  هم  1:1در 
CeF در لایهCe-F هماهنگ میشوند.سه پیوندCeO6F۳

اتم  اتم Ceبه شش  با پیوند بین لایه  قرار دارند و آن لایه 
از گروههای کربناته به لایهCO۳متصل میشوند که این نوع 
چیدمان از منظر طول پیوند وایجاد زوایای کریستالی با کانی 

مونازیت متفاوت است.

ماه  در  شکلات  و  شیرینی  تولیدکننده  صنایع 
اولیه  مواد  و  شکر  کمبود  چالش  با  اخیر  های 
ایکه عملا  به گونه  نرم می کنند  پنجه  و  دست 
شاهد کاهش تولید و صادرات محصولات تولیدی 
تاثیر  تحت  کالاها  از  برخی  گرانی  و  ها  شرکت 
تولید  حالی  در  واقع  در   . عرضه هستیم  کمبود 
تحت الشعاع کمبود شکر قرار گرفته که متولیان 
این حوزه سعی دارند با عرضه شکر در فروشگاه 
کنترل  را  فروشی  خرده  بازار  ای  زنجیره  های 
اظهارت  در  تامل  کمی  که  موضوعی   . کنند 
که  است  آن  از  حاکی  شکر  تولیدکنندگان 
دوم  نیمه  از  چغندر  کارخانجات  در  تولید  روند 
این  سهم  به  توجه  با  و  گیرد  می  سرعت  سال 
نیاز کشور دولت  از  نیمی  تامین  کارخانجات در 
را  صنایع  نیاز  واردات  طریق  از  نتوانسته  عملا 

تامین کند.
قیمت گذاری دستوری یا واردات

در این رابطه باید توجه داشت که این برای اولین 
بار نیست که کمبود در بازار شکر اتفاق می افتد. 
دستوری  قیمت گذاری  اخیر  سال های  طی 
برای  کالایی  به  آن  تا  شده  باعث  محصول  این 

سودجوبی برخی دلالان تبدیل شود.
طرفداران طرح حذف یارانه شکر و روغن بر این 
بازار  کالا  این  قیمت  آزادسازی  با  که  عقیده اند 
بین عرضه  تعادل  و  پیدا خواهد کرد  آن سامان 
و  دلال بازی  آنکه  می شود. ضمن  ایجاد  تقاضا  و 

باید  البته  داشت.   نخواهد  توجیه  دیگر  احتکار 
یارانه  حذف  موضوع  از  فارغ  که  داشت  توجه 
شکر نیاز کشور به این محصول سالانه بالغ بر 2 
میلیون و 400 هزار تن برآورد می شود که حدود 
نیمی از آن از طریق تولیدات داخلی تامین شده 
و مابقی از طریق شرکت بازرگانی دولتی از محل 
صادرات تامین می شود . اکرچه که به نظر می 
رسد این شرکت نتوانسته چندان در وظیفه ذاتی 

خود موفق عمل کند
تولیدکنندگان  انجمن  دبیر  مغازه ای،  جمشید 
شیرینی و شکلات، در این رابطه می گوید: پس 
جهاد  وزارت  و  شد  اجرا  انتضاع  طرح  اینکه  از 
و  صنف  خانوار،  شکر  تامین  و  تهیه  مسئولیت 
صنعت را به عهده گرفت بازار همیشه در التهاب 

است و حتی زمانی شکر در بازار نایاب می شد.
دست  به  که  شکری  قیمت  درباره  مغازه ای 
با وجود آنکه  تولیدکندگان می رسد عنوان کرد: 

اما  است  تومان   500 و  هزار   25 مصوب  قیمت 
اکنون به دلیل کمبود شکر در باژار، در بهترین 
به  تومان  هزار   ۳4 نرخ  با  محصول  این  حالت 
دست تولیدکنندگان صنایع تبدیلی می رسد. هر 
چند با شروع فصل برداشت روند قیمت ها اندکی 
انجمن  مکاتبات  به  اشاره  با  است.او  شده  نزولی 
شکلات  و  شیرینی  صنایع  تولیدکنندگان  و 
و  صمت  وزارت  با  نوشیدنی  انجمن  همراه  به 
تمام مقامات  با  اول رئیس جمهور گفت:  معاون 
شد  اعلام  و  انجام  نامه نگاری  و  جلسه  مربوط 
افزایش  تمام شده  قیمت  موجود،  وضعیت  با  که 
پیدا می کند و این باعث از دست رفتن بازار های 
صادراتی و افزایش قیمت در بازار داخلی خواهد 
شد. فلذا پیشنهاد دادیم وزارت کشاورزی وظیفه 
عهده  به  را  استراتژیک  ذخایر  و  خانوار  تامین 
داشته باشد و وزارت صمت شکر مورد نیاز صنف 

و صنعت را به عهده بگیرد.

وی افزود: دو سال پیش همین مشکل را در حوزه 
واردات  مدیریت  تا سرانجام  داشت  روغن  تامین 

صورت گرفت و وضعیت سامان پیدا کرد.
عرضه شکر با نرخ مصوب دولتی

 از سوی دیگر اظهارت بهمن دانایی دبیر انجمن 
صنایع قند و شکر ایران، در خصوص توزیع شکر 
به  است  بازار  در  گرانی  و  موید کمبود  نوعی  به 
دهم  از  قند  کارخانجات  صنفی  مقام  این  گفته 
کار  و  گرفته  تحویل  را  چغندرقند  ماه  شهریور 

خود را آغاز کرده اند.
وی افزود: هم اکنون 12 کارخانه مشغول به کار 
هستند و تا هفته آینده 20 کارخانه دیگر آغاز به 
کار خواهند کرد و از دهه دوم مهر با ورود نیشکر 

به کارخانجات، تولید شکر افزایش خواهد یافت.
6ماهه  در  می شود  پیش بینی   کرد:  بیان  دانایی 
دوم سال، یک میلیون و ۳00 هزار تن شکر در 
کشور تولید شود.دبیر انجمن صنایع قند و شکر 
ایران گفت: هیچ گونه کمبودی در تنظیم بازار و 
تأمین شکر در 6ماهه دوم سال نخواهیم داشت 
نرخ مصوب  به  قیمت شکر  آینده  روز  تا چند  و 
 29 کشور  سراسر  در  کرد:  بیان  بازمی گردد.وی 
آینده  هفته  تا  که  دارد  وجود  چغندر  کارخانه 
و  می کنند  آغاز  کامل  به صورت  را  خود  فعالیت 
9 کارخانه نیشکر هم از هفته دوم مهر شروع به 

کار می کنند.
با  گفت:  ایران  شکر  و  قند  صنایع  انجمن  دبیر 
چغندرقند،  کارخانجات  از  بهره برداری  شروع 
بدون  را  داخل  تولید  شکر  خصوصی  بخش 

محدودیت توزیع می کند.
تولید  دهد  می  نشان  اظهارت  این  واقع  در 
کارخانجات در نیمه دوم سال آغاز شده و دولت 
در  را  کشور  نیاز  واردات  طریق  از  نتوانسته  هم 

نیمه اول سال تامین کند.

بررسی »جهان اقتصاد« از دلایل گرانی شکر نشان می دهد؛

تلخند شیرین

 مهرناز خوشبخت
  گروه صنعت

اخبار

 جهان اقتصاد: در حال حاضر۳1 هزار و 892 نفر از 
کسانی که برای واردات خودرو ثبت نام کرده اند هنوز 
نمی دانند، چه خودرویی ثبت نام کرده اند و موعد 

تحویل کی هست؟
وارداتی  خودروهای  فروش  طرح  آغاز  از  ماهی   7
گذشته است و هنوز متقاضیان خودروها بلاتکلیفند 
نام کرده اند و  ثبت  نمی دانند چه خودرویی  و حتی 
قرار است چه زمان و چه خودرویی تحویل بگیرند. 
براساس اعلام مهدی تقدسی، مدیر سامانه یکپارچه 
فروش خودرو، در اسفند ماه سال گذشته ۳۳ هزار نفر 
از 120 هزار متقاضی با واریز 500 میلیون تومان در 
طرح فروش خودروهای وارداتی ثبت نام کرده بودند 

که به عنوان اولویت اول جهت دریافت خودرو انتخاب 
شده اند.البته تقدسی سیاست سامانه یکپارچه تأکید 
کرده است که از همان ابتدا نگهداری پول در بانک ها 
نبود و صرفاً یک اعتبار محسوب می شد که مشخص 
کند متقاضی خودروهای وارداتی، از تمکن مالی جهت 
خرید این خودروها برخوردار هستند یا خیر. تمامی 
پول های بلوکه شده در سامانه یکپارچه، آزاد شده و 
همه متقاضیان خودرو قادر هستند که پول های خود 
را از حساب وکالتی برداشت کنند.نکته مهم اینجاست 
بعداز گذشت 5 ماه قرار بود به یک هزار و  18 نفر 
چانگان تحویل داده شود، خودروهایی که توسط سایپا 
وارد شده اند اما هنوز  در اختیار متقاضیان قرار نگرفته 

است و فقط در هفته دولت به دولت نمادین یک نفر 
صاحب خودروی چانگان شد.

توسعه  سازمان  رئیس  ضیغمی  مقطع  آن  در  حتی 
خودرو  هزار   10 حدود  داشت:   اظهار  ایران  تجارت 
در مرحله تولید و در مرحله بارگیری برای آمدن به 
ایران است.وی افزود: در حال حاضر بیش از 70 هزار 
خودرو ثبت سفارش شده و واردات این خودروها از 
ارزهای  محل  همچنین  و  غیرنفتی  صادرات  محل 
خارج از کشور از سوی بانک مرکزی به خوبی در حال 
تخصیص به متقاضیان است و امیدواریم با منابعی که 
فراهم می شود در زمستان امسال بتوانیم در هر ماه تا 

20 هزار خودرو وارد کشور کنیم.

انتظار برای خودروهای واردتی ۷ ماهه شد!

مهندس امین افسحیی
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اخبارزیر بنایی

وعده كاهش قیمت گوشت امکان 
پذیر است

منصور پوریان رئیس مجمع ملی صادرکنندگان دام 
زنده

اخیرا قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی از واردات روزانه 
منظور  به  گوساله  و  گوسفندی  گوشت  تن   190
قیمت لاشه   ، کرده  اعلام  و  داده  بازار خبر  تنظیم 
برای  و  تومان  هزار  کیلویی ۳۳0  به  فروشی  عمده 
خرده فروش، به ۳80 هزار تومان برسد. در واقع می 
توان گفت میزان گوشت روزانه ای که به بازار تزریق 
می شود و میزان گوشت ذخیره شده و برنامه ریزی 
شده برای اینکه وارد بازار شود، برای تامین نیاز بازار 

داخل کافی است. 
با توجه به اطلاعاتی که داریم می بینیم که گوشت 
خیلی خوب در حال ورود به بازار تهران است و به 
شهرهای دیگر هم گسترش پیدا می کند. از طرفی 
با این میزان وارداتی که داریم، تولید داخل تنفسی 
دارد تا بتواند خود را ترمیم کند و به مرحله ای که نیاز 
است، یعنی به تامین نیاز بازار برسد. می شود گفت از 
این لحاظ که در کشور ما، چه در بحث گوسفندی چه 
در بحث گوساله، گوشت به صورت مستمر در حال 
تزریق شدن به بازار است و استمرار در این بخش 
باعث می شود شاهد کاهش قیمت در روزهای آینده 

باشیم. 
است  شده  آویزان  رفاه  های  فروشگاه  در  ها  لاشه 
که  است  موجود  نیز  شده  بسته بندی  گوشت ها  و 
بازاریست. در فروشگاه های دیگر  تنظیم  قیمت آن 
و در میادین هم صد در صد چنین گوشت هایی را 
می آورند. نیاز این فروشگاه ها از طریق واردات در حال 
تامین شدن است، بنابراین با پوششی که در حال 
انجام شدن است، می توان گفت که تولید داخلی و 
تولید خارجی می توانند همراه با هم نیاز بازار را تامین 

کنند.
مشکل در حال حاضر قیمت است که این مشکل 
اینکه  از  بعد  شود.  زیاد حل  تزریق  با  باید  قیمتی 
داخل  تولید  برای  باید  ثبات رسید  به  بازار گوشت 
برنامه ریزی کرد تا تولید داخل بتواند کل نیاز بازار 
را تامین کند. اگر بخش تورم را بررسی کنیم باز هم 
قیمت گوشت به نسبت تورم خیلی بالاتر رفته است 
و قیمت ها سرسام آور است. قیمت دام ما این قیمت 
نیست. در دوره ای قیمت گوشت به صورت سرسام 
آور بالا رفت و از منطق بازار و از تورم موجود جلو 
زد. قیمت گوشت گوسفندی به 480 تا 500 هزار 
تومان رسید. در حالی که قیمت منطقی برای هر 
کیلوگرم گوشت گوسفندی ۳50 هزار تومان است. 
اکنون لاشه وارداتی ۳00 هزار تومان قیمت دارد و 
بازار دنیا گوشت 7  در حال عرضه شدن است. در 
دلار است که ما اکنون عملًا با 6.2 دلار لاشه را وارد 
کردیم، البته منظور لاشه گرم است. لاشه منجمد به 
قیمت 4 دلار و 20 سنت فروخته می شود. بنابراین 
حتی با وجود تورم و با توجه به قیمت دلار، قیمت 

گوشت در بازار زیاد است.
بعد از آزادسازی قیمت ها به نوعی تولید داخل زمین 
خورد و آسیب دید. طبق گفته وزارت جهاد و آقای 
پیمان پاک قرار است آسیب هایی که تولید داخلی از 
طریق تامین دام برای پروار کمتر شود. تا دامداران 
استفاده  پروار  برای  مناسب  قیمت  و  دام  از  بتوانند 
کنند. این نیاز تا حدی تامین شده است و دام در 

دامداری ها در حال پروار است. 
بنابراین این دام ها در ماه های آینده وارد بازار می شوند 
کنیم.  کاملًا حل  را  گوشت  مشکل  می توانیم  ما  و 
بنابراین تولید داخل به این نحو که گوشت در حال 
وارد شدن است، آسیب نخواهد رسید. اما برنامه ریزی 
برای تولید داخل باید در راس کار وزارتخانه باشد. 
برای  نیاز  مورد  گوشت  الان  وزارتخانه،  گفته  طبق 
تامین بازار دام آماده پروار در حال وارد شدن است 
که پرواربندی ها خالی نماند. در بخش گوسفند هم 
برنامه ریزی های دیگر نیز انجام می شود که من فکر 
کنم ما در ماه های آینده بازار با ثبات تری خواهیم 

داشت.
بازار داخل نیاز است که گوشت  برای ثبات قیمت 
تا به حال گفته های  به صورت مستمر وارد شود. 
آقای پیمان پاک تقریبا دقیق درآمده است و با توجه 
به کارهای خوبی در حال انجام شدن است، انتظار 
داریم در روزهای آینده، انشاالله شاهد کاهش قیمت 

در بخش گوشت باشیم.

 تهران میزبان بزرگترین
 نمایشگاه بین المللی حمل و نقل 

ریلی غرب آسیا
دهمین نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی، 
صنایع ،تجهیزات و خدمات وابسته که بزرگترین 
منطقه  ریلی  نقل  و  المللی حمل  بین  نمایشگاه 
حضور  با  شود،امروز  می  محسوب  آسیا  غرب 
دائمی  محل  در  شهرسازی  و  راه  وزارت  مقامات 

نمایشگاه های بین المللی تهران گشایش یافت. 
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی دهمین 
نمایشگاه حمل و نقل ریلی:  در این نمایشگاه  صد 
همچنین  و  خارجی  و  داخلی  بزرگ  شرکت  ها 
وزارتخانه ها و نهادهای مختلف حضور و مشارکت 

دارند. 
علی محتشم امیری مدیر عامل شرکت نمایشگاهی 
رسمی  مجوز  با  نمایشگاه  این  گفت؛  نور  میلاد 
سازمان توسعه تجارت ایران و با همکاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت،وزارت راه و شهرسازی،راه 
آهن جمهوری اسلامی ایران،انجمن صنایع ریلی 
ایران، انجمن صنفی شرکت های حمل و نقل و 
اتحادیه های مرتبط در محل  انجمن ها و  سایر 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شده 
است. وی افزود:دهمین نمایشگاه بین المللی حمل 
و نقل ریلی، صنایع ،تجهیزات و خدمات وابسته از 
سوی شرکت نمایشگاهی میلاد نور و در فضائی 
بالغ بر 14 هزار متر مربع برپا شده است و در آن 
بیش از  یکصد شرکت داخلی و خارجی حضور 
دارند. محتشم امیری در ادامه خاطر نشان کرد: 
بازدید چند هیئت تجاری و صنعتی و  حضور و 
هشت  برگزاری  همچنین  و  خارجی  تخصصی 
کارگاه و نشست تخصصی و آموزشی نیز برخی از 

برنامه های جانبی این نمایشگاه است. 
دبیر برگزاری دهمین نمایشگاه بین المللی حمل 
و نقل ریلی، صنایع ،تجهیزات و خدمات وابسته 
خدمات  و  صنایع  انواع  نمایشگاه  این  در  گفت: 
مختلف ریلی بخش مسافری درون شهری، برون 
واگن های  ها،  واگن  انواع  باری،  بخش  و  شهری 
نیرومحرکه، واگن مولد ، واگن مانوری ، لوکوموتیو 
برقی و دیزلی، قطعات مصرفی واگن های اتوبوسی، 
واگن های باری، شرکت های حمل و نقل ریلی، 
فروش  از  ارائه دهنده خدمات پس  شرکت های 
،خدمات تعمیر ونگهداری و خدمات بیمه ای،ارائه 

و در معرض دید علاقمندان قرار گرفته است. 
آخرین  از  رسانی  اطلاع  افزود:  امیری  محتشم 
دستاوردها و تکنو لوژی صنعت حمل ونقل ریلی 
توسعه  داخلی،  تولیدات  ،ارتقاء  وابسته  صنایع  و 
صادرات، ارائه توانمندی های شرکت های ایرانی، 
افزایش تولید و صادرات، بومی سازی صنایع ریلی 
با  کشور  ریلی  صنایع  تولیدکنندگان  آشنایی  و 
در  صنعت  این  روز  های  پیشرفت  جدیدترین 
جهان،برخی از اهداف برگزاری دهمین نمایشگاه 
بین المللی حمل و نقل و صنایع ریلی ایران است. 
بین  نمایشگاه  دهمین  برگزاری  اهمیت  به  وی 
و  ،تجهیزات  صنایع  ریلی،  نقل  و  حمل  المللی 
از  بسیاری   : گفت  و  کرد  اشاره  وابسته  خدمات 
معتقدند  ریلی  نقل  و  حمل  صنعت  کارشناسان 
برگزاری این نمایشگاه می تواند تحولی نوین در 
بخش های مختلف صنعت ریلی کشور که صنعتی 

زیربنایی است، ایجاد کند. 
یکی  حاضر  حال  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
و  است  ریلی  صنایع  صادرکننده  کشورهای  از 
محصولات ریلی ایران به دیگر کشورها صادر می 
دستگاه  گذشته 500  های  سال  طی  در   . شود 
واگن باری به کوبا، یک هزار دستگاه واگن باری 
به سوریه، 70 دستگاه واگن مسافری به بنگلادش 
و 200 دستگاه واگن باری به سودان صادر شده 
به  ایران  ساخت  های  واگن  است  قرار  است. 
کشورهای عراق، بنگلادش و کشورهای آفریقای 
واگن،  انواع  ساخت  بر  علاوه  شود.  صادرات  نیز 
ساخت لکوموتیو نیز درکشورمان آغاز شده و این 
امر حاصل تلاش صنعتگران داخلی و صنعت ریلی 
کشور است و در صورت حمایت دولت و مجلس 
شورای اسلامی ، صنعت ریلی کشور می تواند به 
تبدیل شود. دهمین  منطقه  های  از قطب  یکی 
نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی و صنایع 
و تجهیزات وابسته از امروز تا هفتم مهرماه هر روز 
از ساعت 8 تا 15 در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللی تهران آماده بازدید علاقمندان است.
ایسنا: مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران درباره 
موضوع ارسال پیامک اخطار حذف به متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن اعلام کرد که این پیامک 
به همه متقاضیان ارسال و از آنها خواسته شده تا 
بازه زمانی 20 مهرماه موجودی خود را به 240 
در  دهند.دیروز  افزایش  تومان  میلیون   280 یا 
رسانه ها خبری درباره پیامکی به نقل از اداره کل 
راه و شهرسازی استان تهران خطاب به متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن مبنی بر اخطار واریز وجه 

به مبلغ 240 میلیون تومان منتشر شد.
در این زمینه مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران 
اعلام کرد: پیامک واریز وجه به مبلغ 240 و 280 
میلیون تومان برای تمامی متقاضیان طرح نهضت 
ملی مسکن استان تهران در دو پروژه اسلامشهر 
به تعداد 800 واحد و رباط کریم به تعداد 200 
متقاضیان  همه   از  اما  است.  شده  ارسال  واحد 
را  یا 280 میلیون تومان  تا 240  خواسته نشده 
باید 240  که  کسانی  مثال  طور  به  کنند.  واریز 
میلیون واریز کنند اگر تاکنون 200 میلیون تومان 
واریز داشته اند باید حساب خود را تنها 40 میلیون 
تومان دیگر شارژ کنند.حسین جنتی خاطرنشان 
کرد: پروژه های مذکور از سال 1۳99 آغاز شده و 
در حال حاضر عمدتا به پیشرفت بالای 70 درصد 
سوی  از  آورده  پرداخت  در  تعلل   است.  رسیده 
برخی افراد که بعضا بین یک تا سه مرحله واریز 
داشته اند می تواند موجب تاخیر در اجرای طرح و 
ضایع شدن حق کسانی شود که تاکنون به کلیه 

تعهدات خود عمل کرده اند.

می کند.  بیداد  ترافیک  و  است  آمده  ماه  مهر 
سال هاست که مهر تبدیل به زمان آغاز ترافیک 
آغازین  روزهای  است.  شده  راهور  پلیس  کاری 
شهری  ترافیک  در  تغییر  با  مدارس  بازگشایی 
باعث قفل شدن شهر می شود. امسال حدود 16 
میلیون و 700 هزار دانش آموز در سراسر کشور 
راهی مدارس می شوند. بیش از یک میلیون نفر 
آمار  تهران درس می خوانند.  مدارس  در  آنها  از 
در  تحصیلی  سال  در  دانشجویان  تعداد  دقیق 
را  محصلان  از  گروه  این  اگر  اما  نیست.  دست 
در کنار جمعیت میلیونی دانش آموزان محاسبه 
این  برای  نیاز به ساماندهی حمل و نقل  کنیم، 
تعداد، روشن تر می شود. معضل ترافیک تهران 
در مهرماه مساله ای است که هر سال گریبانگیر 
جامعه می شود و هنوز راه حلی برای رفع آن آن 

اندیشیده نشده است. 
نمود 100 درصدی ترافیک در هفته آینده

مهرماه طبق پیش بینی ها با افزایش ۳0 درصدی 
ترافیک همراه است. همزمان با بازگشایی مراکز 
و  آموزان  دانش  حامل  خودروهای  آموزشی، 
دانشجویان، متهمان درجه اول شلوغی خیابان ها 
مدارس،  شروع  با  اخیر  سال های  در  هستند. 
مسئولان دست به دامن خانواده ها می شوند که 
جهت سوار یا پیاده کردن دانش آموزان خودروی 
خود را مقابل مدارس پارک نکرده و یک لحظه 
نیز مقابل در مدرسه متوقف نشوند یا تقصیر را 

به گردن سرویس های دانش آموزان می اندازند.
پلیس  رئیس  جانشین  پور  موسوی  ابوالفضل 
گفت  مهر  از  استقبال  ستاد  جلسه  در  راهور 
پلیس در آماده باش 100 قرار دارد. 166 گلوگاه 
شده  شناسایی  مناطق  و  بزرگراه ها  در  ترافیکی 
است و برای رفع آنها در حوزه مهندسی ترافیک 

اقدامات موثری صورت گرفته است.
شاخص  اقدامات  از  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
شهرداری تهران آسفالت معابر بود افزود: از روز 
مستقر  نقطه   79 در  ما  همکاران  ماه  مهر  اول 
شدند و طرح جلوگیری از تردد کامیون ها را اجرا 
تردد 796 کامیون  از  اول مهر  کردند و در روز 
مختلف  نقاط  در  هم  امروز  و  کرده  جلوگیری 

مستقر هستند.
عمومی  نقل  و  حمل  کل  مدیر  گلشنی،  مهدی 

شهرداری تهران در این مورد گفت: 250 نقطه 
ترافیکی ویژه مدارس شناسایی شده اند. 

عمومی  نقل  و  حمل  کل  مدیر  گلشنی  مهدی 
شهرداری تهران خبر داد: از شنبه هفته آینده، 
نمود  تحصیلی  سال  آغاز  ترافیک  مهرماه،   8
100 درصدی خواهد داشت. پیش بینی ها نشان 
می دهد 25 تا ۳0 درصد ترافیک پایتخت با آغاز 
سال تحصیلی افزایش می یابد. در حوزه تاکسی، 
اتوبوس و مترو تمهیدات مختلفی اندیشیده شده 
است که امیدواریم شهروندان علاوه بر استفاده از 
حمل و نقل عمومی، نسبت به مدیریت سفرشان 

نیز اقدام کنند.
شناورسازی ساعات کار ادارات و مدارس

محمدرضا فلاح عضو شورای شهر اسلامی شهر 
پرغصه ای  قصه  ترافیک  است:  معتقد  اصفهان 
است که تمام کلان شهرها را در بر گرفته است. 
مهرماه همزمان با بازگشایی مدارس و آغاز سال 
تحصیلی، روزهای پایانی سال و خرید شب عید 
مواقعی  از  و مذهبی،  ملی  مناسبت های  دیگر  و 
در  شدید  ترافیک  با  مقطعی  طور  به  که  است 
خیابان ها مواجه می شویم. کلانشهرها مدت زمان 
شدند  ترافیک  سندروم  درگیر  که  است  زیادی 
اندیشیده نشود به طور  و اگر تدابیری برای آن 
به  این سندروم  نتیجه  در  و  افزوده  آن  به  قطع 

یک بحران تبدیل خواهد شد.
ایام  این  از راهکارهایی که در  افزود: یکی  فلاح 
استفاده  کند  ترافیک کمک  کاهش  به  می تواند 
یا  عمومی  نقل  و  حمل  وسایل  از  کارمندان 
سرویس ادارات به جای خودروی شخصی است. 
ساعات  شناورسازی  به  می توان  دیگر  موارد  از 
اداره کار ادارات و مدارس اشاره کرد. در دوران 
کاهش  منظور  به  که  تابستان  فصل  در  و  کرونا 

مصرف برق این موضوع تجربه شد، موفق شدیم 
تا مدیریتی در کنترل ترافیک شهر داشته باشیم. 
مدارس  فعالیت  آغاز  زمان  می شود  پیشنهاد 
و  پرورش  و  آموزش  سوی  از  مقاطع  تمام  در 
برای  شود.  شناور  صورت  به  نیز  علوم  وزارت 
ترافیک مهرماه،  توزیع مناسب سفرها و کاهش 
لزومی ندارد دانش آموزان تمام مقاطع تحصیلی 
همزمان با هم در یک ساعت در محل تحصیل 
خود حضور پیدا کنند، بلکه این ساعات را برای 
متفاوت  و  شناور  صورت  به  می توان  مقطع  هر 

اجرا کرد.
کمبود وسایل حمل و نقل عمومی

از طرفی کمبود وسایل حمل و نقل عمومی هم 
است.  کرده  اضافه  پایتخت  ترافیک  معضل  بر 
شهر،  مختلف  ایستگاه های  در  شلوغ  های  صف 
از روزهای ابتدایی سال تحصیلی مهر، تاییدی بر 
این ادعاست. ایستگاه های اتوبوس پر از افرادی 
است که می کوشند در بین شلوغی جمعیت وارد 
و  حمل  برای  جمعیت  شلوغی  شوند.  اتوبوس 
نقل عمومی باعث شده است برخی از دارندگان 
خودرو، از حمل و نقل عمومی منصرف شوند و با 

خودروی خود مسیرها را طی کنند.
نوشت  گزارشی  در  مجلس  پژوهش های  مرکز 
اغلب کلان شهرها با بحران کمبود و فرسودگی 
از  مواجه هستند. 50 درصد  اتوبوسرانی  ناوگان 
سفرهای شهر تهران با خودروهای شخصی انجام 
می شود. حدود 17 درصد از سفرها با تاکسی و 
ون حدود 1۳ درصد از سفرها با اتوبوس و مینی 
انجام  مترو  با  از سفرها  بوس و حدود 9 درصد 
می شود. تهران به حدود 7000 اتوبوس نیاز دارد 
آنها  اغلب  که  دارد  فعال  اتوبوس  تنها 2000  و 

نیز فرسوده اند. 

جعفر تشکری هاشمی رئیس کمیسیون حمل و 
نقل شورای شهر تهران با اشاره به جمعیت تهران 
گفت: بنابر محاسبات و برنامه ریزی ها، حدود 4 
میلیون نفر از جمعیت تهران باید با اتوبوس های 
شهری جابجا شوند، اما تنها 700 هزار نفر جابجا 
می شوند. نیمی از واگن های متروی تهران نیاز به 
تعمیر اساسی دارند و این تعمیرات در حال انجام 

است، اما سرعت آن بسیار پایین است.
حمل و نقل عمومی در نیمه دوم سال می تواند 
را  شهرها  کلان  ترافیکی  بار  از  زیادی  بخش 
برای  وعده  از  که  سال هاست  اما  دهد،  کاهش 
اضافه کردن وسایل حمل و نقل می گذرد و این 
قضیه از یک دولت به دولت بعد منتقل می شود.

تمهیدات  گفت:  تهران  شهردار  زاکانی  علیرضا 
لازم در حوزه حمل و نقل عمومی صورت گرفته 
است و در شورای ترافیک مصوبات خوبی برای 
یک  مدت  این  در  همچنین  داشته ایم.  مهرماه 
این  و  گرفته  ریزی صورت  آسفالت  تن  میلیون 
از  بیش  با شروع سال تحصیلی  دارد.  ادامه  کار 
اتوبوس فعال داریم و واگن های  2000 دستگاه 

مترو هم اورهال و وارد خط می شوند. 
حمل و نقل رایگان محصلان

مهر   15 تا   1 از  اتوبوس  و  مترو  از  استفاده 
است.  رایگان  دانشجویان  و  آموزان  دانش  برای 
محسن هرمزی، سرپرست معاونت حمل و نقل 
بلیط  بودن  رایگان  از  تهران  شهرداری  ترافیک 
مترو و اتوبوس برای دانش آموزان و دانشجویان 
تا 15 مهر خبر داد. جهانی، مدیرعامل سازمان 
فاوا شهرداری می گوید: قرار بود دانش آموزان و 
سامانه  در  آنلاین  به صورت  بتوانند  دانشجویان 
تخفیفات  از  و  نام  ثبت  شهروندی  پول  کیف 
احراز  مکانیزم  اینکه  به  توجه  با  کنند.  استفاده 
هویت دچار مشکل شد، اما آماده ایم در صورت 
به  دانشگاه ها  جانب  از  دانشجویان  لیست  ارائه 
آنها خدمت رسانی کنیم. همچنین دانش آموزان 
هم می توانند به سیم کارت پدر و مادر خود ثبت 
از خدمات  پول شهروندی  کیف  در  و  کنند  نام 

رایگان استفاده کنند.
معضل ترافیک تهران تبدیل به بیماری مزمنی و 
غول بی شاخ و دمی شده است که وقت و هزینه 
نقل  و  حمل  بلعد.  می  را  شهروندان  از  زیادی 
عمومی نامناسب و محدود که با برنامه ریزی های 
سرسری همراه شده است و حتی نظم لازم برای 
رساندن بلیط حمل و نقل عمومی به شهروندان 
را نیز ندارد. می توان با شناور کردن ساعت کار 
ادارات و یا مدارس این مشکل را کمرنگ تر کرد. 
اما مهم ترین راهکار برای حل این مسئله تجهیز 

ناوگان عمومی و گسترده تر کردن آن است.

نقش ضعف حمل و نقل عمومی در کلانشهرها بررسی شد؛

بوی ماه ترافیک

تاثیر تغییر ساعت ادارات بر مصرف انرژی و ترافیک
تغییر  جانبه  و چند  مثبت  تاثیر  اقتصاد:  جهان 
ساعت کاری ادارات در 4 ماه گرم امسال نه تنها 
بر مصرف بر کشور که در سایر زمینه ها مشهود 
است، چنانکه به موازات صرفه جویی انجام شده 
میزان مصرف برق صنایع نسبت به سال گذشته 
رشد قابل توجهی یافت و برای نخستین بار طی 
سه دهه اخیر میزان برق مصرفی این بخش از 
بخش خانگی پیشی گرفت، بار ترافیکی شهر ها 
در ساعات مختلف تقسیم شد و مصرف بنزین 

سیر نزولی گرفت.
تغییر سه ماهه ساعت فعالیت ادارات از 6 صبح 
سال جاری(  شهریور   15 تا  خرداد   15(  1۳ تا 
مختلف  بخش های  در  را  خود  مثبت  اثرات 
زندگی شهری، صنعت و ... گذاشت؛ به طوری که 
علاوه بر کاستن از حجم ترافیک شهری و و عدم 
تمرکز ترافیک در یک ساعت مشخص با کاهش 
میزان مصرف بنزین به واسطه کم شدن حجم 
ترافیک و از همه مهم تر مدیریت بار مصرف برق 
کشور  صنعت  بخش  به  انرژی  تزریق  و  ادارات 

همراه شد.
در همین راستا طبق نظرسنجی های انجام شده 
مربوطه،  مسئولان  و  کارشناسان  اظهارنظر  و 
در  تابستان  در  ادارات  ساعت  تغییر  ردپای 
کارمندان  و  کارکنان  بهره وری  میزان  افزایش 

بخش اداری مشاهده می شود.
میثم لطیفی رئیس سازمان اداری و استخدامی 
در ابتدای اجرای این طرح با بیان اینکه بهره وری 

قرار  توسعه  هفتم  برنامه  در صدر  آن  ارتقای  و 
گرفته است، اعلام کرد: با جابجایی یک ساعت از 
ساعات کاری ادارات و کارمندان هزاران میلیارد 

تومان صرفه جویی ایجاد می شود.
در  اجرایی  دستگاه های  اینکه همه  بیان  با  وی 
بهره وری  افزود:  دارند،  نقش  بهره وری  حوزه 
قرار دارد. موضوع  برنامه هفتم توسعه  در صدر 
انسانی،  سرمایه  عرصه  چهار  در  بهره وری 
مدیریت، فناوری و سرمایه مورد توجه ویژه قرار 

گرفته است.
سازمان  مشاور  حبیبی  اسماعیل  همچنین 
کاری،  ساعت  تغییرات  با  گفت:  بهره وری  ملی 
حوزه  در  انجام شده  هدف گذاری  درصد   85
برای  ولی  شد،  محقق  برق  انرژی  صرفه جویی 
شروط  بهره وری،  تحقق  از  اطمینان  حصول 
ارتقا یا حداقل ثبات کمیت و  از جمله  دیگری 

کیفیت خدمات نیز باید مدنظر قرار گیرد.
نتایج  به  شاید  مطلب  این  بهتر  درک  برای  اما 

حاصل شده از یک نظرسنجی رجوع کنیم، این 
نظرسنجی به صورت تلفنی و طی 5 روز کاری 
)در بازه زمانی 6 تا 12 تیر 1402( انجام شده 
است. بیش از 46 درصد از مشارکت کنندگان در 
این نظرسنجی گفته اند که تغییر ساعت اداری در 
کاهش مصرف انرژی برق »خیلی زیاد«، »زیاد« 
و »تاحدودی« موثر بوده است. در مقابل ۳5.7 
درصد نیز »کم«، »خیلی کم« تاثیرگذر دانسته 
یا »اصلا« موثر نمی دانند. همچنین 14.2 درصد 
اعلام کرده اند در این باره چیزی نمی دانند و ۳.8 

درصد نیز نظر خاصی نداشته اند.
گفت:  زمینه  این  در  انرژی  کارشناس  یک 
ساعات  تقاضای  سیاست  اعمال  با  همزمان 
از ساعت 7  نیز  ادارات، ترافیک در شهر تهران 
تا 9 صبح به ساعات 5:۳0 تا 9 صبح تغییر کرد 
و همین مسئله زمینه کاهش ترافیک و کاهش 
12 درصدی مصرف بنزین پایتخت را به همراه 

داشت.
 6 به  ادارات  ساعات  تغییر  با  دولت  افزود:  وی 
اولیه  ساعات  به  اداری  فعالیت  انتقال  و  صبح 
تثبیت ساعت رسمی  تأثیر  تا  صبح تلاش کرد 
را بر مصرف برق به حداقل برساند و بر اساس 
اتفاق  انرژی  مصرف  در  جویی  صرفه  گزارشات 
بر  نیز  دیگر  جهات  در  تصمیم  این  البته  افتاد. 
فضای انرژی کشور تأثیرگذار بود، برای مثال در 
مصرف بنزین شاهد کاهش 12 درصدی مصرف 

در استان تهران بودیم.

 مریم مرادی 
گروه زیربنایی

علت كاهش سرعت اینترنت در نیمه شب 
چیست؟

ایسنا: به گفته رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات 
در طول پاییز به دلیل توسعه در هسته شبکه کشور و 
برای نصب تجهیزات جدید، ممکن است در ساعت های 
شرکت  ارتباطی  لینک های  برخی  بامداد،  نخستین 
زیرساخت به مدت محدود قطع شوند که عمدتا کاربران 

اثر آن را احساس نمی کنند.
به دنبال انتشار خبری مبنی بر ایجاد اختلال در اینترنت 
وزیر  مشاور   - خرامید  احسان  محمد  شب،  نیمه  در 
ارتباطات و رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی 
داخلی اظهار کرد: قبلا هم گفته شد که در طول پاییز، به 
دلیل توسعه در هسته شبکه کشور و برای نصب تجهیزات 
جدید ممکن است در ساعت های نخستین بامداد، برخی 
لینک های ارتباطی شرکت زیرساخت به مدت محدود 
قطع شوند.وی افزود: عمدتا کاربران اثر آن را احساس 
نمی کنند اما در سامانه های نظارتی لاگ می شود؛ برخی 
این توسعه را با نام اختلال فاکتور نکنند.موضوعی که 
چندی پیش عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به آن اشاره و درباره کاهش سرعت اینترنت در 
نیمه شب اعلام کرده بود در حال توسعه شبکهٔ هستهٔ 
مخابراتی کشور هستند، تجهیزات جدید در شبکه قرار 
می گیرد و ظرف شش  ماه آینده 50 درصد به ظرفیت 

لایه آی پی شبکه اضافه می شود. 

اخبار

به  اشاره  با  راه و شهرسازی  وزیر  اقتصاد:  جهان 
رشد تکنولوژی و داخلی سازی  در صنعت ریلی 
این  در  استفاده  مورد  قطعات  سوم  دو  گفت: 

صنعت در داخل کشور تولید می شود.
صبح  شهرسازی  و  راه  وزیر  بذرپاش  مهرداد 
از  بازدید  از  پس  مهرماه  چهارم  سه شنبه  امروز 
غرفه های شرکت های حاضر در دهمین نمایشگاه 
بین المللی حمل ونقل ریلی، در جمع خبرنگاران 
اعیاد ماه ربیع الاول، در خصوص  ضمن تبریک 
جایگاه صنعت ریلی گفت: اعتقاد دولت سیزدهم 
اقتصادی  توسعه  اصلی  زیرساخت  که  است  این 
کشور از مسیر توسعه زیرساخت های حمل ونقل 

مهم ترین  از  یکی  ریلی  صنعت  که  می گذرد 
آن هاست.

درصدی   8 رشد  هدفگذاری  اینکه  بیان  با  وی 
نظر  در  توسعه  هفتم  برنامه  در  ریلی  صنعت 
سرمایه گذاری  نیازمند  افزود:  است،  شده  گرفته 
این  تحقق  برای  داخلی  مجموعه های  و حمایت 

رشد در پنج سال آینده هستیم.
تکنولوژی  رشد  و  سازی  داخلی  میزان  بذرپاش 
قابل  نمایشگاه  این   در  را  داخلی  شرکت های 
مشاهده و خوشحال کننده دانست و تاکید کرد: 
دو سوم تمام قطعات مورد استفاده صنعت ریلی 

در داخل کشور تولید می شود.

وی افزود: تلاش می شود یک سوم قطعات باقی 
به  مقرون  اگر  و  شود  سازی  داخلی  نیز  مانده 
صرفه نبود، از طریق واردات آن ها را تامین کنیم.
در  اینکه  به  اشاره  با  سیزدهم  کابینه  عضو  این 
حوزه شبکه راه ها، تکمیل زنجیره های کریدوری 
شمال- جنوب شرق به غرب کشور در دستور کار 
با  وزارت راه و شهرسازی قرار دارد، اظهار کرد: 
وجود محدودیت های منابع این موضوع هرگز از 
دستور کار خارج نشد چراکه تکمیل گذرگاه های 
معظم  مقام  تاکیدات  مورد  همواره  کشور  اصلی 
رهبری و رییس جمهوری در جلسات خصوصی و 

عمومی بوده است.

دو سوم قطعات مورد استفاده صنعت ریلی تولید داخل است



اخبار

5
 Wednesday    2023 27 September       Tuesday    2023 26 September      WWW.JAHANEGHTESAD.COM

بازار مالی اخبار

اخبار

بـه  اشـاره  بـا  عنابسـتانی  اصغـر  علـی  دانشـجو: 
اعـلام  بانک هـا آن را ممنـوع  بنـگاه داری توسـط 
کـرد و گفـت: در قانـون جدیـد بانـک مرکـزی اگر 
یـک بانـک خـود را اصـلاح نکنـد حـذف خواهـد 

. شد
علی اصغـر عنابسـتانی، عضو کمیسـیون اجتماعی 
مجلـس بـا اشـاره بـه بنـگاه داری توسـط بانک هـا 
آن را ممنـوع اعـلام کـرد و گفـت: در قانون جدید 
اصـلاح  را  بانـک خـود  اگـر یـک  بانـک مرکـزی 
بانک هـا  افـزود:  شـد.وی  خواهـد  حـذف  نکنـد 

هیـچ تمکینـی از سیاسـت هـای کلان حاکمیتـی 
و دولتـی ندارنـد؛ حتـی جهت گیـری تامیـن منابع 
مالـی بخـش زیـادی از بانک های دولتـی نیز طبق 

جهت گیـری دولـت و حاکمیـت نیسـت.
عضـو کمیسـیون اجتماعی مجلـس در ادامه گفت: 
صرفـا یـک نـگاه سـودمحور صـرف را در سیسـتم 
بانکـی در نظـر گرفته انـد و مسـیر سیسـتم بانکـی 

مـا مسـیر غلطی اسـت.
منابـع  بانک هـا  افـزود:  ادامـه  در  عنابسـتانی 
بنـگاه  بـه  و  کننـد  مـی  جمـع  را  مـردم  مالـی 

کنـد  مـی  تبدیـل  خدماتـی  و  سـوداگری  هـای 
کـه لطمـه شـدیدی بـه سـاختار اقتصادی کشـور 
زده و باعـث خلـق پـول چندبـاره شـده و بخـش 
خصوصـی را ضعیـف مـی کند.نماینده سـبزوار در 
مجلـس شـورای اسـلامی در انتهـا گفـت: بانک ها 
بـا پـول مردم شـرکت مـی زننـد و منابع مـردم را 
بـه شـرکت هـای زیرمجموعـه خودش مـی دهد و 
پولشـویی هـای شـدیدی از ایـن محـل انجـام می 
شـود. نظـام بانکـی باید اصـلاح شـود؛ تردیدی در 

نیسـت. آن 

عنابستانی؛

بنگاه داری توسط بانک ها کاملا ممنوع است

آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
قطعه یک ایلام

1. برابــر رای شــماره 140260315001002586  مــورخ   1402/06/26 هیــات اول/هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و  ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر 
در واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای مجیــد پنجشــنبه زاده بــه شناســنامه شــماره 6322 کــد ملــی 4501225092 صــادره ایــلام فرزنــد عبدالقاســم ، ششــدانگ یــک بــاب خانــه، بــه 
مســاحت 79/97 متــر مربــع ،  پــلاک شــماره 252 فرعــی از 1477 اصلــی، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام – اول جــاده بهشــت رضــا – کوچــه 8 متــری دســت راســت  ، خریــداری شــده از عزیــز فتحــی و 

منتســب بــه مالکیــت علیرضــا رئیســی محــرز گردیــد.
2. برابــر رای شــماره 140260315001002504 مــورخ 1402/06/18 هیــات اول/هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن  تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در  
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی  آقــای امیــر ملــک زاده بــه شناســنامه شــماره 97 کدملــی 4500320490 صــادره ایــلام ، فرزنــد علــی ، 70 ســهم مشــاع از 90 ســهم )ششــدانگ( یــک باب 
ســاختمان ، بــه مســاحت 127/39 متــر مربــع  ، پــلاک شــماره 151 فرعــی  از 1497 اصلــی، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام – میــدان دادگســتری – خیابــان مصلــی – کوچــه جــوان ، خریــداری شــده از فرزانه 

ســلیمان بیگــی منتســب بــه مالکیــت علــی محمــد عباســپور محــرز گردید.
3. برابــر رای شــماره 140260315001002500 مــورخ 1402/06/18 هیــات اول/هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای مالــک فیضــی بــه شناســنامه شــماره 35 کدملــی 6349936329 صــادره شــیروان چــرداول ، فرزنــد فیــض الــه ، مقدار 63 ســهم مشــاع از 77 ســهم 
)ششــدانگ( یــک بــاب ســاختمان ، بــه مســاحت 142/59 متــر  مربــع، پــلاک شــماره 426 فرعــی  از 1681 اصلــی   ،  واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام –  هانیــوان – خیابــان جانبــازان – کوچــه فتــح 3 ، خریداری 

شــده از حیــدر کارزانــی و منتســب بــه مالکیــت صبریــه فتــح الهــی محــرز گردیــد.
قطعه 9 چوار

4. برابــر رای شــماره 140260315001002506 مــورخ 1402/06/18 هیــات اول/هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی وســاختمان هــای فاقد ســند رســمی مســتقر درواحد 
ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای شــکراله کمــری بــه  شناســنامه شــماره 870 کدملــی 4500748035 صــادره ایــلام ، فرزنــد نورالــه  ، در ششــدانگ یــک بــاب خانــه ، بــه مســاحت 317/40 
متــر مربــع ، پــلاک شــماره 28 فرعــی  از 10 اصلــی، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام –  چــوار – روســتای پلــک گــردل ، خریــداری شــده از شــهناز صیــدی و منتســب بــه مالکیــت کلیــه مالکیــن مشــاعی 

بقدرالســهم محــرز گردیــد.
5-برابــر رای شــماره 140260315001002593 مــورخ 1402/06/26 هیــات اول / هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای حســن رســتمی زاد بــه شناســنامه شــماره 6787 کدملــی 4500403681 صــادره ایــلام، فرزنــد حاتــم ،  در ششــدانگ یــک بــاب خانــه ســاختمان 
)مرغــداری(   ، بــه مســاحت 4943/90 متــر مربــع ، پــلاک شــماره 10 فرعــی از 47 اصلــی ، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام – روســتای بلییــن ، خریــداری شــده از طالــب فکوریــان و علــی محمــودی و منتســب 

بــه مالکیــت شــیره خــدادادی )زارع صاحــب نســق( محــرز گردیــد.
6-برابــر رای شــماره 140260315001002502 مــورخ 1402/06/18 هیــات اول / هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی  اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای علــی مفتاحــی زاده بــه شناســنامه شــماره 38 کدملــی 4501264128 صــادره ایــلام ، فرزنــد ابراهیــم  ، در ســه دانــگ مشــاع از )ششــدانگ( یک باب 
ســاختمان )مرغــداری متروکــه(، بــه مســاحت 4677/07 متــر مربــع ،پــلاک شــماره 94 فرعــی از 47 اصلــی ، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام –  روســتای بلییــن بخــش چغــا بلــک ، خریــداری شــده از روح الــه 

تولیــده و منتســب بــه مالکیــت یدالــه احمــد بیگــی )زارع صاحــب نســق( محــرز گردیــد.
7-برابــر رای شــماره 140260315001002501 مــورخ 1402/06/18 هیــات اول / هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای محمــد ســعیدی نــژاد بــه شناســنامه شــماره 2583 کدملــی 4501123771 صــادره ایــلام ، فرزند مرتضــی  ، در ســه دانگ مشــاع از )ششــدانگ( یک 
بــاب ســاختمان )مرغــداری متروکــه( ، بــه مســاحت 4677/07 متــر مربــع ، پــلاک شــماره 94 فرعــی از 47 اصلــی ، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام-  روســتای بلییــن بخــش چغــا بلــک ، خریــداری شــده از روح 

الــه تولیــده و منتســب بــه مالکیــت یدالــه احمــد بیگــی )زارع صاحــب نســق( محــرز گردید.
8-برابــر رای شــماره 140260315001002637 مــورخ 1402/06/28 هیــات اول / هیــات دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در 
واحــد ثبتــی تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضــی آقــای صحبــت آزادفــر بــه شناســنامه شــماره 4937 کدملــی 4500436316 صــادره ایــلام ، فرزنــد چنانــی، )ششــدانگ( یــک بــاب ســاختمان  بــه مســاحت 
1938/22 متــر مربــع ، پــلاک شــماره 1206 فرعــی از 59 اصلــی ، واقــع در حــوزه ثبــت ملــک ایــلام – روســتای ســرطاف – خ شــهید چنــاری ، خریــداری شــده از ســجاد عبــدی پــور و غیــره و منتســب به مالکیت 

حیــدر میــرزا مرجانــی )زارع صاحــب نســق(محرز گردید.
لذابــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دونوبــت بــه فاصلــه ی 15روز اگهــی میشــود درصورتیکــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند میتواننــد ظــرف مــدت دومــاه 
ودر مــورد اگهــی هــای اصلاحــی ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ انتشــار اولیــن اگهی،اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم وپــس از اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت 

خــودرا بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد، بدیهــی اســت درصــورت انقضــای مــدت مذکــور وعــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/07/05
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/07/20
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آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی

قطعه یک ایلام
1. برابـر رای شـماره 140260315001002585  مـورخ   1402/06/26 هیـات اول/هیـات دوم 
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و  سـاختمان هـای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقای صفر داسـار به شناسـنامه شـماره 612 کد ملی 
4500604704 صـادره ایـلام فرزنـد پاشـا ، مقـدار 16 سـهم از 21 سـهم )ششـدانگ( یـک باب خانه 
، بـه مسـاحت 71/08 متـر مربـع ،  پـلاک شـماره 810 فرعـی از 1215 اصلـی، واقع در حـوزه ثبت ملک 
ایـلام –  میـدان میـلاد – کوچـه دانـا ، خریداری شـده از علی طاهری و منتسـب به مالکیت عباس شـنبه 

ای محـرز گردید.
برابـر رای شـماره 140260315001002507 مـورخ 1402/06/18 هیـات اول/هیـات دوم   .2
موضـوع قانـون تعییـن  تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر 
در  واحـد ثبتـی تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی  آقـای فرهـاد شـیری بـه شناسـنامه شـماره 
4490428235 کدملـی 4490428235 صـادره ایـلام ، فرزنـد سـلیمان ، در ششـدانگ  یـک بـاب 
سـاختمان ، بـه مسـاحت 120 متـر مربـع  ، پـلاک شـماره 1751 فرعـی  از 1249 اصلـی، واقـع در حوزه 
ثبـت ملـک ایـلام –  بلـوار پژوهـش – بالاتر از پمپ بنزین ، خریداری شـده از مالک منصوری و منتسـب 

بـه مالکیـت حسـن ملکشـاهی محـرز گردید.
برابـر رای شـماره 140260315001002503 مـورخ 1402/06/18 هیـات اول/هیـات دوم   .3
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی تصرفـات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جواد اشـرفی به شناسـنامه شـماره 975 کدملی 
44500799214 صـادره ایـلام، فرزنـد عبـد علـی ،  در ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن محصـور بـا بنـای 
احداثـی بـه ، بـه مسـاحت 157/1 متـر  مربـع، پـلاک شـماره 358 فرعـی  از 1279/1 اصلـی   ،  واقـع 
در حـوزه ثبـت ملـک ایـلام –  انتهـای خیابـان خـرم رودی ، خریداری شـده از امیر بختیاری و منتسـب به 

مالکیـت بختیار بختیـاری محـرز گردید.
آگهی اصلاحی )تجدیدی(

برابـر رای شـماره 140260315001001290 مـورخ 1402/03/30 هیـات اول/هیـات دوم   .4
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وسـاختمان های فاقد سـند رسـمی مسـتقر درواحد 
ثبتـی تصرفـات مالکانـه بلامعارض متقاضی خانم کبری یحیی پور به  شناسـنامه شـماره 45526 کدملی 
472060712 صـادره کنسـولی بغـداد  ، فرزنـد کحـی  ، در ششـدانگ یک باب سـاختمان ، به مسـاحت 
172/72 متـر مربـع ، پـلاک شـماره 1737 فرعـی  از 1249 اصلـی، واقـع در حـوزه ثبـت ملـک ایـلام – 
خیابـان معـراج – روبـروی آسـو 5 ، خریداری شـده از جواد پالیزبان و منتسـب بـه مالکیت مجید بهادری 

محـرز گردیـد ، کـه در آگهـی قبلـی پـلاک فرعی ملک مـورد تقاضا اشـتباه درج و منتشـر گردید .
لذابـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دونوبت به فاصلـه ی 15روز اگهی میشـود درصورتیکه اشـخاص 
نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند میتوانند ظرف مدت دوماه ودر مورد 
اگهـی هـای اصلاحـی ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ انتشـار اولیـن اگهی،اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره 
تسـلیم وپـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـودرا بـه 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد، بدیهـی اسـت درصـورت انقضـای مـدت مذکور وعـدم وصـول اعتراض 

طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1402/07/05
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1402/07/20
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مالیات صادرات مواد خام و 
نیمه خام مشخص شد 

جهـان اقتصـاد: طبـق بخشـنامه جدیـد وزارت 
اقتصـاد، از ابتـدای مهر ماه صـادرات مواد خام و 
نیمـه خام مشـمول مالیات به میـزان دو درصد 

ارزش صادراتـی کالا خواهد شـد.
بـه  خطـاب  ای  بخشـنامه  در  اقتصـاد  وزیـر 
مدیرکل دفتر صادرات، دسـتور اخـذ مالیات  از 
صـادرات مـواد خـام و نیمه خـام را صـادر کرد. 
طبـق این بخشـنامه، صادرات مـواد خام و نیمه 
خـام از ابتـدای مهرمـاه سـال جـاری مشـمول 
مالیـات بـه میـزان دو درصـد ارزش صادراتـی 
کالا خواهد شـد. در این بخشـنامه آمده اسـت: 
پیـرو بخشـنام9ه شـمت 1۳695/1402 مورخ 
09/01/1402، بـه پیوسـت تصویر نامه شـماره 
96492/2 مـورخ 29/05/1402 وزیـر محتـرم 
امـور اقتصـادی و دارایـی و تصوری نامه شـماره 
کل  مدیـر   12/06/1402 مـورخ   106216/2
دفتـر وزارتخانه متبوع ارسـال میگردد. دسـتور 
فرمایید از ابتدای مهرماه سـال جـاری، در زمان 
انجـام تشـریفات گمرکـی صـدور قطعـی مواد 
خـام و نیمـه خـام موضـوع بنـد »ز« تبصـره 6 
قانـون بودجـه سـال 1402 کل کشـور )ابـلاغ 
صدرالاشـاره(،  پیـروی  بخشـنامه  طـی  شـده 
همزمـان بـا وصـول عـوارض صادراتـی موضوع 
علـی  وصـول  بـه  نسـبت  شـده،  اشـاره  بنـد 
الحسـاب مالیـات به میزان دو درصـد )2درصد( 
ارزش صادراتـی و اعمـال ذیـل ردیـف درآمدی 
110518 اقـدام نمیانـد. همچنیـن مراتب را به 
نحـو مقتضـی بـه اطـلاع کلیـه صادرکنندگان 

محتـرم ذیربـط نیز برسـانند.

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران:

تعهد ارزی در حد حمله مغول 
به صادرات كشور بود

جهـان اقتصـاد: یـک عضـو هیـات نماینـدگان 
اتـاق ایـران گفـت: تعهـد ارزی از سـال 97 بـه 
بهانه خروج سـرمایه آغاز شـد. منابع ارزشـمند 
کشـور در شـرایط خروج آمریـکا از برجام حراج 
و عمـلا کشـور از ارز خالی شـد. به جـای درس 

گرفتـن از تحریـم شـرایط را سـخت کردیم.
اتـاق  نماینـدگان  هیـات  عضـو  علـوی،  آرش 
ایـران گفـت: در کشـور معجـزه ای به نـام وفاق 
و همدلـی داشـتیم. دو رییـس جمهور، هشـت 
وزیـر صمت، پنج رییـس بانک مرکـزی در این 
سـالها آمدند و رفتند؛ این افـراد روی هیچ چیز 
اتفـاق نظر ندارنـد روی بلای تعهـد ارزی اتفاق 

نظـر دارند.
علـوی افـزود: تعهـد ارزی از سـال 97 بـه بهانه 
خروج سـرمایه اغاز شـد. منابع ارزشـمند کشور 
در شـرایط خروج امریکا از برجـام حراج و عملا 
کشـور از ارز خالـی شـد. به جـای درس گرفتن 

از تحریم شـرایط را سـخت کردیم.
وی خاطرنشـان کـرد: دو رییـس جدیـد بانـک 
مرکـزی حتـی قیمـت بـازار ازاد را نمیپذیرنـد 
و اسـمش را بـازار قاچـاق میگذارند. اسـمش را 
عـوض کنیـم، در اصل ماجرا کـه تغییری ایجاد 

نمی شـود.

قبل از ورود سیمان به بورس، 
۷۰ درصد سیمان كشور دست 2۰ 

نفر بود
به  سیمان  ورود  از  قبل  گفت:  عشقی  مجید 
بورس حدود 70 درصد سیمان کشور توسط 
اکنون هر  اما  دادوستد می شد  نفر  تقریباً 20 
کسی بخواهد به راحتی می تواند به هر میزان از 

بورس کالا سیمان بخرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، مجید عشقی در یک 
گردهمایی تخصصی که با محوریت تأمین مالی 
و سرمایه گذاری برگزار شد، اظهار داشت: بازار 
سرمایه ظرفیت بسیار خوبی برای ایجاد فرصت 
تأمین مالی در کشور دارد و همچنین سازمان 
از  مالی  تأمین  ابزارهای  آموزش  برای  بورس 

طریق بازار سرمایه آمادگی دارد.
وی افزود: گاهی تصمیم هایی از روی ناآگاهی، 
مشکل  سرمایه  بازار  برای  که  می شود  گرفته 
آفرین است؛ از جمله نرخ خوراک پتروشیمی ها 
که سرانجام تصحیح، اما موجب زیان سهامداران 

شد.
موضوع  کرد:  اضافه  بورس  سازمان  رئیس 
گذشته  سال  چند  در  کالا  بورس  تعطیلی 
همواره مطرح بوده و در چند روز گذشته نیز، 
بحث خروج سیمان و فولاد از بورس هم مطرح 
شده است که این مباحث فقط در کوتاه مدت 
به این صنایع، سهامداران و کلیت بازار سرمایه 
از  قبل  کرد:  خاطرنشان  میزند.عشقی  ضربه 
ورود سیمان به بورس حدود 70 درصد سیمان 
نفر دادوستد می شد،  کشور توسط تقریباً 20 
حال هر کسی بخواهد به راحتی می تواند به هر 
میزان از بورس کالا سیمان بخرد و انحصاری 
سیمان  گفت:  ندارد.وی  وجود  زمینه  این  در 
را  و ساز  تمام شده ساخت  نیم درصد هزینه 
به  بورس  از  سیمان  خروج  و  برمی گیرد  در 
بهانه حل مشکلات مسکن آدرس غلط دادن 
است؛ چراکه این کار سیمان را گران تر به دست 
برای  تلاش  می رساند.  واقعی  مصرف کننده 
خروج محصولات از بورس، به سرمایه هراسی 

منجر می شود.

بازار طلای جهانی قبل از 
زمستان یخ زد!

قیمـت طـلا روز سه شـنبه بـا افزایـش بازدهی 
دلار و خزانه داری کاهش یافت و سـرمایه گذاران 
بـرای  مصرف کننـده  تـورم  گـزارش  منتظـر 
سـرنخ های بیشـتر هسـتند که آیا فـدرال رزرو 
یـک بـار دیگـر نـرخ بهـره را در سـال جـاری 

افزایـش خواهـد داد یـا خیر.
بـه گـزارش ایسـنا، بهـای هـر اونـس طـلا تـا 
سـاعت 8 صبـح بـه وقت شـرقی بـا 1.5 درصد 
رسـید  سـنت  و 60  دلار  بـه 191۳  کاهـش 
و قیمـت طـلای آمریـکا نیـز بـا 0.08 درصـد 

کاهـش بـه 1914 دلار و 60 سـنت رسـید.
دلار بـه بالاتریـن حد خـود در 10 ماه گذشـته 
شـاخص 10  بازدهـی  کـه  حالـی  در  رسـید، 
اوج خـود در  سـاله خزانـه داری همچنـان در 
16 سـال اخیـر اسـت.پیش بینی ها نشـان داد 
فـدرال رزرو شـاهد  اکثـر سیاسـت گذاران  کـه 
افزایـش نـرخ بهـره در سـه مـاه آینده هسـتند 
امـا سـرمایه گذاران همچنـان بـه قیمت هـا بـا 
احتمـال 50 درصـدی بـرای انقباض بیشـتر در 
سـال 202۳ ادامـه می دهنـد. نرخ هـای بهـره 
بالاتـر بـر شـمش های بـدون بهـره که بـه دلار 

مـی آورد. فشـار  می شـوند،  قیمت گـذاری 
کریسـتین لاگارد، رئیـس بانـک مرکـزی اروپـا 
گفـت کـه رکـورد بـالای نـرخ سـپرده بانـک 
مرکـزی اروپـا می توانـد بـه کاهـش تـورم بـه 
2 درصـد کمـک کنـد و دسـتورالعمل بانـک را 
تکـرار کـرد کـه نه وعـده افزایش بیشـتر نرخ را 
می دهـد و نـه آن را رد می کند.یک نظرسـنجی 
نشـان داد روحیه تجاری آلمان در ماه سـپتامبر 
کاهش یافته اسـت و بـرای پنجمین ماه متوالی 
سـقوط کـرد و بـر تـرس از رکـود در بزرگترین 

اقتصـاد منطقه یـورو تأکیـد کرد.

عضـو کمیسـیون امـور داخلـی کشـور و شـوراها 
توضیحاتـی  بیـان  بـه  اسـلامی  شـورای  مجلـس 
دربـاره راهکار موفقیت سـامانه مودیـان مالیاتی بر 

ایجـاد عدالـت و شـفافیت مالیاتـی پرداخـت.
ابوالفضـل ابوترابـی عضـو کمیسـیون امـور داخلی 
کشـور و شـوراها مجلس شورای اسـلامی در گفت 
وگـو بـا »جهـان اقتصـاد« دربـاره تاثیـر راه اندازی 
سـامانه مودیـان مالیاتـی بـر ایجاد عدالـت مالیاتی 
گفـت: برای رسـیدن به عدالـت مالیاتـی باید تمام 
کارت  بعـلاوه  ایـن سـامانه  بسـتر  بـه  را  مسـائل 
هـای بانکـی ببریـم یعنـی تمـام مبـادلات پولی و 
مالـی برای موفقیـت سـامانه مودیـان مالیاتی باید 
سیسـتمی انجـام شـود و پول نقـد از چرخه حذف 

شود.
ابوترابـی در ادامـه بیـان کـرد: در برنامـه هفتـم 
توسـعه کمرنگ شـدن پول در مبـادلات به صورت 
جـدی توسـط مجلـس دنبـال مـی شـود تـا هـر 

ایرانـی فقـط یـک کارت بانکـی داشـته باشـد.

ایـن نماینـده مجلـس افـزود: برای عملکـرد مثبت 
سـامانه مودیـان مالیاتـی و پایانه های فروشـگاهی 
بایـد پـول کاغـذی از مبـادلات حذف شـود و همه 
چیـز در بسـتر کارت بانکـی انجام شـود. در برنامه 
هفتـم هـم تاکیـد کـرده ایـم کـه هـر ایرانـی باید 

یـک کارت بانکی داشـته باشـد.
ایـن نماینـده مجلـس یازدهـم توضیـح داد: با این 
اقـدام یـک کارپوشـه مالیاتـی در سـامانه مودیـان 
مالیاتـی بـرای هـر ایرانـی در نظر گرفته می شـود 

و بـرای دولـت و حکومـت و سـازمان امـور مالیاتی 
مشـخص مـی شـود پول از کجـا آمد؟ بـه کجا می 

رود؟ منشـا پـول کجا بوده اسـت؟.
وی خاطرنشـان کـرد: مالیـات بـه ایـن وسـیله بـه 
طـول کامـلا دقیق مشـخص می شـود و چـاره ای 
جـز عدالـت مالیاتی باقی نمـی ماند. زیـرا با هوش 
مصنوعـی تمـام ایـن مبادلات مشـخص می شـود. 
وقتی تمام مبادلات شـفاف و روش شـود می توان 
جلـوی اقتصـاد زیرزمینـی و قاچاق را هـم گرفت.

پرونـده  یـک  ایرانـی  هـر  بـرای  گفـت:  ابوترابـی 
مالیاتـی تشـکیل مـی شـود و همـه سـامانه ها به 
هـم متصـل مـی شـود و مالیات بـه صـورت کامل 
مشـخص مـی شـود و جلـوی اقتصـاد زیـر زمینی 

شـگل گرفتـه در کشـور گرفتـه مـی شـود.
وی خاطرنشـان کـرد: علاوه بر این ما باید حسـاب 
های قرض الحسـنه در کشـور را سـاماندهی کنیم 
و دوم اینکـه در حـال حاضـر هـر ایرانی مـی تواند 
251 حسـاب بانکـی داشـته باشـد کـه در حـال 
حاضـر اجـاره داده مـی شـود و بایـد جلـوی ایـن 

حسـاب هـای اجـاره ای گرفته شـود.
بایـد  ای  اجـاره  هـای  حسـاب  ایـن  افـزود:  وی 
مدیریـت شـود. ایـن حسـاب هـا عمدتا بـه افاغنه 
و اتبـاع خارجـی و فعـالان اقتصـادی اجـاره داده 
مـی شـود. مثـلا یـک کمیته امـدادی بـرای ماهی 
2 میلیـون حسـابش را بـه یـک تاجـر اجـاره مـی 
دهـد و بـا ایـن حسـاب فـرار مالیاتی کلانـی انجام 

دهد. مـی 
ایـن نماینـده مجلـس یازدهـم توضیـح داد: اگـر 
ایـن  جلـوی  بگیریـم  را  اقدامـات  ایـن  جلـوی 
اقتصـاد زیـر زمینـی کـه فرارمالیاتی گسـترده ای 
دارد گرفتـه می شـود و سـامانه مودیـان مالیاتی و 
پایانـه های فروشـگاهی می تواند بـه خوبی کارش 
را انجـام دهـد و بـه اهدافـی کـه بـرای آن تعییـن 

برسد. شـده 

در گفتگو با جهان اقتصاد مطرح شد:

سامانه مودیان دیواری مقابل قاچاق

بررسی  بازار نشان می دهد؛

گیجی دلار
جهـان اقتصـاد: بررسـی هـا از تغییرات بازار ارز نشـان مـی دهد روز 
گذشـته قیمـت دلار با روندی سینوسـی همـراه بوده اسـت به گونه 
ایکـه در ابتـدای معامـلات نـرخ دلار رونـد صعـودی به خـود گرفت  
امـا از بعـد از ظهـر وراد فـاز نزولـی شـد . موضوعی که کارشناسـان 
دلایل ان را ابهام در هزینه شـدن دلارهای آزاد شـده و سیاسـتهای 
نامشـخص بـرای ادامـه توافقات بـا امریکا عنـوان می کننـد. اگرچه 
کـه بـه گفتـه کارشناسـان ایـن عوامل آثـاری موقتـی داشـته و در 
صورتیکـه متولـی پولی و مالی سیاسـت ارز پاشـی در بـازار را دنبال 
کنـد دلار در بـازه قیمتـی 45 تومـان باقـی خواهـد بـود در غیـر 
اینصـورت بایـد در انتظـار باز شـدن فنر قیمتی دلار مطابق با رشـد 

نـرخ تورم باشـیم.
قیمـت دلار روز گذشـته نوسـاناتی را تجربـه کـرد به گونـه ایکه  به 
حـدود 49 هـزار و ۳50 تومان رسـید. ارز آمریکایی تا ظهر، با حدود 
قیمتـی 49 هـزار و ۳90 تـا 49 هزار و 415 تومان معامله می شـد. 
بـر اسـاس اعـلام برخـی کانال هـای تلگرامـی، آغاز معامـلات نقدی 
ارز در ایـن کانال هـا بـا حـدود قیمتـی 49 هـزار و ۳50 تومـان بود. 
در ادامـه نـرخ فـروش دلار بیـن 49 هـزار و ۳80 تا 49 هـزار و 400 

تومـان نوسـان داشـت. امـا آخرین معامله نقـدی با قیمـت 49 هزار 
و ۳50 انجـام شـده اسـت. آخرین نرخ دلار غیرقانونـی فردایی نیز تا 

ایـن لحظـه به حـدود 49 هزار و 420 تومان رسـیده اسـت.
ایـن روزهـا اخبار ضد و نقیضـی در مورد چگونگـی هزینه کرد منابع 
آزادشـده ایـران و انتقـال ایـن منابـع از کـره جنوبی به قطر منتشـر 
شـده اسـت کـه به نظر می رسـد بـر قیمـت دلار تاثیرگـذار بوده اند. 
از یـک سـو مقامـات آمریکایـی می گویند که نظـارت بر ایـن منابع 
در قطـر، بیشـتر از کـره جنوبـی اسـت و ایـران نمی توانـد آزادانـه از 

آنها اسـتفاده کند.
اخیـرا بـرت مـک گـورک، هماهنـگ کننـده شـورای امنیـت ملـی 
آمریـکا بـرای خاورمیانـه و شـمال آفریقا گفته اسـت که پـول ایران 
در قطـر، تحـت محدودیت هـای قانونـی بیشـتری نسـبت بـه کـره 
جنوبـی قـرار دارد و ایـن وجـه فقـط بـرای یـک دسـته محـدود از 

تجارت بشردوسـتانه مانند غـذا، دارو و محصولات کشـاورزی هزینه 
می شـود. او تاکیـد کـرده اسـت کـه هیـچ سـرمایه ای وارد ایـران 

نمی شـود.
از سـوی دیگـر مقامـات ایـران تا کنون بارهـا گفته اند کـه می توانند 
آزادانـه و بـرای تامیـن نیازهای مالی مـردم ایران از منابـع مالی آزاد 
شـده اسـتفاده کنند. امروز بانـک مرکزی اعلام کرد کـه منابع ارزی 
آزاد شـده از کره جنوبی در حسـاب شـش بانک ایرانی در قطر فعال 
اسـت و طبـق تاکیـد رئیـس کل بانک مرکـزی، همه منابـع مربوطه 
جـزو ذخایـر ارزی بانـک مرکزی و پشـتوانه ریال هسـتند. مصطفی 
قمـری وفـا مدیـر روابـط عمومی بانـک مرکزی ایـن مباحـث را در 

توئیتـی در شـبکه ایکس )توئیتر سـابق( مطرح کرده اسـت.
بـه نظـر می رسـد ایـن تناقضـات در کنـار تـداوم بلاتکلیفـی در 
حوزه هـای هسـته ای، قیمـت دلار را تحت تاثیر قرار داده باشـد و به 
گونـه ای کـه در روزهای اخیـر در مقاطعی، اندکـی افزایش قیمت را 
تجربـه کرده اسـت. بـا وجود ایـن از بین نرفتـن کامـل امیدواری ها 
و تـلاش بانـک مرکزی برای خبردرمانی مانع از رشـد شـدید قیمت 

می شـود و نوسـانات کاهشـی را نیـز در بـازار رقـم می زند.

هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند رسمی 
آگهــی موضــوع مــاده 3 قانــون و مــاده 13 آئیــن نامــه قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و 

ســاختمان هــای فاقد ســند رســمی برابــر رای شــماره 140260301055002706
و  اراضــی  ثبتــی  وضعیــت  تکلیــف  تعییــن  قانــون  موضــوع  اول  هیــات  مــورخ 1402/7/1    
ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک مــلارد تصرفــات 
ــد  ــنامه 2 و ک ــماره شناس ــه ش ــه  ب ــح ال ــد فت ــات فرزن ــی بی ــای عل ــی آق ــارض متقاض ــه بلامع مالکان
ــای احداثــی در آن  ــا بن ــی 4911132817 صــادره از مــلارد در ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن  ب مل
بــه مســاحت 688/16 متــر  مربــع پــلاک 1792 فرعــی از 43 اصلــی واقــع در مــلارد ویــلای جنوبــی  
ــلاع  ــور اط ــه منظ ــذا ب ــت. ل ــده اس ــرز گردی ــی  مح ــز کریمای ــای عزی ــمی آق ــک رس ــداری  از مال خری
عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت 
بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتــراض داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن 
ــرف  ــید، ظ ــذ رس ــس از اخ ــلیم و پ ــن اداره تس ــه ای ــود را ب ــراض خ ــاده اعت ــدت دو م ــه م ــی ب آگه
مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد. 
ــند  ــررات س ــق مق ــراض طب ــول اعت ــدم وص ــور و ع ــدت مذک ــای م ــورت انقض ــت در ص ــی اس بدیه

ــت صــادر خواهــد شــد.   مالکی
1724

تاریخ چاپ نوبت اول 1402/7/5
نوبت دوم 1402/7/22

همایون خزائی
رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی دعوت به مجمع
کلیه شرکاء موسسه حسابرسی آرشین حساب

ــین  ــی آرش ــه حسابرس ــی  موسس ــل قانون ــخ 1402/07/15  در مح ــرکاء در تاری ــع ش ــه جم جلس
حســاب )حســابداران رســمی(  بــه شناســه ثبــت 20654 و شناســه ملــی 10103255283راس 

ــری مــی شود.دســتور جلســه : ــم گی ــر تصمی ــوارد زی ــح تشــکیل و در خصــوص م ســاعت  11صب
بررســی تــراز آزمایشــی 1402/06/31 و بررســی وضعیــت کار هــا ،قــرار داد هــا ،پرونــده هــای 
ــادار و قــرار داد هــای منعقــده و فعالیــت در خــارج از  حسابرســی و حــق امضــاء اســناد و اوراق به

دفتــر موسســه و ترکیــب پرســنل و بودجــه موسســه و تعییــن مدیــر کنتــرل کیفیــت
عباس ابراهیمی-مدیر عامل و رئیس هیات مدیره

 آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه انجمن تولید کنندگان شیشه های
 ایمنی به شماره ثبت 55129 و شناسه ملی 14011906372

احترامــا بدینوســیله از کلیــه اعضــای انجمــن تولیــد کننــدگان شیشــه هــای ایمنــی دعــوت بعمــل مــی آیــد 
تــا در جلســه مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه انجمــن کــه در روز  شــنبه  ســاعت  14 مــورخ  1402/07/15 
در محــل  اتــاق بازرگانــی وصنایــع ومعــادن و کشــاورزی ایــران طبقــه اول ســالن جنوبــی بــه نشــانی تهــران 

خیابــان طالقانــی نبــش شــهید موســوی پــلاک 175برگــزار میگــردد حضــور بهــم رسانید.دســتور جلســه : 
1-استماع گزارش عملکرد هیات مدیره, خزانه دار و بازرس 

 2-تصویب صورتهای مالی منتهی به29 /12 /1401
  3-انتخاب روزنامه کثیرالانتشار 

 4-تعیین ورودیه و حق عضویت سالیانه اعضا 
5-انتخاب بازرس اصلی و بازرس علی البدل

ریاست انجمن

 آمنه قدیم پرست 
 گروه بازار



نکته

6

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکــه بهره برداری از فــاز 11 پارس 
جنوبی به معطلی 22 ســاله توســط پیمانکار 
خارجی پایان داد، گفت: فاز 11 پارس جنوبی 
به کشورهای همســایه ما ثابت کرد که ما می 
توانیــم فعالیت های پیچیده ای همچون ایجاد 
فــاز 11 را بدون کمک کشــورهای خارجی به 

بهره برداری برسانیم.
رمضانعلی ســنگدوینی در گفت و گو با »جهان 
اقتصاد« با اشــاره به بهره بــرداری از فاز 11 
پارس جنوبی و توفیقــات دولت در این بخش 
گفت: فاز 11 یکی از فــاز های پیچیده پارس 

جنوبی قلمداد می شود.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکه بهــره برداری از فــاز 11 پارس جنوبی 
تقریبا 2 ســال به طــول انجامید بیان کرد: در 
راســتای بهره برداری از فاز 11 با شرکت های 
خارجــی قرادادهایــی به امضا رســید اما این 
شــرکت ها در میانه راه، فعالیت خود را انجام 

نــداده و از ایران رفتند اما ما بــا توان داخلی 
توانســته ایم این فاز را به مرحله بهره برداری 

برسانیم.
وی بــا بیان اینکــه صنعت نفت کشــور، یک 
صنعت مقتدر بوده و به ســمت توســعه است، 
بیان کرد: صنعــت نفت ما نیروهای متخصصی 
دارد که می توانند مســیر پیش رو را با تحول 

طی کنند.
عضو کمیســیون انرژی مجلس بــا بیان اینکه 

بیش از 95 درصد از پالایشــگاه ســتاره خلیج 
فارس به دست متخصصان ایرانی ساخته شده 
اســت، بیان کرد: این پالایشگاه در حال حاضر 
بیــش از 40 الی 45 درصد از بنزین کشــور را 
تامیــن می کند. بنابراین در بهره برداری از فاز 

11 پارس جنوبی هم همین مسیر طی شد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
بــا بیان اینکه فاز 11 پــارس جنوبی می تواند 
بیــش از 50 میلیون متر مکعب گاز به شــبکه 

وارد کنــد، بیان کرد: این فــاز در مرحله اول 
15 میلیون متر مکعب گاز به شبکه وارد کرده 

است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه باید 
از شرکت های نخبه و دانش بنیان در راستای 
رســیدن به اهداف علمــی و صنعتی حمایت 
کنیم،بیــان کرد: به واقع شــرکت های دانش 
بنیــان مــی توانند در این بخــش ها تحولات 
عظیمــی را ایجاد کنند. همچنین پژوهشــگاه 
صنعت نفت و سیستم پژوهشی صنعت نفت با 

این شرکت ها نیز روابط خوبی دارند.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی با اشاره 
پیام سیاسی و اقتصادی بهره برداری از فاز 11 
پارس جنوبی تاکید کرد: فاز 11 پارس جنوبی 
به کشورهای همســایه ما ثابت کرد که ما می 
توانیــم فعالیت های پیچیده ای همچون ایجاد 
فــاز 11 را بدون کمک کشــورهای خارجی به 

بهره برداری برسانیم.
ســنگدوینی تاکید کرد: همچنین بهره برداری 
از فــاز 11 پارس جنوبی به معطلی 22 ســاله 
توســط پیمانکار خارجی پایان داد. به حمدالله 

این شرایط،شرایط خوبی است.
وی تاکیــد کرد: همچنین در جریان این پروژه 
برای نخســتین بار شــاهد جابه جایی سکوی 
عظیم گازی بودیم که این نشــان از اقتدار در 

این بخش دارد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس در گفت وگو با »جهان اقتصاد« مطرح کرد:

اثبات توانمندی گازی به کشورهای منطقه
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اخبارانرژی

 تصمیم برنامه هفتم توسعه
 برای بنزین

برنامه هفتم توســعه برنامــه جدیدی را برای 
بنزین در نظــر گرفته که در آن اختیاراتی به 

دولت داده شده است.
به  گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی روز گذشته کلیات لایحه برنامه هفتم 
توســعه را به تصویب رســاندند و امروز وارد 
بررسی جزئیات لایحه شدند. لایحه دولت 24 
فصل و هر فصل یــک جدول دارد که در آن 
جدول اتفاقاتی که در این پنج سال قرار است 
رخ دهد را بیان می کند. جداول یک تا شــش 

جدول اصلی هستند.
در مورد بنزین نیز تصمیماتی اخذ شــد؛ آن 
طور که محسن زنگنه - سخنگوی کمیسیون 
تلفیــق لایحه برنامه هفتــم - اعلام کرده به 
دولت این اجازه داده شد که با توجه به اینکه 
بعضی ها معتقدند ایــن یارانه به خودرو داده 
می شــود، اما بعضی ها خودرو ندارند و یارانه 
باید به شــخص تخصیص یابــد، اعلام کردیم 
دولت اجاره دارد، یارانه حامل های سوخت را 
به شــخص دهد، اما بلافاصله گفتیم که نباید 
نرخ این بنزین یارانــه ای تغییر کند و قیمت 

را ۳000 تومان و 1500 تومان قرار دادیم.
به گفته وی، به دولت اجازه داده شده تصمیم 
بگیرد که ســهمیه بــه خودرو و یــا به افراد 
اختصاص یابد و دوم این که میزان ســهمیه 
60 لیتر 100 لیتر یا ۳0 لیتر باشــد نیز جزو 
اختیارات دولت اســت. امــا آن بنزینی که به 
عنوان یارانــه ای به کارت ملی فــرد یا برای 
خودرو واریز می شــود، باید حفظ شود. حالا 
ممکن اســت شــما بگویید که دولت در این 
پنج ســال نمی تواند تغییر دهــد؟ این برنامه 
پنج ساله اســت دولت می تواند لایحه بیاورد 
هر کدام از این بندها را در طول این پنج سال 
تغییر دهد اما تغییر آن ســخت می شود آن 
وقت دیگر رأی دو سوم مجلس را می خواهد 
و اگر بخواهیــد بندهای برنامه را تغییر دهید 
باید دو ســوم باشــد پس اولین ویژگی ثبات 
اقتصادی است.نمایندگان از روز گذشته سوم 
مهرماه بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه را 
شروع کردند و دو شــیفت صبح و بعدازظهر 
به بررســی لایحه پرداختند.ســومین جلسه 
نمایندگان مجلس در نوبت صبح برای بررسی 
لایحه برنامه هفتم توســعه نیز به پایان رسید 
که نمایندگان مجلس در این جلسه رسیدگی 
بــه ماده 4 این لایحه را به پایان رســاندند و 

بررسی ماده 5 این لایحه را آغاز کردند.

عرضه اعتباری ماهانه محصولات 
پتروشیمی به بالای ۷ همت رسید

مدیر توسعه صنایع پایین دستی شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی با تأکید بر اینکه سیاست 
فروش اعتباری برای نخســتین  بار در کشور 
انجام شده اســت، گفت: براساس آمار، مقدار 
عرضه اعتبــاری محصولات پتروشــیمی در 
بــورس کالا از هزار میلیارد تومان به بالای 7 
هزار میلیارد تومان در مردادماه امسال رسید
به گزارش شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، 
عبــاس غلامــی با اشــاره به نقــش صنعت 
پتروشــیمی در تکمیل زنجیره ارزش، اظهار 
کــرد: از دیدگاه قانون وظایــف و اختیارات، 
تولیــد انواع محصولات پتروشــیمی به عهده 
وزارت نفــت اســت و از منظــر وزارت نفت 
تکمیل زنجیــره ارزش یعنــی فرآیند تولید 
محصول پتروشــیمی زمانی به اتمام می رسد 
که محصــول از طریق بازار بــورس کالا در 
اختیــار صنایع تکمیلی قــرار گیرد و پس از 
فرآوری به محصول نهایی یا کالا تبدیل شود
وی با بیان اینکــه تولید و فروش محصولات 
پتروشــیمی، چند گام از خام فروشــی فاصله 
گرفته اســت، افزود: راهبــرد اجرایی تبدیل 
محصولات پتروشــیمی به کالاهــای نهایی، 
افزوده، اشتغال زایی و  افزایش ارزش  ســبب 

رونق صادرات شده است.
مدیر توســعه صنایع پایین دســتی شــرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی ادامه داد: شــرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی در دولت ســیزدهم 
برای نخســتین بــار دو رویکــرد مهم را در 
حــوزه صنایع پایین دســتی و تکمیلی دنبال 
کرد. گام اول شناســایی بزرگ ترین مشــکل 
صنایع تکمیلی و گام دوم ارائه راهکار فروش 
اعتبــاری به منظور رونــق واحدهای تولیدی 

بود.
به گفته غلامــی، هم اکنون تأمین ســرمایه 
بزرگ تریــن مشــکل صنایــع  در گــردش 
تولیدکنندگان  زیرا  اســت،  تکمیلی کشــور 
نقدینگــی کافی برای خرید مواد اولیه ندارند 
و تســهیلات مورد نیاز نیز از ســوی بانک ها 

به سختی پرداخت می شود.
وی با بیان اینکه راهبرد اجرایی شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی برای احیــای واحدهای 
تشــویق  متوقف،  یــا  نیمه فعــال  تولیــدی 
شــرکت های پتروشــیمی به فروش اعتباری 
محصولات در بورس کالا بــود، تصریح کرد: 
در  پتروشــیمی  مجتمع هــای  از  بســیاری 
حوزه متانول عرضه اعتباری نداشــتند که با 
پیگیری های انجام شــده بعضی از شرکت های 

تولیدی فروش اعتباری داشته اند.

اخبار

روسیه توانسته تحریم های غرب علیه محموله های 
نفتی را خنثی کرده و در ماه آگوســت بیش از سه 
چهارم نفت صادراتی این کشور از طریق دریا، بدون 
اســتفاده ازخدمات بیمه ای شرکت های غربی صادر 

شده است.
به گزارش فــارس به نقــل از فاینانشــیال تایمز، 
تحلیل گران کشتیرانی و خدمات بیمه ای می گویند 
اتحادیه اروپا و کشــورهای عضو گــروه 7 در اعمال 
سقف قیمتی 60 دلار در هر بشکه برای محموله های 

نفتی صادراتی روسیه شکست خورده اند.
آمارها نشان می دهد در ماه آگوست سه چهارم نفت 
صادراتی روسیه بدون استفاده از خدمات شرکت های 

بیمه ای غربی انجام شده است. خدمات بیمه ای یکی 
از ابزارهای اعمال سقف قیمت بر محموله های نفتی 

روسیه توسط غرب به شمار می رود.
آمارهای موسسه کپلر نشان می دهد که  حدود نیمی 
از محموله های نفتی روسیه در فصل بهار سال جاری 
بدون استفاده از خدمات شرکت های بیمه ای غربی 
صادر شــده و این مسئله نشــان می دهد که مسکو 
روز بــه روز در دور زدن تحریم ســقف قیمت برای 

محموله های نفتی خود موفق تر عمل می کند.
البتــه طی روزهای اخیر قیمت نفت در بازار جهانی 
افزایش یافته و به بالاترین میزان در 1۳ ماه گذشته 
رسیده اســت. بر همین اســاس در معاملات شب 

گذشته بازار جهانی انرژی هر بشکه نفت برنت دریای 
شمال برای تحویل در ماه نوامبر 9۳.5 دلار معامله 
شــد و نفت آمریکا هم بالای 90 دلار در هر بشکه 

قیمت خورد.
گفته می شود هر بشکه نفت اورال روسیه 78 دلار و 
هر بشــکه نفت شرق دور این کشور هم 88 دلار در 

بازار جهانی معامله شده است.
در حالی روســیه موفق شده تا تحریم سقف قیمت 
نفــت خود را                              دور بزند که در مــاه ژوئن والی آدینو، 
معاون وزیر خزانه داری آمریکا، مدعی شــده بود که 
اعمال ســقف قیمت بر نفت روسیه همان گونه که 

غرب انتظار داشت، مؤثر واقع شده است.

روسیه تحریم نفتی غرب را دور زد

  نوبت اول 

  نوبت اول 

مومنی شهردار ورامین

فراخوان مناقصه یک مرحله ای عمومی  همراه با ارزیابی كیفی 
)فشرده(

»آگهی تجدید مناقصه عمومی« 

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قم در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای پروژه ذیل اقدام نماید :

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت) ستاد(     به آدرس WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد 
و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و           دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه 

در سامانه 1402/07/05 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه:

 ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 
مهلت زمانی دریافت اسناد: 

از ساعت 7:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/07/05 تا  ساعت 14:00 روز دوشنبه مورخ 1402/07/10
مهلت زمانی ارائه پیشنهادها:

تا ساعت 14:00روز سه شنبه مورخ 1402/07/25 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.
تاریخ بازگشایي پاکات هاي ارزیابی کیفي:  

پاکت ارزیابي کیفي مناقصه گران راس ســاعت 7:30 مورخ 1402/07/26 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد ها : 

از ســاعت 11:30روز چهارشنبه مورخ 1402/07/26 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستادایران بازگشایی می گردد.
جهت کســب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir  مراجعه 

و یا با شماره تلفن 7-37780426 025 تماس حاصل فرمایند.
ارائه پاکت الف به آدرس :  قم - انتهای بلوار عمار یاســر – بلوار تعاون  - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

شماره نمابر : 02537775583
مرکز تماس ســامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : )شماره پشتیبانی سامانه: 1456 (

شهرداری ورامین در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402، پروژه ذیل را از طریق تجدید مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد 
شرایط واگذار نماید.

ردیف بودجه مصوب سال پروژه
1402

قیمت براساساعتبار )ریال(

 تعمیرات اساسی ساختمان اداری 
)تکمیل ساختمان بازآفرینی(

فهرست بهای ابنیه و تأسیسات مکانیکی 503-2-130,000,000,000
و برقی سال 1402

زمان و محل دریافت اسناد تجدید مناقصه: داوطلبان می توانند از روز چهارشنبه مورخ 1402/07/12 لغایت روز دوشنبه مورخ 1402/07/17 
به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

مهلت و محل تسلیم اســناد تجدید مناقصه: متقاضیان می بایست حداکثر تا ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1402/07/30، ضمن بارگذاری 
تصاویر پیشــنهادات خود به همراه مســتندات درخواست شده در سامانه ستاد، نسبت به ارســال پاکت الف )سپرده شرکت در تجدید 

مناقصه( خود تا مهلت تعیین شــده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری ورامین اقدام نمایند. 
)تلفن تماس: 7-36242525 داخلی – 366-364(

- ملاک پذیرش پیشــنهادات، بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت و تحویل سپرده به دبیرخانه شهرداری می باشد.
- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان تجدید مناقصه خواهد بود.
- سایر اطلاعات و جزییات در فرم شرایط تجدید مناقصه موجود می باشد.

 گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

محسن صانعی  شهردار آران و بیدگل

آگهی مناقصه )مرحله دوم(
پیرو آگهی شماره 5659 مورخ 1401/05/14، شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه شورای اسلامی شهر نسبت به انتخاب پیمانکار از طریق مناقصه عمومی 

به بخش  خصوصی طبق آیین نامه مالی شهرداری ها به شرح جدول ذیل اقدام نماید:

(هام )ارجا تدم(لایر )رابتعا غلبمهژورپ ناونعهبوصم خیراتهبوصم هرامشفیدر

۳0.000.000.0009دابآ ییحی هدودحم رد ینارمع تایلمع26/04/1402 1875

1- دادن سپرده  که از پنج درصد مبلغ کل  برآورد کمتر نباشد به صورت نقد یا اسناد خزانه یا ضمانت نامه بانکی.
2- برندگان اول و دوم و سوم هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به موضوع پروژه در اسناد مناقصه است.

5- مهلت و نحوه و محل دریافت و قبول اسناد: شرکت کنندگان می توانند از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی نسبت به دریافت اسناد از واحد امور پیمان و قراردادها اقدام 
و تا پایان وقت اداری روز دوازدهم پس از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی نسبت به تحویل پاکت پیشنهادی خود به دفتر حراست شهرداری اقدام نمایید.

ت دوم
نوب

ت دوم
نوب

ف
دی

ر

مبلغ برآورد )ریال(موضوع
مبلغ تضمین

 شركت در مناقصه )ریال(

160,0۷0,000,0008,004,000,000لکه گیری و درزگیری بخشی از محور قدیم قم - کاشان1

 آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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ایران اخبار

یزد جزء پنج استان برتر كشور در 
حوزه درمان است 

 سرپرسـت دانشـگاه علـوم پزشـکی شـهید صدوقـی 
یـزد گفـت: یـزد جـزء پنج اسـتان برتـر در همـه حوزه 
هـای درمانـی اسـت و بـه عنـوان قطب درمان کشـور 

محسـوب می شـود.
سـید مهـدی هاشـمی باجگانی با اشـاره بـه اینکه یزد 
بـه یکـی از بهتریـن قطب هـای درمـان و خـوش نـام 
در زمینـه پزشـکی تبدیـل شـده اسـت، اظهار داشـت: 
یزد نسـبت به سـایر اسـتان ها در حوزه درمان وضعیت 

بسیار مناسـبی دارد.
وی گفـت: اسـتان یـزد در شـاخص نسـبت تخـت به 
جمعیـت، تعداد بیمارسـتان ها، تعداد پرسـتار و کارکنان 
بیمارسـتانی و تجهیزات پزشـکی یکی از اسـتان های 

برتر در سـطح کشـور است.
هاشـمی باجگانـی خاطـر نشـان کـرد: درحـال حاضر 
هـدف گذاری ما از بیمارسـتان های معمولی به سـمت 
بیمارسـتان هایی با اهداف تخصصـی و فوق تخصصی 
پیشـرفته نظیر بیمارسـتان فوق تخصصـی پیوند با ۷۰ 
درصد پیشـرفت، بیمارستان سـرطان تامین اجتماعی و 

بیمارسـتان پیوند کلیه است. 
سرپرسـت دانشـگاه علوم پزشکی شـهید صدوقی یزد 
تصریـح کـرد: دارا بـودن ۲۰ مجله علمی - پژوهشـی 
و وجـود ۲۰ مرکـز دانش بنیان با محوریت سـامت از 

موفقیت های دانشـگاه اسـت. 
وی بـا اشـاره بـه ارائـه طرح هـای مختلـف در زمینـه 
جوانـی جمعیت گفت: قـرارگاه اسـتانی جوانی جمعیت 
در سـطح اسـتانداری تشکیل شـده و در سـازمان های 
مختلف از جمله دانشـگاه، به صورت مسـتمر، نشسـت 
هـای قـرارگاه دانشـگاهی جوانی جمعیـت  برگزار می 
شـود و امیدواریـم در آینده شـاهد نتایـج آن  در جامعه 

باشیم.

اعلام برنامه های بسیج رسانه 
خوزستان در هفته دفاع مقدس

مسئول سازمان بسیج رسانه استان خوزستان گفت: در 
هفته دفاع مقدس ضمن گرامیداشت یاد و خاطر شهدا، 
با محوریت این سازمان، برنامه های متنوعی در سطح 
استان خواهیم داشت.به گزارش روابط عمومی سازمان 
بسیج رسانه خوزستان ؛ سجاد بهمئی بیان کرد: یکی از 
برنامه های بسیج رسانه به مناسبت هفته دفاع مقدس 
این طریق  از  بوده که  با یک شهید«  روز  طرح »هر 
پوستر و زندگی نامه شهدا منتشر و در اختیار عموم قرار 

می گیرد.
وی دیدرا با خانواده شهدا، برگزاری همایش جهاد تبیین 
با حضور ۱۵۰ نفر از اصحاب رسانه، تجلیل از خبرنگاران 
فعال بسیجی، برگزاری تور رسانه ای راویان پیشرفت از 
منطقه صنعتی ماهشهر و مراسم غبار روبی مزار شهدا 
را از برنامه های بسیج رسانه ای استان در هفته دفاع 
مقدس عنوان کرد.مسئول بسیج رسانه استان خوزستان 
به برگزاری جلسات هیات اندیشه ورز با رویکرد حل 
مباحثی  از  یکی  گفت:  و  کرد  اشاره  استان  مشکات 
کرد،  خواهیم  دنبال  مقدس  دفاع  هفته  ایام  در  که 
نشست های مطالبه گری است.وی با اشاره به برگزاری 
و  آناین  صورت  به  رسانه ای  شناسی  جریان  کاس 
ای  رسانه  بسیج  برنامه های  دیگر  از  افزود:  حضوری 
استان، اختتامیه جشنواره رسانه ای »سرزمین مقدس« 
بوده که در هفته آینده برگزار خواهد شد.گفتنی است 
در  متنوع  برنامه  مقدس، ۷۶۰  دفاع  هفته  با  همزمان 

سطح استان خوزستان برگزار می شود.

ثبت بیش از 41 میلیون تردد وسایل 
نقلیه در سطح جاده های خراسان 

جنوبی

معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی از ثبت بیش 
از 41 میلیون تردد در سطح جاده های استان از 

ابتدای سال 1402 خبر داد .
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای خراسان جنوبی، حمید سهرابی، 
معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری 
ابتدای  از   : و حمل و نقل جاده ای استان گفت 
سال جاری 41 میلیون و 470 هزار و 560 تردد 
وسایل نقلیه سبک و سنگین در سطح جاده های 
استان انجام شده که تحلیل اطلاعات سامانه های 
ترددشماری نشانگر افزایش 6 درصدی تردد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته است.
وی افزود: از کل تردد ثبت شده 20  درصد مربوط 
به  مربوط  درصد  و 80  نقلیه سنگین  وسایل  به 

وسایل نقلیه سبک است.
معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری 
ادامه  جنوبی  خراسان  ای  جاده  نقل  و  حمل  و 
داد : بیشترین سهم تردد پلاک های غیربومی در 
استان های  به  مربوط  ترتیب  به  استان  جاده های 
خراسان رضوی، سیستان و بلوچستان و اصفهان 

بوده است.
سهرابی ادامه داد : 58 دستگاه ترددشمار برخط در 
جاده های بین شهری و22 دستگاه فعال در ورودی 
عبارتی جمعاً 80 سامانه  به  و  استان  و خروجی 
ترددشماری در مقاطع ترافیکی مختلف راه های 
استان، تردد وسایل نقلیه را به صورت شبانه روزی 

و آنلاین ثبت می کنند .
به  پرتردد  مسیرهای  بیشترین  شد:  یادآور  وی 
ترتیب مربوط به بیرجند-سربیشه، بیرجند _ قاین 

و قاین_ گناباد بوده  است .

ایستادگی مردم ایلام در زمان دفاع 
مقدس زبانزد عام و خاص است

مدیرعامل شرکت گاز استان ایام با اشاره به اینکه 
مردم ایام با تکیه بر اعتقادات و ولایتمداری در 
کردند،  ایستادگی  بوم  و  مرز  این  دشمنان  برابر 
هیچ  بدون  زمان  آن  در  اسام  رزمندگان  گفت: 
چشم داشتی و با تکیه بر اعتقادات و ولایتمداری 

در برابر دشمن ایستادند.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان ایام؛ 
محمود کشاورز در مراسم غبار رویی مزار شهدای 
گمنام شهر ایام بمناسبت هفته دفاع مقدس با 
دستاوردهای  و  برکات  مقدس  دفاع  اینکه  بیان 
خوبی برای مردم استان ایام داشت، افزود: دفاع 
مقدس برکات و دستاورد های قابل توجهی برای 
ملت ایران به ارمغان آورد که مهمترین آن جهاد 
و شهادت مردمان با ایمان و مخلص این سرزمین 
بود که ستون های نظام اسامی را مستحکم کرد.

فرهنگ  با  باید  جوانان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مهم  مقوله هاي  این  و  شوند  آشنا  مقدس  دفاع 
را سرلوحه زندگي خود قرار دهند، اظهار داشت: 
امروز باید جوانان و نوجوانان بیشتر با مقوله دفاع 
گذشت  با  که  چرا  شوند  آشنا  جنگ  و  جبهه  و 
سال ها از دوران دفاع مقدس نسل امروز به راحتي 
بتوانند دلاورمردي هاي رزمندگان اسام را در آن 

دوران به خوبي لمس کنند.
به  اشاره  با  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
از  و  جانفشانی  مدیون  ما  امروز  امنیت  اینکه 
خود گذشتگی شهدای والامقام است، افزود: شهدا 
با نثار جان خود، درخت تنومند انقاب اسامی را 
آبیاری کردند و امروز به درخت تنومندی تبدیل 

شده است که دشمنان از سایه آن وحشت دارند.
شهدا  به  خدمت  بهترین  اینکه  بیان  با  کشاورز 
پایبندی به اهداف و ارزش های مورد قبول آنان 
است،  آنان  آرمان های  در جهت  برداشتن  گام  و 
و  امنیت  خود،  جان  نثار  با  شهدا  داشت:  اظهار 
استقال را به ما هدیه دادند و اکنون وظیفه ما 
حفظ این دستاوردها و خدمتگزاری به مردم است.
وی با اشاره به اینکه خدمت صادقانه و بی منت به 
مردم، ادای دین به شهدای انقاب اسامی است، 
انقاب  از  نثار خون خود،  با  اظهار داشت: شهدا 
امروزه  و  کردند  دفاع  جانانه  نظام  آرمان های  و 
آنان  راه  دهنده  ادامه  که  است  مسئولان  وظیفه 

باشند.
های  ارزش  نشر  و  آثار  حفظ  مدیرکل  همچنین 
گفت:  مراسم  این  در  ایام  استان  مقدس  دفاع 
دفاع مقدس یکی از ستون های مستحکم انقاب 
مقدس  نظام  کجا  هر  امروز  و  است  اسامی 
جمهوری اسامی نیازمند تکیه گاه باشد می توان 

به دفاع مقدس تکیه کرد.
افزود:  فولادی  حسین  محمد  پاسدار  سرهنگ 
می خواهد  اسامی  جمهوری  در  که  فردی  هر 
دفاع  به  را  خود  باید  بشود  مسئولیتی  عهده دار 
مقدس گره بزند تا با سرلوحه قرار دادن مدیریت 
جهت  در  افتخار  پر  دوران  آن  جهادی  روحیه  و 
خدمت به مردم و توسعه و آبادانی ایران اسامی 

گام بردارد.
وی با بیان اینکه نسل جوان و نوجوان مهمترین 
اظهار  شوند،  می  محسوب  جامعه  های  سرمایه 
داشت: باید افتخارات، شجاعت، جسارت، معنویت 
و فضیلت شهدا و ایثارگران جوان و نوجوان دفاع 
قشر  و  جدید  نسل  به  حرم  مدافعان  و  مقدس 

دانشجویان و دانش آموزان منتقل شود.
مکتب  و  دانشگاه  یک  را  مقدس  دفاع  فولادی 
انسان ساز توصیف و تصریح کرد: آثار و برکات 
و  بشریت  تمام  برای  بخش  تعالی  مکتب  این 
و  آموزنده است  آزادی خواه  و  آزاده  انسان های 
نسل جوان و نوجوان باید بیشتر از گذشته با دفاع 

مقدس و دستاوردهای آن آشنا و مانوس شوند.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
با  استان  گاز  شرکت  اینکه  به  اشاره  با  استان 
گازرسانی به مناطق محروم و کمتر توسعه یافته 
گفت:  است،  برداشته  خوبی  های  قدم  دیار  این 
نیست  جهاد  از  کمتر  محروم  مناطق  به  خدمت 
موفق  زمینه  این  در  گاز  شرکت  خوشبختانه  که 

بوده است.
دفاع  هفته  بزرگداشت  بمناسبت  است  گفتنی 
از  جمعی  و  مدیره  هیأت  مدیرعامل،  مقدس 
مزار  در  حضور  با  استان  گاز  شرکت  کارکنان 
احترام به  ادای  ایام ضمن  شهدای گمنام شهر 
مقام شامخ شهدا، با آرمان های والای امام راحل 

و شهدای انقاب اسامی تجدید میثاق کردند.

دیدار مدیرعامل شركت توزیع 
نیروی برق جنوب استان كرمان با 

فرمانده نیروی انتظامی

مهندس صدیقی مدیر عامل شرکت توزیع نیروی 
برق جنوب استان کرمان در دیدار با سردار فرشید 
فرمانده انتظامی استان کرمان از زحمات و تاش 

های کارکنان نیروی انتظامی قدردانی کرد.
نیروی  توزیع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
در  صدیقی  مهندس   ، کرمان  استان  جنوب  برق 
دیدار خود با فرمانده انتظامی استان کرمان گفت 
: نیروی انتظامی همواره یک سازمان پیشگام در 
حفظ امنیت و ارتقای سامت اجتماعی جامعه بوده 
نقش مهمی  امنیت،  برقراری  با  نهاد  این  و  است 

در توسعه خدمات رسانی برای مردم ایفا می کند

 
شهردار شیراز با اشاره به در پیش رو بودن سفر 
ریاست جمهوری به استان فارس گفت: در این 
سفر شاهد افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 20 هزار 
این حجم  بود که  پروژه خواهیم  تومان  میلیارد 

پروژه در سنوات مختلف بی سابقه است. 
هدف  با  مردمی  دیدار  در  اسدی  محمدحسن 
راستای  در  و  رجوع  ارباب  تکریم  پیوند  طرح 
مسجد  اصحاب  و  اهالی  با  پاسخگویی  نهضت 
اینکه  بیان  با  الزهرا)س( مجتمع رضوان  فاطمه 
شاهد  جمهوری  ریاست  قریب الوقوع  سفر  در 
 20 اجرایی  عملیات  آغاز  و  بهره برداری  افتتاح، 
هزار میلیارد تومان پروژه خواهیم بود، گفت: این 

حجم پروژه در سنوات مختلف بی سابقه است.
زمانی در طول  اینکه در هیچ  بر  تصریح  با  وی 
فعلی  مدیریت  همانند  شیراز  شهرداری  دوران 
و کلان  متوسط  پروژه خرد،  این حجم  شهری، 
ازنظر تعدد و ارزش ریالی به طور هم زمان در حال 

اجرا نبوده است، گفت: بودجه شهرداری در سال 
تومان  به مبلغ 2۳ هزار و 500 میلیارد   1402
رسیده که طی 2 سال گذشته این بودجه رشد 

400 درصدی داشته است.

شهردار شیراز همچنین با بیان اینکه هزار پروژه 
کوچک و بزرگ به صورت هم زمان در شهر شیراز 
عملیات  هم اکنون   گفت:  است،  اجرا  حال  در 
به طور همزمان در  مترو  و ۳  اجرایی خطوط 2 

انجام است که عملیات اجرایی خط 4 در  حال 
سفر ریاست جمهوری و اتصال خط یک به 4 را 

در سفر ریاست جمهوری را آغاز می کنیم.
اسدی با اشاره به اینکه امروز در شهر شیراز ۳ 
شهید  سردار  سلیمانی،  شهید  سپهبد  بزرگراه 
آیت الله  مرحوم  متری   55 بزرگراه  و  استوار 
حال  در  هم زمان  طول  به  رفسنجانی  هاشمی 
احداث و اجرا است، افزود: سعی ما بر این است 
که تا پایان سال، آن ها را به بهره برداری و افتتاح 
به  خطاب  خود  سخنان  ادامه  در  برسانیم.وی 
هستیم  شنونده  بیشتر  ما  اینکه  بیان  با  مردم 
کنیم،  حل  را  آن ها  و  شنیده  را  شما  مسائل  تا 
اظهار کرد: امروز مدیریت شهری با تمام توان در 
خدمت مردم است و با کار و تلاش شبانه روزی 
ایجاد  دنبال  به  شهروندان  به  خدمتگزاری  و 
ارتباطات  بر  تصریح  با  است.اسدی  امیدآفرینی 
و  استانی  مدیریت  بین شهرداری شیراز،  ارزنده 
بیان  و خدمات رسانی  اجرایی  سایر دستگاه های 
کرد: با وحدت رویه در خدمت مردم و شهروندان 

کلان شهر شیراز هستیم.

شهردار شیراز با اشاره سفر رییس جمهوری خبر داد:

افتتاح اجرای ۲۰ هزار میلیارد تومان پروژه شهری

نجفی :

دانشگاه آزاد اسلامی پایه گذار طرح پویش در کشور است

تولیت آستان قدس رضوی در دیدار اساتید دانشگاه علوم پزشکی مشهد:

»خدمت به مردم«؛ خلاصه زندگی ائمه اطهار)ع( است

پیام نجفی رییس دانشگاه آزاد اصفهان   در 
طرحی  »پویش«،  افزود:  خبرنگاران  جمع 
رفع معضل  به  با هدف کمک  است که  ملی 
 1۳98 سال  از  و  شده  ارائه  جوانان  اشتغال 
اسلامی  آزاد  دانشگاه  واحدهای  در  تاکنون 

در حال اجراست.
از  یکی  اشتغال  براینکه،  تاکید  با  وی 
اظهار  است،  دانشجویان  اصلی  دغدغه های 
اشتغال،  ویژه  پویش  طرح  در  داشت: 
صنعت  با  تحصیل،  با  همزمان  دانشجویان 
اشتغال  شرایط  از  می توانند  و  دارند  ارتباط 

برخوردار شوند.
نجفی با اشاره به اینکه اجرای این طرح از سه 
سال گذشته در دانشگاه آزاد اسلامی استان 
این  اصفهان آغاز شده است، اضافه کرد: در 
در  دانشجویان  که  هستیم  این  بدنبال  طرح 
محیط  وارد  تحصیل  حین  مختلف،  مقاطع 

کار مرتبط با رشته خود شوند.
مانند  نهادهای مختلف  بیان همکاری  با  وی 
طرح  این  اجرای  در  صنایع  و  بازرگانی  اتاق 
دانشگاه،  بین  قراردادی  این طرح،  در  گفت: 
بسته می شود  و صنعت  متقاضی  دانشجوی 
و دانشجو حین تحصیل در واحد صنعتی یا 
نهاد مربوطه نیز مشغول بکار شده و وجهی 

نیز به او پرداخت می شود.
رییس دانشگاه آزاد اصفهان با اشاره به اینکه 
این  در  شرکت کننده  دانشجویان  از  برخی 
طرح نیز استخدام شده اند، افزود: اجرای این 

طرح علاوه بر برطرف کردن دغدغه اشتغال 
به ارتقای کیفیت آموزش نیز کمک بسیاری 

می کند.
برای  تاکنون  طرح  این  اینکه  بیان  با  نجفی 
علوم  مهندسی،  و  فنی  مختلف  رشته های 
پایه و علوم انسانی دیده شده است، تصریح 
با کمبود  واحدهای صنعتی و خدماتی  کرد: 
نیروی انسانی در برخی از حوزه ها مواجهند 
و اجرای طرح پویش به رفع این مشکل نیز 

کمک خواهد کرد.
تحصیل  حین  دانشجویان  اگر  وی،  گفته  به 
برای  می توانند  بهتر  شوند،  کار  بازار  وارد 
ایجاد شرکت های فناور و دانش بنیان اقدام 
جامعه  نیازهای  به  آنها  محصولات  و  کنند 

نزدیکتر خواهد بود.
با  اصفهان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رییس 
جزو  پویش  طرح  گذراندن  اینکه  به  اشاره 
واحدهای درسی اختیاری این دانشگاه است، 
این  گذراندن  زمان  مدت  کرد:  خاطرنشان 
می  دانشجویان  و  است  ساعت   240 طرح 
توانند در هشت ترم تحصیلی از آن استفاده 

کنند.
اصفهان  اینکه  بر  تاکید  با  همچنین  نجفی 
دانشجویان  جذب  برای  بسیاری  ظرفیت 
و  علمی  گردشگری  توسعه  و  خارجی 
دانشگاه  در  تحصیل  گفت:  دارد،  فرهنگی 
برای  خوبی  بسیار  فرصت  اصفهان،  های 
بسیاری از کشورهای آسیایی و منطقه است.

دانشگاه  حاضر  زمان  در  اینکه  بیان  با  وی 
و  هزار  پنج  حدود  اصفهان)خوراسگان(  آزاد 

عمده  افزود:  دارد،  خارجی  دانشجوی   500
ویروس  همه گیری  زمان  در  دانشجویان  این 

کرونا جذب شدند.
شهریه  افزایش  اینکه  بیان  با  همچنین  وی 
رشته  با  متناسب  آزاد  دانشگاه  در  تحصیلی 
و سطح واحد دانشگاهی صورت گرفته است، 
که  گفت  توان  می  کلی  بطور  کرد:  تصریح 
با  قیاس  در  خارجی  دانشجویان  شهریه 
دانشجویان ایرانی از نظر ارزش ریالی، حدود 

2 برابر است.
نجفی در باره برخی از واحدهای دانشگاه آزاد 
شده اند،  مواجه  دانشجو  تعداد  کاهش  با  که 
از  برخی  گذشته  سال های  در  داد:  توضیح 
و  جمعیت  به  توجه  با  دانشگاهی  واحدهای 
توزیع  امروز  اما  گرفتند  شکل  مناطق  نیاز 
نامتوازن  واحدها،  از  برخی  در  دانشجویان 
است و تعداد آنها در بعضی دانشگاه ها بشدت 
زمان  در  دلیل  همین  به  است  یافته  کاهش 

دانشگاهی  واحدهای  این  از  برخی  از  حاضر 
یا  مهارت آموزی  فناوری،  امور  برای  بیشتر 

آموزش مدارس استفاده می شود.
استان  در  دانشجویان  تعداد  وی،  گفته  به 
به 200  از حدود ۳00 هزار  و  یافته  کاهش 
دانشگاه  در  آنها  تعداد  اما  رسیده  نفر  هزار 
اوج  در  حاضر  زمان  در  اصفهان  استان  آزاد 
نفر  هزار   80 از  بیش  به  و  دارد  قرار  خود 
دانشجویان  کل  از  درصد   40 که  رسیده 

استان را شامل می شود.
معاون فناوری دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان 
نیز در این نشست با بیان اینکه تاکنون سه 
مختلف  واحدهای  در  دانشجو   500 و  هزار 
این دانشگاه در سطح استان برای شرکت در 
تاکنون  گفت:  داوطلب شده اند،  پویش  طرح 
که  شده  منعقد  نفر   750 و  یکهزار  قرارداد 
آنها بورسیه تحصیلی  آنها 10 درصد  از بین 
استخدام  نیز  درصد   10 و  کرده   دریافت 

شده اند.
اکبر پیرستانی با بیان اینکه تاکنون استقبال 
و  پایه  علوم  صنعتی،  های  رشته  در  خوبی 
کشاورزی از طرح پویش صورت گرفته است، 
بیشترین  نیز  صنایع  طرف  از  کرد:  تصریح 
اقبال از سوی شرکت های کوچک و متوسط 

بوده است.
وی، یکی از چالش های اجرای این طرح را 
خدمت سربازی دانشجویان پسر دانست و از 
مسوولان خواست تا با فعال کردن طرح هایی 
مساله  این  رفع  به  صنعت«  »سرباز  مانند 

کمک کنند.

تولیت آستان قدس رضوی خدمت به خلق را 
خلاصه زندگی ائمه اطهار)ع( دانست.

در  مروی  احمد  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دیدار اساتید دانشگاه علوم پزشکی مشهد که 
به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید با حضور 
رئیس این دانشگاه در تالار ولایت حرم مطهر 
امام رضا)ع( انجام شد، ضمن گرامیداشت یاد 
رسیدن  فرا  سلامت،  عرصه  شهدای  خاطره  و 
سال تحصیلی جدید را به تمامی دانشگاهیان، 
اساتید، دانشجویان، و تلاشگران عرصه علم و 
دانش تبریک گفت و با اشاره به پیشرفت های 
علمی کشور، اظهار کرد: پیش از انقلاب، کشور 
مشکلات  با  پزشکی  مختلف  عرصه های  در 
کشور،  پزشکان  اغلب  و  بود  رو  روبه  عدیده 
اجبار  به  مردم  و  بودند  بنگلادشی  یا  هندی 
خود  ساده  حتی  بیماری های  معالجه  برای 
می کردند،  سفر  کشور  از  خارج  به  باید  نیز 
از  خارج  به  داشتند  مالی  توان  که  آن هایی 
بین  از  نداشتند  توانایی  که  آن هایی  و  کشور 
امروز حاذق ترین، دانشمندترین  اما  می رفتند، 
در سراسر کشور  را  پزشکان  و متخصص ترین 
درمانی  نیازهای  تمام  پاسخگوی  که  داریم 

کشور هستند.
وی با بیان اینکه پیشرفت های علمی کشورما 
سعی  لذا  نمی آید  خوش  دشمنان  مذاق  به 
از  را  مستعد  جوانان  و  دانشمندان  می کنند 
دارند،  گلایه  عده ای  کرد:  عنوان  بگیرند،  ما 
کمبودها و مشکلاتی وجود دارد که برخی به 
حق و برخی به ناحق است؛ اما این دلیل نمی 
از  مارا  کشور  دشمنان،  دهیم  اجازه  که  شود 

نخبگان و دانشمندان تهی کنند.
تولیت آستان قدس رضوی افزود: ممکن است 
در برخی کشورهای خارجی امکانات و درآمد 

به  تنها  نباید  اما  باشد  داشته  وجود  بیشتری 
خود نگاه کنیم؛ این که انسان استعداد، هوش 
به  شدن  تبدیل  و  خواندن  درس  توانایی  و 
پزشکی حاذق را دارد؛ نعمت، استعداد و لطفی 
الهیست، که شکر آن در گروی فراموش نکردن 
هموطنان خود است.وی ابراز کرد: دانشجویان 
عموما نسبت به سخن اساتید خود گوش شنوا 
ارتقا و تقویت روحیه خدمت به مردم،  دارند، 
وطن پرستی و نوع دوستی و تشویق آنها برای 
خدمت به کشور، از جمله رسالت های اساتید 
والمسلمین  الاسلام  دانشگاه هاست.حجت 
وجود  جایی  در  نابسامانی  اگر  گفت:  مروی 
دارد راهش خالی کردن زمینه و رفتن نیست؛ 
باید ایستاد، مقاومت کرد و مشکل را اصلاح و 

برطرف ساخت.
دیگری  در بخش  آستان قدس رضوی  تولیت 
از  یکی  را  خلق  به  خدمت  خود  سخنان  از 
شاخص های زندگی ائمه معصومین)ع( دانست 
و اظهار کرد: اگر بخواهیم چکیده زندگی ائمه 
را در یک عبارت خلاصه کنیم، آن  اطهار)ع( 
در  به خلق  است؛ خدمت  به مردم«  »خدمت 
امامان معصوم)ع(  رأس سیره و سخن تمامی 
بوده، حال گاهی این گره گشایی از گرفتاری 

خلق در قالب رسیدگی به نیازمندان و فقرا و 
گاهی به صورت هدایت بوده است.

و  روشن ترین  را  خلق  به  خدمت  وی 
سیرۀ  در  اجتماعی  عبادتِ  ملموس ترین 
کرد:  تصریح  و  دانست  اطهار)ع(  ائمه  عبادی 
را  حضرات معصومین)ع( همواره عمل احسن 
انجام می دادند، لذا همواره رسیدگی به مردم، 
مقدم  مستحبی  عبادات  بر  را  نیازمند  و  فقرا 
»عمل  معنای  به  خود  این  که  می دانستند 

احسن« بودن خدمت به خلق است.
کرد:  عنوان  مروی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دوست  را  خود  بندگان  تمام  متعال  خداوند 
خداوند  مخلوقات  به  خدمت  رو  این  از  دارد، 
از راه های مؤثر قرب الهی و یکی از بسترهای 
کسب رحمت  الهیست، لذا یکی از ویژگی های 
صالحین،  و  الهی  اولیای  انبیاء،  تمام  برجسته 

رسیدگی و کمک به خلق خدا بوده است.

به  خدمت  بسترهای  بهترین  از  پزشکی، 
خلق است

به  کمک  فرصت  رضوی  قدس  آستان  تولیت 
و  خواند  الهی  توفیق  و  نعمت  یک  را  مردم 
تصریح کرد: جامعه پزشکی بهترین فرصت را 

برای بهترین کمک ها به مخلوقات خداوند در 
اختیار دارند؛ چه خدمتی بالاتر از بازگرداندن 
سلامتی و برطرف سازی درد و رنج و بیماری 

از تن یک انسان؟
اسلامی  روایات  اساس  بر  اینکه  بیان  با  وی 
سلامتی و عافیت از نعمت های بزرگ است که 
خداوند متعال به انسان عنایت می کند؛ گفت: 
نعمت های  بزرگترین  از  سلامتی  و  صحت 
زمانی  آن  واقعی  جایگاه  که  است  خداوند 
احساس می شود که انسان آن را از دست بدهد 
و گرفتار بیماری شود؛ بنابراین اهمیت و ارزش 
بازگرداندن  در  جامعه سلامت  و  پزشکان  کار 

این نعمت خدادادی به خلق بسیار والاست.

پزشکی یک مسئولیت و تعهد انسانیست
بر  تأکید  با  مروی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
بلکه  نیست  شغل  یک  پزشکی  حرفه  اینکه 
عنوان  است،  انسانی  تعهد  و  مسئولیت  یک 
کرد: ایرانیان در گذشته به پزشکان »حکیم« 
و  معنایی  بار  دارای  »حکیم«  واژه  می گفتند، 
معرفتی است، »حکیم« یکی از اسامی خداوند 
متعال و از نام های قرآن کریم است و نامیدن 
دهنده  نشان  »حکیم«  عنوان  با  پزشکان 
عظمت این حرفه بوده که بیش از آنکه امری 

مادی باشد، امری معنوی و الهیست.
خواندن  حکیم  رضوی  قدس  آستان  تولیت 
گذشته  ایرانی  تمدن  و  فرهنگ  در  اطباء 
آنها  شایسته   و  والا  رفیع،  جایگاه  از  نشان  را 
دانست و اظهار کرد: حکیم بار معنایی بسیاری 
بودن  حکمت  صاحب  معنای  به  حکیم  دارد، 
و  علم  که  می شود  اطلاق  افرادی  به  و  است 

عمل را توأمان دارند.
گفتنی است، در ابتدای این دیدار دکتر محمود 
پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست  شبستری 
مشهد و جمعی از اساتید این دانشگاه به بیان 

دیدگاه ها و نقطه نظرات خود پرداختند.

زینت هلیلی 
خبرنگار جهان اقتصاد 

علی فرجی
خبرنگار جهان اقتصاد 

مریم ستوده
خبرنگار جهان اقتصاد 

یاسر وطن پور 
خبرنگار جهان اقتصاد 

آمنه قدیم پرست 
خبرنگار جهان اقتصاد 

 جبار صفربیگی
خبرنگار جهان اقتصاد 

قاسم توانایی
خبرنگار جهان اقتصاد 

زهرا افضلیان
خبرنگار جهان اقتصاد 

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قم در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای پروژه ذیل اقدام نماید :

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت) ستاد(     به آدرس WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد 
و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و           دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه 

در سامانه 1402/07/05 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه:

 ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 
مهلت زمانی دریافت اسناد: 
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تا ساعت 14:00روز سه شنبه مورخ 1402/07/25 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.
تاریخ بازگشایي پاکات هاي ارزیابی کیفي:  

پاکت ارزیابي کیفي مناقصه گران راس ســاعت 7:30 مورخ 1402/07/26 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد ها : 

از ســاعت 11:30روز چهارشنبه مورخ 1402/07/26 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستادایران بازگشایی می گردد.
جهت کســب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir  مراجعه 

و یا با شماره تلفن 7-37780426 025 تماس حاصل فرمایند.
ارائه پاکت الف به آدرس :  قم - انتهای بلوار عمار یاســر – بلوار تعاون  - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

شماره نمابر : 02537775583
مرکز تماس ســامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : )شماره پشتیبانی سامانه: 1456 (



•گروه نفت انرژی : گلناز پرتوی مهر
•گروه اقتصاد : مجتبی کاوه

•گروه بین الملل : مریم مرادی 
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• چاپخانه: چاپ شاخه سبز  
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ساختمان مرکزی روزنامه
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• جهان اقتصاد عضو تشکل های صنفی »انجمن 
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 بودجه جشنواره كودک 
كمتر از یک فیلم است!

سینمایی  بنیاد  مدیرعامل  زین العابدین  مجید 
فارابی و دبیر سی وپنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان، بودجه برگزاری این 

رویداد را کمتر از هزینه تولید یک فیلم دانست.
و  سی  خبری  نشست  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
پنجمین جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان به 
دبیری مجید زین العابدین صبح امروز سه شنبه 4 

مهر در بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.
در ابتدای این نشست، زین العابدین ضمن تشکر 
از همه کسانی که در راه بهبود برگزاری جشنواره 
کمک کرده اند، گفت: ستاد جشنواره سی و پنجم 
از ابتدای مرداد ماه دور جدید فعالیت خود را آغاز 
کرد. سعی کردیم ستاد را از حیث ساختاری نسبت 
به گذشته چابک تر کنیم. چابک سازی ستاد یکی 
از ضرورت های پیش  روی جشنواره بود که سعی 
کردیم از حیث مسئولیت ها این کار را آغاز کنیم و 
با استفاده از ظرفیت های بومی و میزبانی اصفهان 

تفویض وظیفه کنیم.
وی افزود: فکر کردیم جشنواره باید شان و منزلت 
خود را هم در بخش ملی و هم در بخش بین المللی 
حفظ کند و برای این شان هم برنامه ریزی کردیم. 
ابتدا نظر این بود که 2 بخش ملی و بین المللی 
یکی شود اما با این کار حق سینمای کودک ادا 
نمی شد و تاکید کردیم که این 2 بخش را جداگانه 
برگزار کنیم که استقبال فیلمسازان هم در هر 2 
نکردیم  تمدید  را  آثار  پذیرش  بود.  بخش خوب 
چون به اندازه کافی استقبال شده بود. در نهایت 
تصمیم گرفتیم 2 بخش ملی و بین المللی را در 
بخش فیلم های بلند داستانی و پویانمایی برگزار 

کنیم.
زین العابدین در مورد تاریخ افتتاحیه و اختتامیه 
توضیح کرد: افتتاحیه جشنواره در روز 14 مهر در 
اصفهان و اختتامیه هم 20 مهر برگزار خواهد شد. 
زمان نمایش فیلم ها نیز بین 15 تا 19 مهر که 

هفته جهانی کودک نیز است، خواهد بود.
وی با اشاره به شعار جشنواره نیز بیان کرد: »بچه ها 
به سمت قله« شعار جشنواره امسال است چراکه 
بچه ها هم روحیه کمال طلبانه دارند و به همین 
علت این شعار را انتخاب کردیم که خودباوری و 
این  امیدواریم  کنیم.  تقویت  بچه ها  در  را  انگیزه 
شعار مضمون محتوایی جدیدی را پیش روی آثار 

کودک قرار دهد.
دبیر جشنواره در ادامه گفت: سینماهای چهار باغ 
و پردیس ساحل به عنوان خانه جشنواره انتخاب 
هنری هم  سالن سینما سوره حوزه  است.  شده 
میزبان هنرمندان، مسئولان فرهنگ و هنر و رسانه 
خواهند بود. در حال فراهم آوردن شرایطی برای 
حضور افرادی هستیم که محدودیت های جسمی 

دارند.

نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: 13۷۰

معاونان  شورای  جلسه  در  خزاعی  محمد 
اختصاص  از  سینمایی  سازمان  مدیران  و 
پروژه های سینمایی  برای  بانکی  تسهیلات 

خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روابط 
خزاعی  محمد  سینمایی،  سازمان  عمومی 
و  هفتاد  در  سینمایی  سازمان  رئیس 

هشتمین جلسه شورای معاونان و مدیران 
تسهیلات  اختصاص  از  سینمایی  سازمان 

بانکی برای پروژه های سینمایی خبر داد.
خزاعی در این جلسه ضمن تاکید بر اهمیت 
جریان تولید در سینمای ایران و تاثیر آن 
بر حوزه اشتغال و معیشت خانواده سینما 
با تمجید از اقدامات صورت گرفته در این 
فیلم  زمینه در سال گذشته در حوزه های 
سینمایی، مستند و کوتاه گفت: این طرح 
تولید  چرخه  به  کمک  و  حمایت  هدف  با 
فیلم در سینما و رونق اشتغال طراحی شده 

است.
رئیس سازمان سینمایی ادامه داد: اعطای 
تولید  برای  قیمت  ارزان  بانکی  تسهیلات 
آثار سینمایی ارزشمند به روندهای حمایتی 

سازمان سینمایی از تولید افزوده شد.
به  فارابی  سینمایی  بنیاد  کرد:  اضافه  وی 

حرفه ای  سینمای  از  حمایتی  نهاد  عنوان 
شوراهای  در  تقاضاها  بررسی  مسئولیت 
تخصصی و اعلام نظر برای معرفی پروژه های 

سینمایی به بانک عامل را بر عهده دارد.
به گفته وی، تقاضای تهیه کنندگان سینما 
معاونت  از  ساخت  پروانه  دریافت  از  پس 
شورای  در  سازمان  نظارت  و  ارزشیابی 
و  بررسی  فارابی  سینمایی  بنیاد  تخصصی 
اعلام نظر خواهد شد. ادامه حمایت، رونق 
کسب و کارهای سینمایی و افزایش کمی و 
کیفی تولید آثار و حفظ شرایط تعادلی در 
عرصه تولید فیلم های سینمایی و جلوگیری 
از بیکاری دست اندرکاران سینما در راستای 
حرفه ای،  خلاقانه،  سینمایی  آثار  تولید 
استاندارد و اثرگذار و متنوع در مضامین و 
عنوان  این طرح  اهداف  از جمله  را  محتوا 

شد.

سازمان  تلاش های  با  کرد:  اضافه  وی 
سینمایی، این خط اعتباری جدید در قالب 
انعقاد تفاهم نامه با یکی از بانک های عامل 
قیمت  ارزان  تسهیلات  اعطای  منظور  به 
در راستای تولید آثار سینمایی فراهم شد. 
و  متنوع  مضامین  با  تولیدات  شکل گیری 
حمایت  و  آثار  محتوایی  ارتقای  و  ژانرگرا 
اولویت های  با  مرتبط  تولیدات  از  هدفمند 
فرهنگی و رویکردهای محتوایی سازمان از 
اهداف این طرح است.محمد خزاعی با بیان 
با  جاری  در سال  سینمایی  سازمان  اینکه 
اهتمام مضاعف دغدغه های سینماگران در 
زمینه معیشت، مسکن، بازنشستگی، بیمه 
کرد:  عنوان  می کند  پیگیری  را  مالیات  و 
در  بخش ها  این  اغلب  در  موثری  اقدامات 
حال وقوع است و این طرح حمایتی از دیگر 
اقدامات پیش بینی شده در این راستا است.

اختصاص تسهیلات بانکی برای پروژه های سینمایی

خبر

کارتون روز

کارتون روز

صنایع دستی به عنوان یکی از غنی ترین هنرهای ایران زمین، هنوز در رسیدگی 
به موضوع »بیمه« به عنوان الفبای ابتدایی این جامعه چند هزارنفره درجا می زند؛ 
این در حالی است که انتظار می رود با حل مشکلات اینچنین برای این هنر سنتی 

چندهزارساله، اهداف و مطالباتی در افق دیدی گسترده تر در نظر گرفت.
به گزارش ایسنا، صنایع دستی به خصوص از دوران کرونا به بعد هنوز به ایستادنِ 
کامل  روی پای خود موفق نشده است. از همان زمان که ویروس مرگبار کرونا این 
هنر را تحت تاثیر قرار داد و چراغ بسیاری از کارگاه ها را خاموش کرد تا امروز که 
هزینه سرسام آور ورود مواد اولیه گریبان گیر فعالان این حوزه شده است، معضلات 

همچنان پیش پای هنرمندان صنایع دستی است.  
در چنین شرایطی حوزه بکر فعالیت هنرمندان صنایع دستی، این روزها بیش از هر 
زمان دیگری نیازمند مدیریت و همراهی کارشناسان مجرب است. پیگیری مطالبات 
هنرمندان صنایع دستی در این سال ها گاه به صورت پراکنده مقصد متولیان امر بوده 
اما ماحصل تلاش ها حاکی از آن است که بالغ  بر 520 هزار هنرمند ایرانی، هنوز 

احتیاجاتی دارند که همچنان با نیم نگاه مدیران این حوزه رفع نشده است.
فعالان و هنرمندان صنایع دستی در ایران، اغلب این سوال را در ذهن داشته اند 
که هنرشان در کدامین مرتبه از صنایع دنیا قرار گرفته  است؟ آنها همچنین بر این 
موضوع تاکید دارند که هنوز شناخت دقیقی از عرصه فعالیت هنرمندان حوزه صنایع 
دستی و جایگاه آن در میان سایر کشورها ـ چه از سوی مدیران و چه از سوی 

مطالبه گران این حوزه ـ صورت نگرفته است.
و البته همین امر، فقدان شناختی دقیق از جایگاه صنایع دستی را موجب شده و 
برخی تعابیر و موضع گیری ها را بعضا بر اساس خیال رقم زده است. اما اگر کمی به 
عقب برگردیم، آیا در ابتدای امر بستر مناسب آموزش و پرورش برای شکل گیری 
خلاقیت و رسیدن به نوآوری و اعتلای جایگاه صنایع دستی در سطح کشور به 

وجود آمده است؟ 
در شکل ایده آل انتظار می رود حوزه صنایع دستی و تولیدات مرتبط با آن، کلید حل 
بسیاری از انسدادهای اقتصادی باشند؛ این در حالی است که طبق سخن کارشناسان 
و آمار منتشرشده، در حال حاضر فاصله ی قابل توجهی با کشورهایی مانند چین، 

ترکیه و حتی کشورهای آسیای جنوب شرقی در این منظر وجود دارد.
برخی کارشناسان صنایع دستی با تاکید بر مشکلات حوزه تولید، بر این باورند که 
برخلاف آنچه که بر سر زبان فعالان این حوزه است، صنایع دستی مشکل فروش 
ندارد و بیشتر در زمینه تولید دچار چالش است؛ در حقیقت مشکلاتی که در فرآیند 

شکل گیری اولیه محصول تا ارائه آن ایجاد می شود.

 قدم های »بیمه« هنرمندان
 صنایع دستی درجاست؟

محسن رفیعی

آگهي 
پیرو آگهي مورخ 1402/5/16 در خصوص برگزاري انتخابات نمایندگان کارفرمایان در هیات هاي حل اختلاف مدیریت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعي شهرستان رشت بدینوسیله اسامي نهایي داوطلبان احراز شرایط شده به شرح زیر اعلام مي گردد :

نام و نام خانوادگی داوطلبردیفنام و نام خانوادگی داوطلبردیف

خانم فاطمه رضاپور25آقای علیرضا حسنی نوغانی1

آقای مرتضی عابدین زاده رشتی26آقای امیر نیکو صالح2

آقای میر حسن رئیس منصوری27آقای علی اکبر رضائی تبار3

آقای احمد رحمت اله زاده28خانم شیرین ریحانی سراوانی4

آقای محمد شهیر فرشاد امیر مستوفیان29آقای مصطفی برهان لیمودهی5

آقای کامل رزاقی30آقای محمد رضادوست6

آقای سیامک عدالتخواه  31آقای مجید زری دوست7

آقای عزیز حوصله دار صابر   32آقای محمد تقی احمدیان8

آقای احمد ملک فرنود    33آقای محمود محمودی9

آقای کامران ضیایی دفرازی     34آقای حسن جعفرنژاد10

آقای علیرضا امیان      35آقای علی پیرگورابی11

آقای سید مجید رضوی       36آقای ایمان سلیمانی12

آقای محمد پاداشت        37آقای مهدی مایه13

آقای سعید حجتی طالمی         38آقای کاظم نیکومنش14

آقای رضا رمضان پور اسمعیل آبادی 39آقای محمد مجیدی15

آقای منتظر قائم عسگری 40آقای رحیم بلند پور16

آقای امیر حقی حق بیان41آقای حمید انزانی17

آقای علیرضا فرح بخش دقیق42خانم فاطمه علیزاده جوادیان18

آقای مجتبی اسداله زاده 43آقای همایون معصومی19

آقای کیهان نیکومنش 44آقای محمد رسول سماکچی20

آقای ابراهیم نخست لطفی 45آقای میثم اکبری21

آقای رحیم حسن زاده 46خانم لیلا بابازاده22

آقای حسام الدین حسینی ماتک 47آقای آرش پور کاشانی23

آقای علی شاکی24

به اطلاع مي رســاند انتخابات مزبور در روز پنج شنبه مورخ 1402/7/27  راس ساعت 9 صبح الی 12 ظهر به مدت3 ساعت در 
محل سالن اجتماعات مرکز شهید باهنر )فنی و حرفه ای ( رشت واقع در بلوار شهید انصاری برگزارمي گردد.

از کلیه مدیران واحدهاي منطقه براي تشکیل مجمع مدیران و انتخاب نمایندگان کارفرمایان در هیات هاي                     حل اختلاف 
مستقر در اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي شهرستان رشت دعوت بعمل مي آید .

منظور از مدیران واحد هاي منطقه به استناد تبصره 1 ماده 11 آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف موضوع ماده 164 
قانون کار ، اعضاي هیات مدیره و مدیران عامل یا مدیران مسئول کارگاه هاي مشمول قانون کار که داراي شخصیت حقوقي هستند 

مي باشند .
هر یک از کارگاههای موضوع تبصره فوق صرفا می تواند یک نفر از مدیران خود را برای شرکت در مجمع مدیران معرفی نماید 

.
به استناد تبصره 3 ماده 11 این آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف موضوع ماده 164 قانون کار ،                   هر یک از 
دستگاههاي مذکور در تبصره 2 ماده 8 )آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف موضوع ماده 164 قانون کار( مشتمل بر 
وزارتخانه ها ،موسسات یا نهادهاي عمومي غیر دولتي و شرکتهاي دولتي که داراي کارگر مشمول قانون کار هستند چنانچه خود 
راســا بدون دخالت پیمانکار از خدمات کارگران مشمول قانون کار استفاده مي نمایند ( مي توانند بالاترین مقام دستگاه یا مدیر 
عامل یا یکي از اعضاي هیات مدیره را حداقل 3 روز قبل از برگزاري انتخابات ) پایان وقت اداري روز یکشــنبه 1402/7/23( براي 

شرکت در مجمع مدیران کتبا معرفي نمایند .
به اســتناد ماده 12 آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف موضوع ماده 164 قانون کار ، هر یک از مدیران واحد هاي 
منطقه که تمایل به شرکت در مجمع مدیران به منظور انتخاب نمایندگان کارفرمایان را داشته باشند باید تا پایان وقت اداري روز 
پنج شــنبه مورخ  1402/7/20  مراتب درخواست خود را همراه با مستندات و مدارک موید شرایط مندرج در تبصره هاي 1، 2 یا 3 
ماده 11 آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف موضوع ماده 164 قانون کار، به شــرح ذیل به مدیریت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعي شهرستان رشت تسلیم نمایند .
1- تصویر کارت ملی مدیر عامل یا عضو هیات مدیره شخصیت حقوقی که قصد شرکت در مجمع مدیران را دارد . 2- معرفینامه 

مکتوب عضو هیات مدیره یا مدیر عامل جهت شرکت در مجمع مدیران .
3- تصویر آگهی تاسیس شرکت یا موسسه دارای شخصیت حقوقی یا تصویر آخرین آگهی تغییرات شرکت یا موسسه حقوقی 

یا انجمن های صنفی یا اتحادیه
4- یک فقره لیست بیمه اجباری مربوط به ماه تیر مرداد )آخرین ماه ( از شخصیت حقوقي که داوطلب شرکت در مجمع مدیران 

از آن شخصیت حقوقی معرفی گردیده است .
ضمنا با توجه به مقررات آیین نامه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف مصوب 87/9/2 و با عنایت به عدم تصریح مواد آیین 
نامــه مذکور بر امکان تفویض حق انتخاب کنندگان نمایندگان کارفرمایان در هیات حل اختلاف به ســایرین از طریق وکالت یا 
نمایندگي ، به ویژه مغایرت موضوع انتخاب نمایندگان مذکور در هیات حل اختلاف بدون رعایت اصل انتخاب بالمباشره با منطوق 
مــاده 160 قانون کار و مواد )11 و 12 و 13( آیین نامــه انتخاب اعضاي هیات هاي حل اختلاف ، امکان اعطاي نمایندگي در انتخاب 

نماینده کارفرمایان در هیات حل اختلاف از طرف مدیران واحدهاي منطقه به دیگر مدیران واحدهاي منطقه وجود ندارد .
حضور در مجمع مدیران و شرکت در انتخابات نمایندگان کارفرمایان در هیات هاي حل اختلاف مدیریت تعاون کار و رفاه اجتماعي 
شهرستان رشت با کارت ورود به جلسه انتخابات که از سوی مدیریت تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرستان رشت صادر شده و در 

هنگام ثبت نام به منظور شرکت در مجمع مدیران به متقاضی اعطاء                 می گردد امکان پذیر می باشد.
تاریخ انتشار: 1402/7/5

مدیریت تعاون،كار و رفاه اجتماعی شهرستان رشت
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خودرو نکته

اخبار

اگرچه ضرورت توسعه خودرو و موتورسیکلت های برقی 
ازسوی وزیر صمت با پاسخ مثبت تولیدکنندگان همراه 
تمامی  در  برقی  موتورسیکلت  تولید  ظرفیت  و  بوده 
کارخانجات تولیدکننده موتورسیکلت وجود دارد اما نکته 
قابل توجه نبود تقاضا در بازار موتورسیکلت های برقی 
است.عدم فرهنگ سازی برای استفاده از موتورسیکلت 
های برقی، ارزان بودن سوخت در ایران، عدم راه اندازی 
ایستگاه های شارژ برق و زیرساخت های لازم برای تولید 
باتری و سوآپ باتری ازجمله مواردی هستند که اگر 
برطرف نشوند، فروش موتورسیکلت های برقی در حد 
شعار باقی خواهد ماند.باتوجه به خواسته وزیر صمت 
مبنی بر توسعه خودرو و موتورسیکلت های برقی نیاز 

جانبی  مسائل  به  شهرداری ها  و  صمت  وزارت  است 
بیشتری  توجه  برقی  موتورسیکلت های  تجاری سازی 
داشته باشند تا بتوانیم به تعداد تولید موتورسیکلت های 
بنزینی که سال گذشته حدود 470هزار دستگاه بوده، 
موتورسیکلت برقی نیز تولید کنیم.در صورت احداث 
ایستگاه های شارژ برق در تهران به خصوص در مناطق 
پرتردد مانند منطقه 12 که در نزدیکی بازار قرار دارد 
و تعبیه پارکینگ های مخصوص و محوطه های مشخص 
برای تردد موتورسیکلت های برقی توسط شهرداری قطعا 
موتورسیکلت های  از  استفاده  به  بیشتری  اقبال  مردم 
برقی خواهند داشت.همچنین شهرداری می تواند فضایی 
را در فرهنگسراها به نمایش عمومی موتورسیکلت های 

برقی و تست رانندگی با آنها اختصاص دهد تا مردم با 
نحوه استفاده و شارژ موتورسیکلت های برقی بیشتر آشنا 
شوند. بنابراین امیدواریم با ایجاد زیرساخت های اساسی 
و همکاری دولت و بخش خصوصی در این زمینه بتوانیم 
به فرهنگ سازی استفاده از موتورسیکلت های برقی در 
کشور کمک کنیم.با حمایت های دولت و الگوبرداری از 
کشورهایی مانند چین که استفاده از موتورسیکلت های 
برقی در شهرهای بزرگ این کشور اجباری شده است 
یا هند که قیمت بالای بنزین در این کشور موجب رشد 
است،  شده  برقی  موتورسیکلت های  تولید  چشمگیر 
کشور  در  برقی  موتورسیکلت های  توسعه  به  می توان 

کمک کرد.

چرا فروش موتورسیکلت برقی در کشور با چالش مواجه است؟

موضع كلی پلیس راهور؛ 
موافقت با اجرای طرح ترافیک 

جدید است
  این روزها صحبت هایی از اجرای طرح ترافیک 
جدید در شهر تهران به گوش می رسد. اما در 
طرح ترافیک جدید چه تغییراتی ایجاد خواهد 
شد؟ در ادامه به بررسی بیشتر این موضوع می 

پردازیم.
طبق گفته رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
تهران بزرگ، در طرح ترافیک جدید تغییری در 
محدوده طرح ایجاد نخواهد شد، بلکه صرفا نحوه 

محاسبه عوارض تردد تغییر می کند.
جزئیات  درباره  حمیدی  محمدحسین  سردار 
شهرداری  »اخیرا  گفت:  جدید  ترافیک  طرح 
تهران پیشنهاد داد برای عادلانه تر شدن نحوه 
محاسبه عوارض ورود به محدوده طرح ترافیک، 
طول و مدت سفر ملاک عمل قرار بگیرد. کلیات 
به  تهران  ترافیک شهر  این موضوع در شورای 
تصویب رسیده است، اما جزئیات آن باید در این 
شورا به تصویب برسد. پلیس راهور یکی از اعضای 
شورای ترافیک است که در جلسات شورا، نظرات 
خود را درباره طرح جدید با مسئولان شهرداری 

و سایر نهادهای ذی ربط در میان می گذارد.«
وی در ادامه افزود: »موضع کلی پلیس راهور، 
است؛  جدید  ترافیک  طرح  اجرای  با  موافقت 
نسبت  عادلانه تر  شیوه ای  طرح  این  در  چراکه 
به وضعیت موجود برای محاسبه عوارض تردد 
در محدوده طرح در نظر گرفته شده است، اما 
معتقدیم همچنان باید کار کارشناسی بیشتری 
روی این طرح صورت بگیرد و البته بررسی شود 
تمام دوربین های موجود در محدوده طرح  آیا 
اختیار شهرداری  ترافیک و سایر تجهیزات در 
یا  دارند  را  جدید  طرح  اجرای  قابلیت  تهران، 

خیر.«
داد:  ادامه  بزرگ  تهران  راهور  پلیس  رئیس 
»منطقی ترین روش برای دریافت عوارض تردد 
در محدوده طرح ترافیک، این است خودرویی 
تردد  محدوده  این  در  بیشتر  روز  در طول  که 
می کند و نقش بیشتری در انتشار آلودگی هوا 
و دامن زدن به ترافیک مرکز شهر دارد، هزینه 
بیشتری نسبت به خودرویی پرداخت کند که 
کمتر در محدوده طرح پیمایش می کند. در واقع، 
باید مبلغ پرداختی توسط کسی که به صورت 
تردد  درحال  ترافیک  طرح  محدوده  در  مدام 
است، با فردی که روزانه یک بار وارد محدوده 
را ساعت ها  و سپس خودرویش  طرح می شود 
طرح  محدوده  از  هم  عصرها  و  می کند  پارک 
قطعا  روش  این  باشد.  متفاوت  می شود،  خارج 
عوارض  میزان  باید  زیرا  است،  هوشمندانه تر 
پرداختی متناسب با مقدار آسیبی باشد که تردد 
یک خودرو در محدوده طرح ترافیک بر شهر وارد 

می کند.«
سردار حمیدی با بیان اینکه در طرح ترافیک جدید، 
میزان عوارض پرداختی خودروها براساس طول و 
مدت سفر، سطح شلوغی معابر، میزان آلودگی هوا، 
نوع معاینه فنی و مقدار آلایندگی خودرو تعیین 
می شود، اظهار کرد: »براساس ایده پیشنهادشده 
خودرو  یک  هرچه  تهران،  شهرداری  توسط 
پیمایش بیشتری در محدوده طرح ترافیک داشته 
باشد، باید عوارض بیشتری هم پرداخت کند. از 
مسئولان شهرداری خواسته ایم دوربین های موجود 
اگر  و  بررسی کنند  را  ترافیک  در محدوده طرح 
نیاز است، تجهیزات نرم افزاری و سخت افزاری لازم 
برای پایش میزان پیمایش خودروها در محدوده 
طرح و سایر عوامل تاثیرگذار برای محاسبه نرخ 
عوارض را تهیه کنند.«رئیس پلیس راهور پایتخت 
در پاسخ به این سوال که آیا طرح ترافیک جدید از 
امسال اجرا خواهد شد یا خیر، توضیح داد: »برای 
باید زیرساخت های موردنیاز به  اجرای این طرح 
طور کامل آماده شوند. فعلا قرار است شهرداری 
در نیمه دوم امسال مطالعات لازم را انجام دهد و 
تجهیزات موجود را بررسی کند و در صورت نیاز، 
دوربین ها یا تجهیزات جدیدی را به محدوده طرح 
ترافیک اضافه و نرم افزارهای لازم را هم تهیه کند 
تا شرایط برای اجرای طرح جدید فراهم شود. اگر 
این مقدمات فراهم شوند، ممکن است این طرح در 
همین سال 1402 اجرایی شود، در غیراین صورت 
احتمال دارد اجرای طرح ترافیک جدید به سال 
آینده موکول شود.«مدیرعامل سازمان حمل ونقل 
و ترافیک شهر تهران نیز با تاکید بر اینکه روش 
جدید اجرای طرح ترافیک، گام بزرگی در راستای 
عادلانه شدن اجرای طرح ترافیک خواهد بود، گفت: 
»طرح ترافیک فعلی نسبت به طرح قدیمی یک 
حالت  از  که  به گونه ای  برداشته،  جلو  به  رو  گام 
صفر و یک به شرایطی متفاوت تغییر کرده است. 
براساس این شرایط جدید، شهروندان برای تردد 
باید وجهی پرداخت کنند. البته مبلغ پرداختی به 
پارامترهایی همچون زمان اوج و غیر اوج ترافیک و 
معاینه فنی خودروها بستگی دارد.«مجتبی شفیعی 
در ادامه گفت: »البته هنوز این طرح اجرایی نشده؛ 
بلکه کلیات آن در شورای ترافیک تصویب شده 
آن  اجرایی  اقدامات  جاری  دوم سال  نیمه  در  تا 
فراهم و برای سال آینده اجرایی شود.«شفیعی به 
این موضوع نیز اشاره کرد که منطق نرخ گذاری در 
این روش تغییر می کند و دیگر نرخ ثابتی برای 
ورود به محدوده وجود نخواهد داشت. وی ادامه 
مدام  که  عادی  شهروند  برای  عوارض  »نرخ  داد: 
درحال تردد نباشد قطعا کمتر از طرح کنونی است. 
محدوده  در  چندانی  تردد  شهروندان  اکثر  چون 
طرح ترافیک ندارند، بلکه عموما خودروهای خود 
را پارک می کنند. معمولا خودروهایی که مدام در 
قابل توجهی  آلایندگی  دارند،  تردد  ترافیک  طرح 
تولید می کنند. اما عوارضی که پرداخت می کنند با 
سایر شهروندان برابر است. اما با این طرح جدید به 
سمت عادلانه تر و هوشمندترشدن مدیریت جریان 

ترافیک پیش خواهیم رفت.«

دپو برخی قطعات موردنیاز 
تولید خودرو در گمركات

آمار موجودی انبارهای گمرکات کشور حکایت از دپو برخی 
نیاز خطوط تولید خودروسازان دارد که به  قطعات مورد 
دلیل عدم تامین ارز برای ترخیص با مشکل مواجه شده اند

سال  هفتمین  وارد  خودرو  واردات  ممنوعیت  حالی  در 
خود می شود که طی سال گذشته بارها موضوع آزادسازی 
واردات خودرو جزو مهم ترین اخبار رسانه های کشور قرار 
گرفته است. این معضل که توانسته است گریبان چندین 
وزیر را از سال 97 تاکنون بگیرد و موجب برهم خوردن 
نظم در بازار خودرو شده است، خودروهای داخلی را نیز از 
تلاطم های خود بی نصیب نگذاشته است. چراکه نیاز انباشته 
بازار خودروهای خارجی به محصولات خودروسازان داخلی 
نیز سرایت کرد و اوج گرفتن تحریم ها دلیلی دیگر برای 
حضور هرچه بیشتر متقاضیان در بازار خودروهای داخلی و 
مونتاژی بود. هرچند وعده های محقق نشده وزیر استیضاح 
شده صمت به وزیر بعدی انتقال داده شد و گفتاردرمانی ها 
بازار را آرام کرد، اما کارشناسان این حوزه معتقدند رکود 
فعلی صنعت و بازار خودرو مصداق آرامش پیش از طوفان 

است.
مدیر  و  خودرو  صنعت  مجرب  کارشناس  مدنی،  سعید 
عامل اسبق گروه خودروسازی سایپا در گفت وگو با »دنیای 
خودرو« با اشاره به روند کند پیگیری های دولت درخصوص 
واردات خودروهای نو و کارکرده، گفت: »هرچند در ظاهر 
وعده های دولت در زمینه آزادسازی واردات خودرو نبض 
بازار را در دست گرفته است، اما این تبلیغات، رسانه ها را 
به چوپان دروغگو بدل کرده است. مردم نیز صرفا تا زمان 
محدودی منتظر واردات خودرو خواهند ماند و در صورت 
ناامیدی از عملکرد دولت، رکود فعلی بازار خودرو تبدیل به 
تورم انفجاری در بازار خودروهای خارجی و داخلی خواهد 

شد.«
وی افزود: »رانت پشت پرده پروژه واردات خودرو کارکرده 
بیش از خودروهای صفر کیلومتر بود، به همین دلیل برخی 
سوداگران دولت را به سمت آزمون و خطایی هدایت کردند 

که از پیش شکست خورده به نظر می رسد.«
مدنی تصریح کرد: »ارز برای واردات خودرو نداریم؛ حالا چه 
صفرکیلومتر باشد و چه کارکرده، تنها راهی که پیش روی 
دولت است، استفاده از منابع ارزی ایرانیان خارج کشور است 
که آن هم جای بحث دارد که این سرمایه داران چه زمانی و 
به شیوه ای موفق به صاحب اختیار شدن پول خود هستند.«
چرا دولت درخصوص آزادسازی واردات خودروهای خارجی 

تعلل می کند؟
این سوال دربرگیرنده تفسیر درستی از شرایط دولت نیست؛ 
عملکرد دولت نسبت به میزان منابع مالی آن قابل قبول است 
از  و ترس  ارزی  منابع  نبود  واردات خودرو،  و درخصوص 
کمبود ارز برای خرید کالاهای اساسی مانند دارو و مواد 
غذایی دولت را مجبور کرده است با احتیاط بیشتری به 

سمت آزادسازی واردات خودرو حرکت کند.
یکی از دلایلی که دولت با واردات خودرو کارکرده موافقت 
کرد، کاهش خروج ارز از کشور بود. به نظر شما این راهکار 
بازار  نیاز  به  پاسخگویی  برای  ارز  کمبود  می تواند چالش 

خودرو را حل کند؟
از سال 97 واردات خودرو به کشور ممنوع شده است. به 
همین دلیل محصولات خودروسازان جهانی موجود بازار 
کشور یک شبه جهش چند صددرصدی را تجربه کردند. 
در همین راستا، افرادی که از خرید خودروهای خارجی جا 
ماندند؛ به بازار خودرو داخلی مراجعه کردند و همان طور که 
شاهد بودیم محصول داخلی که با ارزش 60میلیون تومان 
به صورت لیزینگ عرضه می شد، امروز با نرخ 800میلیون 
تومان و به صورت نقد خرید و فروش می شود. بازار خودرو 
در حالی با وعده های محقق نشده آرام گرفته که اکثریت 
کارشناسان بازار خودرو پیش بینی می کنند تورم انفجاری 
در انتظار این بازار است. تحریم های بین المللی نیز بهانه 
برای زیر فشار گذاشتن مدیران اجرایی خودروسازان داخلی 
شده است. در این میان، عرصه تولید برای خودروسازان 
بزرگ کشور هم متاثر از سیاست گذاری های اشتباه تنگ تر 
قیمت گذاری  و  خودتحریمی ها  زیرا  شد.  خواهد  و  شده 
دستوری نزدیک به ۳میلیارد دلار به این صنعت خسارت 
وارد کرده است و قبلا هم گفته ام که می توانستیم با این 
ثروت، یک خودروسازی جدید و به روز معادل دو کارخانه 

سایپا و ایران خودرو را احداث کنیم.
درهرحال، به دلیل ارزان بودن خودروهای کارکرده؛ واردات 
این محصولات مورد توجه دولت قرار گرفت. به نظر شما آیا 

واردات این خودروها گره کور بازار را باز خواهد کرد؟
واردات خودرو  مافیای  همان طور که پیش تر مطرح شد، 
در  محصولات  این  است.  بازار  در  سوداگری  دنبال  به 
وجود  با  عبارتی  به  و  ندارند  خاصی  وجه  کشورها  دیگر 
عمل  این  کشور،  در  صنعتی  مونتاژکاران  و  خودروسازان 
در شأن ما نیست. اگر قرار است برای 100هزار دستگاه 
قطعات  است  بهتر  کنیم،  هزینه  دلار  یک میلیارد  خودرو 
یک محصول جدید و به روز را برای برخی خطوط خوابیده 
مونتاژکاران و تولیدکنندگان داخلی وارد کنیم تا بتوانیم با 
سرعت بیشتری به نیاز متقاضیان پاسخ دهیم. درحال حاضر 
عقب  بازار  از  داخلی  خودروسازان  چرا  پرسد  نمی  کسی 
دستگاه  میلیون  دو  به  نزدیک  توان  درحالی که  مانده اند، 
در کشور وجود دارد. در صورت مراجعه به آمار انبارهای 
گمرکات کشور شاهد دپو برخی قطعات مورد نیاز خطوط 
تولید خواهید بود که به دلیل عدم تامین ارز برای ترخیص 
با مشکل مواجه شده اند. قطعات وارداتی که به صورت نقدی 
در  خواب  دلیل  به  است،  شده  فروخته  خودروسازان  به 
انبارهای گمرک شامل زیان فروش بلندمدت می شوند و 
در نهایت قیمت تمام شده محصول نهایی را بالا می برند. اما 
همه انگشت اتهام خود را به سمت مدیران اجرایی صنعت 

خودرو نشانه می روند.
در  که  است  کرده  اعلام  خودرو  حوزه  فعالان  از  یکی 
خوشبینانه ترین حالت تا پایان سال جاری شاهد واردات 
این  شما  نظر  به  بود،  خواهیم  کشور  به  خودرو  50هزار 
تعداد خودرو چه تاثیراتی را در بازار خودرو به دنبال خواهد 

داشت؟
چنین  سلیمی  عقل  هیچ  داشت؛  نخواهد  تاثیری  هیچ 
نگرانی  شد،  اشاره  که  همان طور  کرد.  نخواهد  اقدامی 
دولت درحال حاضر تامین ارز برای دارو و مایحتاج ضروری 
کشور است. اما عده ای به هر قیمتی می خواهند سوار بر 
دلیل  به  درحالی که  شوند،  جهانی  لوکس  خودروهای 
بیفتد و  به خطر  نیز  ایشان  نبود دارو احتمال دارد جان 
خودروهای چندمیلیاردی در آن زمان به کار کسی نمی آید.

راهکار پیشنهادی شما به مسئولان امر، برای کاهش مصائب 
بازار و صنعت خودرو چیست؟

تنها راهکار این است که صنعت خودرو را به حال خودش 
رها کنند تا فکری به حال خودش کند. این تنها پیشنهاد 
دولت  داد.  نجات خواهد  را  این صنعت  که  است  موثری 
درخصوص واردات قطعات و تامین ارز دست خودروسازان 
را بسته است. به همین دلیل این شرکت ها قیمت تمام شده 
بالاتری نسبت به انتظار دارند و از سوی دیگر، همان افرادی 
که موانع را به وجود آورده اند، معتقدند این صنعت فشل 

است و باید با واردات خودرو به زانو درآورده شود.
این در حالی است که دولت با قیمت گذاری دستوری، نه تنها 
خودروساز بلکه سهامداران خرد این حوزه را نیز با زیانی 
وحشتناک مواجه کرده است. درحال حاضر هم به سمت 
واردات خودروهای مستهلک در حرکتیم که نیازمند نظارت 
بسیار دقیقی است تا سوداگران برای متقاضیان خودرو به 
اصطلاح جیب ندوزند. متاسفانه در این حوزه در اکثریت 
حوزه ها نقش ناظر تشریفاتی بوده است و در نهایت مردم 

زیان این اشتباه ها را متحمل شده اند.

از تمام تغییرات طراحی، بهبود ایمنی، افزایش امکانات 
بگذریم،  بالاتر نسل هفتم گرنجور که  تکنولوژی  و 
می رسیم به بخش فنی آن. جایی که حجم موتور 0.1 
لیتر افزایش یافته و در نتیجه موتور 4 سیلندر 2.5 
لیتری، توانایی تولید 198 اسب بخار قدرت و 248 
نیوتون متر گشتاور را دارد که هر دو پارامتر 8 واحد 

افزایش نسبت به نسل گذشته را تجربه می کنند
در سال 2018 واردات خودرو به کشور متوقف شد 
و از آن سال به بعد هیچ خودرو جدیدی به بازار ایران 
عرضه نشده است. 5 سال زمان کافی است تا بازار 
خودرویی یک کشور از بازار جهانی آن عقب بماند؛ 
چراکه براساس یک قانون نانوشته معمولا خودروها 
هر ۳ تا 4 سال یک بار آپدیت می شوند. این آپدیت 
حال ممکن است یک تغییر نسل اساسی باشد یا یک 

فیس لیفت جهت بهبود بخش های مختلف خودرو.
محصولات  گفت  می توان  موضوع،  به این  توجه  با 
موجود در بازار خودرو ایران با معیارهای جهانی اکنون 
قدیمی به حساب می آیند. به عبارت دیگر تقریبا هیچ 
خودرو جدیدی که نمونه آن در بازار جهانی موجود 

باشد، در بازار داخلی وجود ندارد.
به همین بهانه تصمیم گرفته ایم خودروهای وارداتی 
آن  جدیدتر  نسخه  با  را  کشورمان  بازار  در  موجود 
در بازار جهانی مقایسه کنیم و ببینیم در طول این 
5 سال چه تغییراتی در آن ها رخ داده است. امروز 
به سراغ تنها خودرو خارجی مدل 2019 موجود در 
بازار کشور رفته ایم. مدل 2019 هیوندای آزرا نسل 
ششم به عنوان تنها خودرو خارجی در ایران عرضه 
شده است.هیوندای سال گذشته میلادی جدیدترین 
نسل از آزرا را به عنوان محصول 2024 معرفی کرد و 
اکنون به همین بهانه قصد داریم این سدان متوسط 
کره ای را با جدیدترین نسل آن در بازار جهانی مقایسه 

کنیم.
معرفی هیوندای آزرا

تولید آزرا برای نخستین بار در سال 1986 آغاز شد. 
برند خودروسازی هیوندای، آزرا را به عنوان یک سدان 
سایز متوسط طراحی و تولید کرده بود. سدانی که 
قرار بود مسئولیت دشواری را در کلاس سدان های 
سایز متوسط بازار جهانی با رقبایی قدر و گردن کلفت 
موتور  نوع   ۳ با  آزرا  نخست  نسل  بکشد.  به دوش 
بنزینی که از 4 سیلندر 2 تا 6 سیلندر ۳ لیتری را 
شامل می شد، عرضه شد.گیربکس های قابل سفارش 
برای این خودرو دیفرانسیل جلو نیز شامل دو مدل 4 

سرعته اتوماتیک و 5 سرعته دستی بود.
آزرا  میتسوبیشی،  با  هیوندای  همکاری  به لطف 
براساس میتسوبیشی دبون ایر ساخته شد. در سال 
کرد.  آزرا  دوم  نسل  به تولید  اقدام  هیوندای   1992
آزرای دوم نیز همچون پدرش، به کمک میتسوبیشی 

دبون ایر شکل گرفته بود.
مدل   5 به   موتورها  تنوع  نسل،  این  در  همچنین 

به موتور  آزرا  قوی ترین  اکنون  و  بود  یافته  افزایش 
بزرگ 6 سیلندر ۳.5 لیتری مجهز بود. البته همچنان 
زمان  آن  در  پرطرفدار  موتورهای  دیگر  از  خبری 
همچون موتور دیزلی در فهرست سفارش گذاری این 
سدان کره ای وجود نداشت. هیوندای که در تلاش بود 
روی پاهای خود بایستد، نسل سوم آزرا را در سال 
1998 معرفی کرد. نسل سوم برای نخستین بار پا را 
از مرزهای کشور کره جنوبی فراتر گذاشت و علاوه بر 
مونتاژ در زادگاهش، در کشورهای ترکیه و تایوان نیز 
مونتاژ شد. با وجود این که در این نسل، تعداد و حجم 
موتورها تغییری نکرده بود، اما موتورهای 4 سیلندر 
جای خود را به موتورهای 6 سیلندر داده بودند. در 
این نسل مشتریان امکان سفارش گیربکس 5 سرعته 
اتوماتیک را نیز داشتند. با فرا رسیدن سال 2005 

نوبت به چهارمین نسل از آزرا رسید.
سرعته   4 گیربکس های  نسل  این  در  هیوندای 
گیربکس  و  را حذف  دستی  سرعته  و 5  اتوماتیک 
جدید 6 سرعته اتوماتیک را جایگزین کرده بود تا 
اتوماتیک  گیربکس  با  فقط  آزرا  نخستین بار  برای 
این  بنزینی  موتورهای  بخش  در  برسد.  به فروش 
خودرو نیز تغییراتی رخ داده بود که در نتیجه آن، 
تا 6  لیتری  سیلندر 2.4  از 4  موتور  به 6  تنوعش 

سیلندر ۳.8 لیتری می رسید.
همچنین برای نخستین بار هیوندای تصمیم گرفته 
بود آزرا را با موتور دیزلی که از نوع 4 سیلندر 2.2 
لیتری بود، تولید کند. البته این پایان نخستین های 
آزرا نسل چهارم نبود و این خودرو برای اولین بار با 
 LPG موتور 6 سیلندر 2.7 لیتری سازگار با سوخت
نیز قابل سفارش بود. نسل پنجم آزرا در سال 2011 

پا به خط تولید شرکت هیوندای گذاشت.
در این نسل گیربکس 6 سرعته اتوماتیک از فهرست 
مدل ها حذف شده بود و همچنین تنوع موتورهای 
در  تا  بود  یافته  کاهش  مدل   5 به   نیز  بنزینی 

حجیم ترین حالت به موتور 6 سیلندر ۳.۳ لیتری ختم 
شود. موتور LPG نیز جای خود را به نسخه هیبرید 
داده بود که به موتور 4 سیلندر 2.4 لیتری مجهز بود.

آزرا، نسل به نسل در مسیر پیشرفت قرار داشت و با 
عرضه نسل ششم در سال 2016 شاهد فصل جدیدی 
برای سدان سایز متوسط این خودروساز کره ای بودیم. 
در این نسل برای نخستین بار از گیربکس 8 سرعته 
اتوماتیک هم استفاده شده بود. همچنین مشتریان 
می توانستند باز هم نسخه LPG را این بار با موتور 6 
سیلندر ۳ لیتری سفارش دهند. با این حساب آزرای 
ششم با 4 نوع سوخت سازگاری داشت که بیشترین 

تنوع در میان تمام نسل ها به حساب می آید.
همچنین باز هم تنوع موتورهای بنزینی در این نسل 
افزایش یافت که در حجیم ترین حالت،  به 6 مدل 
مجهز به موتور 6 سیلندر ۳.5 لیتری بود. همان طور که 
در ابتدای نوشتار اشاره شد، هیوندای جدیدترین نسل 
از آزرا را که نسل هفتم به حساب می آید، سال گذشته 
در  کرد.  رونمایی  به عنوان محصول 2024  میلادی 

ادامه بیشتر با این خودرو آشنا خواهیم شد.
آزرای ما

در سراسر  آزرا می شناسیم،  نام  با  ما  که  خودرویی 
دنیا بیشتر با نام گرنجور معروف است. البته نسل های 
قدیمی این خودرو در ایران با نام گرنجور عرضه شده 
و تا حدودی برای ما آشناست. ماجرای حضور گرنجور 
کشور،  خودرویی  بازار  در  خودمان  آزرای  همان  یا 

به نسل چهارم باز می گردد.
 6 موتور  با  آزرا  نخستین بار  برای   2006 سال  در 
سیلندر ۳.۳ لیتری و گیربکس 5 سرعته اتوماتیک 
در ایران عرضه شد. در سال 2011 فیس لیفت همین 
نسل با همان موتور اما بازدهی بیشتر و گیربکس 6 

سرعته برای ایرانیان قابل خریداری بود.
این آزرا تنها به مدت یک سال در ایران حضور داشت 
ایران را با خود یدک  و عنوان قدرتمندترین آزرای 

موتور  با  آزرا  پنجم  نسل   2012 سال  از  می کشد. 
اتوماتیک راهی  6 سیلندر ۳ و گیربکس 6 سرعته 

خیابان های کشورمان شد.
حضور آزرا در ایران تا سال 2014 و پیش از ممنوعیت 
با  داشت.  ادامه  سی سی   2500 بالای  خودروهای 
وجود این که امکان عرضه مدل های ضعیف تر همان 
نسل ممکن بود، اما نمایندگی هیوندای آن ها را عرضه 
نسل  عرضه  شاهد  سال 2018  در  این که  تا  نکرد؛ 
ششم آزرا با موتور 4 سیلندر 2.4 لیتری و 6 سرعته 
اتوماتیک بودیم. با وجود این که آخرین خودروهای 
عرضه شده وارداتی در کشور مدل 2018 هستند، اما 
به فروش رسیده  نیز در کشورمان  آزرا  مدل 2019 

است.
آزرای آن ها

جدیدترین نسل آزرا به تازگی روانه بازار جهانی شده 
و جالب است بدانید این خودرو از نسل ششم تاکنون 
به صورت محدود در کره جنوبی و خاورمیانه به فروش 

می رسد.
نسل هفتم، نخستین آزرا بوده که علاوه بر سیستم 
دیفرانسیل جلو به صورت چهار چرخ محرک نیز قابل 
سفارش است. در این نسل، هیوندای نسخه دیزلی را 
 LPG به طور کامل کنار گذاشته و حجم موتور نسخه

را به ۳.5 لیتر افزایش داده است.
همچنین هیوندای برای نخستین بار از پرخوران توربو 
در نسخه هیبرید گرنجور بهره برده تا کاهش حجم 
موتور  کم حجم ترین  )که  را  لیتر   1.6 به  آن  موتور 
در  کند.  جبران  است(  خودرو  این  در  استفاده شده 
بخش موتورهای بنزینی نیز دو نوع 4 سیلندر 2.5 

لیتری و 6 سیلندر ۳.5 لیتری به چشم می خورد.
این کجا و آن کجا؟

از تمام تغییرات طراحی، بهبود ایمنی، افزایش امکانات 
بگذریم،  بالاتر نسل هفتم گرنجور که  تکنولوژی  و 
می رسیم به بخش فنی آن. جایی که حجم موتور 0.1 
لیتر افزایش یافته و در نتیجه موتور 4 سیلندر 2.5 
لیتری، توانایی تولید 198 اسب بخار قدرت و 248 
نیوتون متر گشتاور را دارد که هر دو پارامتر 8 واحد 

افزایش نسبت به نسل گذشته را تجربه می کنند.
را  خود  جای  نیز  اتوماتیک  سرعته   6 گیربکس 
شتاب  است.  داده  اتوماتیک  سرعته   8 به گیربکس 
مصرف  و  نشده  اعلام  رسمی  به صورت  خودروها 

سوخت نیز تغییر خاصی نداشته است.
مدل  آزرا  هیوندای  دستگاه  یک  قیمت  روزها  این 
 250 و  میلیارد   4 از  ایران  در  کارکرده   2019
این درحالی است که  میلیون تومان شروع می شود. 
حدود  چیزی  کشور  از  خارج  در  آن  واقعی  ارزش 
یک  بودجه  با  همچنین  است.  میلیون تومان   725
میلیارد و 510 میلیون تومانی می توان مدل 2024 و 
صفرکیلومتر این خودرو را در خارج از ایران خریداری 

کرد.

تغییرات آزرا، از ۱۹۸۶ تا ۲۰۲۴

وارداتی هایی که بیات شدند!

پوشش 5 لایه لنت های ترمز؛ نوآوری برای ترمز بی صدا

این روزها به ماه های پایانی سال میلادی جاری هرچه بیشتر نزدیک 
می شویم و عموما در این پروسه زمانی، مدل سال آینده خودروهای 

وارداتی در بازارها توزیع شده و به فروش می رسد.
این درحالی است که حتی اندک خودروهای وارداتی مدل 202۳ 
نیز به دست مشتریان نرسیده و خبری از آن ها در بازار هم نیست. 
می توان  به کشور  خودرو  واردات  تاریخچه  بررسی  با  حال  درعین 

نتیجه گرفت که درصورت اجرایی شدن قوانین در زمان درست و 
نیز بی گمان شاهد ورود و ثبت پلاک  بار  این  از پیش تعیین شده، 
بودیم  مراکز شماره گذاری کشور  در  برای مدل های 2024 خودرو 

که محقق نشد.
خودروهای تولید داخل غیرچینی اما نسبتا به روز درچند وقت اخیر 
افزایش قیمت را تجربه کردند. در میان آن ها نیز  بیشترین درصد 

که  است  درحالی  این  کرد.  اشاره   ۳ مزدا  و   2008 به پژو  می توان 
خودرو  مدل  دو  این  صفرکیلومتر  نسخه های  گذشته  ماه  سه  طی 
از  البته کارشناسان   . بها داشتند  نیز کاهش  تا 800 میلیون تومان 
جمله دلایل رشد چشمگیر قیمت این مدل خودروها را در یک بازه 
زمانی مشخص، صرفا کمبود نسخه های صفرکیلومتر آن ها در سطح 

بازار می دانند.

O’Reilly Automotive  محصول جدیدی را معرفی کرده که 
جهش قابل توجهی در نوآوری لنت ترمز متناسب با مدل های جدید 

خودروهای مختلف به شمار می رود.
حرفه ای  تکنسین های  مشورت  با  که  پیشرفته  ترمز  لنت های  این 
از جمله توقف بدون سر  ساخته شده اند، نویدبخش مزایای زیادی 

و صدا، شکستگی ساده و حفاظت کامل در برابر خوردگی هستند.
نمایندگی بسیاری  جرد پینک، کارشناس لنت ترمز که سال هاست 
روتورهای  و  »لنت ها  گفت:  لنت  این  مورد  در  داشته  را  برندها  از 
BrakeBest® Select Pro بهترین جایگزین  برای تجهیزات 
از  استفاده  تجربه  هستند.  فروش  از  پس  خدمات  شبکه  در  اصلی 
این محصول نشان می دهد این روکش سبب می شود عملکرد لنت 
برای  فوق العاده ای  اولیه  رانندگی  احساس  که  باشد  بی صدا  آن قدر 

راننده ایجاد شود.«
ویژگی برجسته این لنت های ترمز، پوشش آبی مشخص آن هاست 
که ضد ضربه و ارتعاش است. علاوه بر این، پدها مجهز به پنج لایه 
شیم های حذف کننده نویز هستند که توقف های خاموش و ایمن را 

تضمین می کند.
روتورها با ماشینکاری دقیق و بالانس افزایش یافته از تلورانس های 
عملکرد  و  عمر  طول  برخوردارند.  به رقبا  نسبت  سخت گیرانه تری 

طولانی از ویژگی اصلی این ترمزها محسوب می شود.

برابر خوردگی در کل سطح روتور پخش شده و  پوشش مقاوم در 
طول عمر محصول را چند برابر افزایش داده است.

دیوید ویلبانکس، معاون ارشد کالاهای O’Reilly بر استانداردهای 
»مجموعه  کرد:  اظهار  و  تاکید  قطعات  این  ایجاد  در  رعایت شده 
BrakeBest Select Pro ما با دقت طراحی شده تا بالاترین 
با  نزدیک  از  ما  که  است  توجه  قابل  و  کند  برآورده  را  استانداردها 

ISO در سطح جهانی کار کردیم.«
وی افزود: »با پوشش پنج لایه ای ما به دنبال افزایش طول عمر لنت، 
صدا  بدون  و  آرام  توقف  همچنین  و  محیط زیستی  مباحث  رعایت 
هنگام  لطافت  ببرد.  لذت  هم  کردن  ترمز  از  باید  مشتری  هستیم. 
ترمز با این پدها به راحتی احساس می شود و تجربه ای متفاوت برای 

مشتری رقم می زند.«
از سال O’Reilly Automotive، Inc ،1957. از یک شرکت 
خانوادگی به یک شرکت پیشرو در صنعت قطعات خودرو تبدیل شده 
است. این شرکت تجهیزات، ابزار، قطعات و لوازم جانبی را در سراسر 

ایالات متحده، مکزیک و اکنون پورتوریکو تامین می کند.
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اسامی برندگان دومین دوره قرعه کشی و منتخبان بخش 
وفاداری طرح ارمغان بانک رفاه کارگران ویژه تیرماه 1402 

اعلام شد.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، با برگزاری 
دومین دوره قرعه کشی جشنواره طرح »ارمغان«، برندگان 
در دو گروه مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی و 
پذیرندگان پایانه های فروشگاهی و درگاه های اینترنتی 
بانک رفاه تعیین و همچنین با محاسبه امتیازات بخش 
پاداش وفاداری این طرح، مستمری بگیران منتخب دارای 

بالاترین امتیاز وفاداری مشخص شدند. 
در این جشنواره، درمجموع ۳714 نفر از مستمری بگیران 
ســازمان تأمیــن اجتماعی که حقوق خــود را از بانک 
رفاه دریافت می کنند، بــه قید قرعه برنده جوایز نقدی 
معــادل مبلغ خرید خــود تا ســقف 20 میلیون ریال 
شــدند. همچنین به بیــش از 2000 پذیرنده منتخب 
پایانه های فروشــگاهی)POS( و درگاه های پرداخت 
اینترنتی)IPG( بانک رفاه، جوایز نقدی معادل مجموع 

تراکنش های مستمری بگیران برنده اهدا شد.  

در بخــش »پــاداش وفــاداری« نیز بــه 1400 نفر از 
مستمری بگیرانی که با ایجاد میانگین حساب، افزایش 
میزان آن و همچنین انجام تراکنش های خرید بر روی 

پایانه های فروشــگاهی)POS( و درگاه های پرداخت 
اینترنتی)IPG( این بانک، بیشترین امتیازات وفاداری 
را کســب کرده اند، بســته تشویقی شــامل تسهیلات 

ارزان قیمت، کمک هزینه رفاهی و بیمه ای اعطا می شود. 
شــایان ذکر اســت، طرح ارمغان در دو بخش جشنواره 
و اعطای پــاداش وفــاداری برگزار می شــود و تمامی 
مستمری بگیران ســازمان تأمین اجتماعی که حساب 
حقوق آنهــا نزد بانک رفاه کارگران باشــد )به شــرط 
داشتن حداقل خرید به میزان 1 میلیون ریال( و تمامی 
پذیرنــدگان حقیقی و حقوقی پایانه های فروشــگاهی 
)POS( و درگاه هــای پرداخت اینترنتی )IPG( این 
بانک که پایانه های منصوب آنها متصل به حساب جاری 
یا کوتاه مدت باشد، جامعه هدف آن را تشکیل می دهند.  

علاقه منــدان بهره منــدی از طــرح ارمغان بــه ویژه 
مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی و پذیرندگان 
پایانه های فروشــگاهی )POS( و درگاه های پرداخت 
اینترنتی )IPG( در سراسر کشور می توانند برای کسب 
اطلاعات بیشــتر از این طرح و برخورداری از امتیازات، 
جوایز و پاداش های ارزشــمند آن به شعب بانک رفاه در 
سراسر کشور مراجعه و یا با مرکز ارتباط با مشتریان این 

بانک به شماره 8525 -021 تماس حاصل کنند.  

اسامی برندگان دومین دوره قرعه کشی طرح ارمغان بانک رفاه کارگران اعلام شد
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اخباراخبار بانک

مهلت پذیرش چک های نسل اول 
صیادی در سامانه چکاوک تا نیمه 

مهر تمدید شد
مهلت استفاده از چک های نسل اول صیادی )کرم رنگ( 
در سامانه چکاوک تا 15 مهرماه سال جاری تمدید شد و 
از آن تاریخ به بعد تنها در شعب بانک صادرکننده قابلیت 

کارسازی دارند.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، با تمدید 
دو هفته ای مهلت پذیرش و پردازش چک های صیادی 
نسل اول در سامانه چکاوک، مهلت کارسازی این چک ها 
در این سامانه تا پایان روز شنبه 15 مهرماه سال 1402 
تمدید شــد و پس از آن، این چک ها تنها در شــعب 

صادرکننده قابلیت پذیرش و نقدشوندگی دارند.
پیشتر بر اســاس دســتورالعمل های بانک مرکزی، 
چک های صیادی نســل اول )چک های صادره قبل از 
سال 1400( تنها تا ابتدای مهرماه سال جاری قابلیت 
کارســازی در ســامانه چکاوک را داشت که بر اساس 
دستورالعمل جدید، مهلت پردازش آنها در این سامانه 

دو هفته دیگر تا نیمه مهرماه تمدید شد.
ذی نفعان چک های صادره طرح قدیم صیادی با سررسید 
16 مهرماه به بعد، لازم است با مراجعه به شعب بانک 
صادرات ایران نســبت به واگذاری آنها به حساب اقدام 
کنند. بدیهی است از 16 مهرماه سال جاری، چک های 
قدیمی تنها در شعب بانک صادرکننده قابلیت کارسازی 

دارند.
 مشتریان بانک صادرات ایران می توانند ضمن مراجعه به 
شعب و تحویل دسته چک های قدیمی نسبت به دریافت 

دسته چک های صیادی جدید بنفش رنگ اقدام کنند.
بانک صادرات ایران همچنین به عنوان بانک پیشرو در 
ارائه نخســتین چک امن دیجیتال نظام بانکی کشور 
)چکنو(، شــرایط استفاده از چکنو را بدون محدودیت 
زمان و مکان و سقف مبلغ، از بستر همراه بانک فراهم 
کرده که رکورددار صدور بیشــترین  تعداد چک امن 

دیجیتال در نظام بانکی است.

6۷ هزار میلیارد ریال حق بیمه 
تولیدی شش ماهه بیمه كوثر

فروش شــرکت بیمه کوثر در شش ماهه نخست سال 
1402 با 61 درصد رشــد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته به 67 هزار و 67 میلیارد ریال رسید.
به گزارش روابط عمومی بیمه کوثر و اعلام معاون برنامه 
ریزی و نوآوری شرکت، این تولید حق بیمه با ترکیب 
فروش 86.۳ درصدی در رشته های غیرزندگی و 1۳.7 
درصدی در رشــته زندگی محقق شده و فروش رشته 
عمر و سرمایه گذاری در شش ماهه سال 1402 نسبت 

به سال گذشته ۳2 درصد رشد داشته است.
 مســعود طاهری وسیه سری عنوان نمود در طی این 
دوره رشته های کشتی، درمان، انرژی و بدنه نسبت  به 
مدت مشابه سال گذشته بیشترین درصد رشد فروش را 

میان رشته های بیمه ای داشته اند.
وی با بیان اینکه بیمه کوثر با ثبت نسبت خسارت 49 
درصد در شــش ماهه 1402، مبلــغ ۳2 هزار و 787 
میلیارد ریال خســارت به بیمه گذاران پرداخت کرده 
است، خاطر نشان کرد: در این بخش، سهم رشته های 
غیرزندگی 88.5 درصد و بیمه های زندگی 11.5 درصد 

از کل خسارت های پرداختی بوده است.
ایشان در پایان افزود با اتخاذ ترکیب مناسب فروش و 
مدیریت ریسک و با همت و تلاش معاونان، مدیران و 
کارکنان در ستاد و سرپرستی ها و نیز نمایندگان حقیقی 

و حقوقی این عملکرد تحقق یافته است.

پرداخت سود مشاركت در منافع 
بیمه های زندگی شركت بیمه دی

بیمه دی سود مشــارکت در منافع بیمه های زندگی 
برای پایان سال مالی 1401 را به میزان 29٫02 درصد 

محاسبه و در اندوخته ی بیمه نامه ها اعمال می نماید.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه دی؛ این 
شرکت در راستای تحقق یکی از چشم اندازهای خود 
که همانا »تجربه ی خوشایند مشتریان« است، روند رو 
به رشد و مناســبی را طی نموده و به همین جهت با 
تجمیع سرمایه های بیمه نامه های زندگی، علاوه بر کسب 
سود برای مشــتریان محترم، پایداری در سودآوری را 
نیز برای اندوخته این بیمه نامه ها به ارمغان آورده است. 
گفتنی اســت؛ سود مشــارکت در منافع به زودی در 
کلیه ی بیمه نامه ها اعمال می گردد و امکان مشاهده ی 
آن و سایر منافع مالی بیمه نامه ها برای نمایندگان و بیمه 
http://گذاران از طریق درگاه شرکت بیمه دی به نشانی

پذیر  امــکان   dayins.com/life_insurance
خواهد بود.

صلاحیت مهران رضوانی برای 
مدیر عاملی بیمه تجارت نو تایید شد

انتصاب دکتر مهران رضوانی به عنوان مدیرعامل 
شرکت سهامی بیمه تجارت نو )سهامی عام( برای 
مدت باقی مانده از ماموریت اعضای هیئت مدیره 
شــرکت بیمه تجارت نو از ســوی بیمه مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران بلامانع اعلام شد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو به نقل 
از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
مرکزی در این ابلاغیه دکتر علی استاد هاشمی 
خواســتار افزایش سرمایه برای خروج شرکت از 
شرایط موجود، متنوع سازی پرتفوی و متناسب 
ســازی ضریب خسارت، اصلاح ساختار سازمانی 
و سرمایه انسانی شرکت، ، مدیریت بهینه درآمد 
هزینه و مولدسازی دارایی ها، برنامه ریزی برای 
پرداخت خســارات معوق شــد. رئیس کل بیمه 
مرکزی در بخــش دیگری از این ابلاغیه، برنامه 
ارائه شــده در جلســات هیات عامــل را مبنای 

ارزیابی عملکرد مدیران دانست.

 تنها بانک مسکن به تکالیف
 خود در نهضت ملی مسکن عمل 

كرده است
دکتر مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در جلسه 
شورای مسکن استان مازندران با اشاره به آمار عملکرد 
تمامی بانک ها در طرح نهضت ملی مسکن گفت: تنها 
بانک مسکن به تعهدات خود در این طرح عمل کرده 

است.
به گزارش خبرنگار استانی پایگاه خبری بانک مسکن 
- هیبنا، در این جلســه که همزمان با سفر وزیر راه و 
شهرسازی به استان مازندران و با حضور معاونان وزیر، 
مدیرعامل بانک مسکن، استاندار مازندران، نمایندگان 
اســتان در مجلس شــورای اســلامی، مدیران راه و 
شهرسازی و بنیاد مسکن، مدیرشعب بانک مسکن و 
نمایندگان انبوه سازان برگزار شد؛ مسایل و مشکلات 
پیش روی پیشرفت طرح نهضت ملی مسکن در استان 

مورد بررسی کارشناسی قرار گرفت.
دکتر بذرپاش با اشــاره به اقدامات انجام شده در طرح 
نهضت ملی مسکن گفت: با کارشناسی و به کارگیری 
تمامی ظرفیت ها در ماه های اخیر شاهد کاهش تورّم 
بخش مســکن هستیم. در دولت ســیزدهم اقدامات 
گســترده ای برای بهبود فرایند تامین مسکن صورت 
گرفت که به مرور شــاهد به ثمر رســیدن نتایج آن 

خواهیم بود.
وی با اشــاره به آمار عملکرد تمامی بانک ها در طرح 
نهضت ملی مسکن گفت: با توجه به تکالیف محوله به 
بانک ها و عملکرد بالاتر از تعهد بانک مسکن، مقتضی 
است تمامی بانکها نسبت به تخصیص تسهیلات مطابق 

با تعهدات اقدام کنند.
وزیر راه و شهرســازی دولت سیزدهم بر حمایت ویژه 
دولت از طرح نهضت ملی مسکن تاکید کرد و گفت: 
در خصوص اجرای کامل طرح نهضت ملی مسکن در 
اســتان مازندران موانعی وجود دارد که انتظار می رود 
با برگزاری جلســات منظم، رفع ابهامات و هماهنگی 
دســتگاه  های ذیربط مرتفع شود.از مجموع 240 هزار 
مســکن مهر نیمه تمام، حدود 100هزار واحد به بهره 
برداری رســید که با برنامه ریــزی و پیگیری بر اتمام 

واحدهای باقیمانده نیز اهتمام داریم.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر ضرورت کاهش قیمت 
نهایی مسکن، کاهش قیمت مصالح ساختمانی را در این 
امر موثر خواند و از تمهیداتی برای کاهش شیب تند 

تورم در این بخش خبر داد.
دکتر سید عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن به 
تشریح عملکرد بانک در طرح نهضت ملی مسکن در 
اســتان مازندران پرداخت و افزود: از مجموع 17098 
واحد معرفی شــده به بانک در استان مازندران، تعداد 
8505 قرارداد به مبلغ 262۳7 میلیارد ریال منعقد شده 
و مبلغ 19569 میلیارد ریال نیز به متقاضیان پرداخت 

شده است .

اخبار

در جلسه هیات عامل شرکت بیمه سرمد، ضمن معرفی 
سرپرست معاونت بازاریابی و شبکه فروش عملکرد 6 ماهه 

شرکت مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد، در جلسه عصر امروز 
هیات عامل، سیدمحمد مهدی بهشتی نژاد طی حکمی 
محســن بزرگ زاده خالد آبادی را به عنوان سرپرســت 

معاونت بازاریابی و شبکه فروش معرفی کرد. 
بهشتی نژاد با اشاره به سوابق و تجارب سرپرست جدید 
معاونت بازاریابی و شــبکه فروش، ارتقاء کمی و کیفی 
پرتفوی شرکت، تدوین استراتژی بازاریابی، تعامل سازنده با 
شبکه فروش و شعب شرکت و توجه به مدیریت ریسک را 

از مهمترین انتظارات خود از این معاونت برشمرد.

در ادامه این جلســه مدیر عامل شــرکت اعلام کرد این 
شــرکت در 6 ماهه اول سال 1402 با رشد 71 درصدی 
حدود 21000میلیارد ریال تولید حق بیمه داشته است. 
وی گفــت به عبارتــی دیگر، در نیمه اول ســال جاری 
معادل 92 درصد کل حق بیمه سال گذشته تولید حق 
بیمه داشته ایم.بهشتی نژاد اعلام کرد با اعمال سیاست 
غربالگری و پذیرش ریســکهای مطلوب و سودآور، بیمه 
سرمد با اتخاذ رفتاری حرفه ای در بازار بیمه؛ ارتقاء کیفیت 
خدمات، کسب رضایتمندی مشــتریان و جامعه بیمه 

گذاران خود را هدف قرار داده است.
مدیرعامل بیمه سرمد نتیجه برنامه های اصلاح و بهبود 
شرکت را کاهش نسبت خســارت این شرکت از 6/65 

درصد در 6 ماهه 1401 به ۳/47درصد در 6 ماهه ســال 
جاری دانســت و این کاهش ۳/18درصــدی را حاصل 
هوشــمندی مدیران، کارکنان و شبکه فروش در زمینه 
مدیریت ریسک،تعدیل و متناســب سازی بهای خطر، 
کنترل، نظارت و فرایندسازی در خسارت ها و حرفه ای گری 

در عملیات بیمه گری و تجارت ریسک عنوان کرد.
بهشتی نژاد افزود: با افزایش میزان اعتماد و رضایت بیمه 
گذاران و متقاضیان  بیمه و به ویژه ظرفیت ها و قابلیت های 
حوزه فنی و تخصصی ، افزایش کمی و همراه با تنوع تقاضا 
در صــدور بیمه نامه ها به ویژه در بخش های تخصصی 
مانند بیمه های انرژی ، مهندسی ، مسئولیت و حمل و 

نقل داشته ایم.

رکوردزنی جدید بیمه سرمد در تولید حق بیمه 6 ماهه 140۲

چهار شــنبه ها در مورد پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله صحبت می کنیم. صندوق های قابل معامله انواع 
مختلفی دارند، قابل معامله مختلط، سهامی و با درآمد ثابت. یونیت این صندوق ها در بازار سرمایه معامله می شود و این به معنای 
سرمایه گذاری غیر مستقیم در پرتفوی این صندوق ها است.  صندوق سرمایه گذاری "ثبات ویستا" در هفته گذشته با ثبت بازده 
1.01 درصد بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت کرد. صندوق¬ سرمایه گذاری "در اوراق بهادار با درآمد ثابت تصمیم" 
با کسب 1 درصد بازدهی در رتبه¬ دوم پر بازده ترین صندوق های قابل معامله قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق قابل معامله 

هفته گذشته را نیز صندوق "مختص اوراق دولتی خلیج فارس" با 0.82 درصد بازدهی کسب کرده است. )رضا حامدی فر(
)www.irasam.ir برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری(

در معاملات 4 مهر ماه 1402 بازار بدهی، اوراق مرابحه عام دولت )اراد112( با بازده معادل بانکی 24.96 درصد )این نرخ 
قابل مقایسه با نرخ سود بانکی است( بیشترین میزان بازدهی را در میان اوراق موجود در بازار بدهی به خود تخصیص داد. از 
میان اوراقی که بیشترین بازدهی را داشتند، نماد » گام020856« از نقدشوندگی مناسب تری نسبت به بقیه اوراق برخوردار 
بود. به این معنی که در صورت تصمیم سرمایه گذار به خرید و فروش،  بتواند در زمان کوتاه و به  سادگی آن  را معامله نماید. 

در روز شــنبه 1402/07/01 مجموعا به طور خالص 2560۳ 
میلیارد ریال به صندوق های ســرمایه گذاری وارد شــد. ورود 
سرمایه به کل صندوق های سرمایه گذاری در این روز 564۳8 
میلیارد ریال و خروج ســرمایه ۳08۳5 میلیارد ریال بوده و به 
طور خالص 2560۳ میلیارد ریال به آن ها وارد شــده است. در 
این میان بیش از صندوق های سرمایه گذاری سهامی و مختلط، 
این صندوق های سرمایه گذاری با درآمدثابت بودند که با 54444 
میلیارد ریال ورودی و 290۳4 میلیارد ریال خروجی، بیشترین 
جریان وجوه نقد را در این روز ثبت کردند و خالص ورود سرمایه 
به این صندوق ها 25410 میلیارد ریال بوده است. صندوق های 

سهامی با خالص خروج 154 میلیارد ریال و مختلط نیز با خالص 
ورود ۳84 میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان نقد 
کل صندوق ها در این تاریخ با همین روز در ســال گذشــته، 
می توان دریافت که در مجموع  صندوق های ســرمایه گذاری 
به نســبت همین تاریخ در سال گذشته، 4 درصد به ورودی و 
همچنین ۳6 درصد به خروجی سرمایه شان افزوده شده است. 
همچنین به طور خالص 19 درصد جریان نقد کمتری نسبت به 

همین تاریخ در سال گذشته داشته اند. )رضا حامدی فر(
)برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

) www.irasam.ir

در معاملات 4مهر ماه 1402 ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز 17.8۳4 میلیارد ریال بوده است. بیشترین افزایش قیمت 
نسبت به روز معاملاتی گذشته مربوط به اوراق مرابحه عام دولت )اراد50( با قیمت 999.970 ریال و به میزان ۳.15 درصد بوده 
قیمت     با  مرابحه خزامیا )صامیا601(  اوراق صکوک  را  معاملاتی گذشته  روز  به  نسبت  قیمت  بیشترین کاهش  است. همچنین، 

874.000 ریال و با میزان 5 درصد داشت.   

پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله
درهفته گذشته

اطلاعات معاملات بازار بدهیاوراق بدهی با بیشترین بازدهی

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

معرفی خدمات بانک سامان در 

نمایشگاه بین المللی ایران فارما
هشــتمین نمایشــگاه بین المللی ایران فارما، به عنــوان بزرگ ترین 
گردهمایی بین ا  لمللی فعالان حوزه دارو و صنایع وابســته با حضور 

فعال بانک سامان در محل مصلا تهران برگزار می شود.
به گزارش ســامان رسانه، بانک سامان با گستره متنوعی از خدمات 
و محصــولات در حوزه های گوناگون و برنامــه جدی برای حمایت 
از فعــالان بخش دارو و صنایع وابســته در حــوزه خدمات ریالی، 
ارزی و اعتباری با کادری کامل متشــکل از مدیران ارشد، میانی و 

کارشناسان متخصص در این نمایشگاه حضور خواهد داشت.
بر اســاس این گزارش، بانک سامان که به واسطه خدمات گسترده و 
کامل خود در ســال های گذشته به انتخاب اول شرکت های تولیدی 

و صنعتی به ویژه در حوزه غذا و دارو و صنایع وابســته تبدیل  شده، 
در مدت برگزاری این رویداد با برگزاری جلسات و ملاقات حضوری 
آخرین خدمــات و امکانات خود را در اختیــار این حوزه اقتصادی 
کشــور قرار خواهد داد. گفتنی اســت، این نمایشگاه از 5 لغایت 7 
مهر 1402 در محل مصلی تهران برگزار خواهد شــد و علاقه مندان 
می توانند با حضور در غرفه بانک ســامان در شبســتان اصلی غرفه 
C1۳6 مشــاوره های فنی لازم درزمینهٔ خدمــات مالی و بانکی را 

دریافت کنند.
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کشاورزی اخبار

اخبار

عســکری گفت:5 مکاتبه بــا رئیس جمهور 
و 4 نشست در راســتای پرداخت مطالبات 
گندمکاران انجام شد اما همچنان مطالبات 
پرداخت نشــده اســت.چهارم مهر 1402 
مراســم آغاز ســال زراعی جدید )140۳-

1402( و چهارمیــن ســال اجــرای طرح 
جهــش تولید در دیــم زارها بــا حضور و 
ســخنرانی وزیر جهاد کشاورزی و مسؤولان 
کشــوری در محل وزارت جهاد کشــاورزی 
برگزار شــد. محمدجواد عســکری، رئیس 

کمیسیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی 
در این مراســم بــا بیان اینکه کشــاورزی 
محور توسعه است، گفت: کشاورزی ۳ برابر 
صنعت بهره وری برای اقتصاد کشــور دارد.
وی با گلایه از برخی برخوردها با شــورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی، 
افزود: پیش تر قیمت گذاری محصولات در 
شورای اقتصاد انجام می شد که به نوعی نگاه 
از بالا به پایین حاکم بود. اما با تغییراتی که 
انجام شد در حال حاضر خود تولیدکنندگان 

تصمیم گیر در حوزه نرخ گذاری هســتند.
وی ادامه داد: شــرکت نکــردن متولی در 
جلسات شــورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی یکی از ایراداتی است که باید رفع 
شود. مساله دوم عدم توجه به مصوبات شورا 
اســت. هنگامی که قیمت مشخص می شود 
پــس از خرید تضمینی محصول باید هزینه 
آن پرداخــت شــود اما تأخیــر پرداخت ها 
چالش های بســیاری برای جامعه کشاورزان 

به وجود آورده است.

آدرس منبع مالی برای پرداخت مطالبات گندمکاران داده شد

زیرساخت پایانه های صادراتی 
در بخش كشاورزی فراهم شود

رییس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به مشــکل نبود پایانه های 
صادراتی در بخش کشاورزی در اکثر استان ها، 
گفــت: در صــورت تکمیل زیرســاخت  های 
صادراتــی می توان اتفاقات خوبــی در تولید و 

صادرات محصولات کشاورزی رقم زد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »محمد جواد 
عسگری« امروز )سه شنبه( در مراسم آغاز سال 
زراعی جدید 140۳ - 1402 در جمع مسوولان 
و خبرنــگاران که به صورت حضوری و وبیناری 
با اســتانداری  های سراسر کشــور برگزار شد، 
افزود: با توجه به وجــود جمعیت حدود 500 
میلیون نفری در کشورهای منطقه و همسایگان 
که عمده آنها علاقه مند به تولیدات کشــاورزی 
کشورمان هستند، راه اندازی پایانه های صادراتی 
می تواند در راســتای توسعه صادرات مثمرثمر 

باشد.
وی تاکید کرد: کشاورزی محور توسعه است، در 
کشور ما به دلیل تنوع اقلیمی بزرگترین بخش 
خصوصی مربوط به بخش کشاورزی است و سه 

برابر صنعت بازدهی دارد.
رییس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشــت: این بخش با دارا بودن 
4.5 میلیون نفر بهره بردار، افزون بر ۳0 درصد 
اشتغال را به خود اختصاص داده است و ظرفیت 
ها و قابلیت های بالقوه ای دارد که باید به بالفعل 

تبدیل شود.
وی تصریح کرد: مــا در خانه ملت با هماهنگی 
که با مجموعه وزارت جهاد کشــاورزی داشتیم 
با کمک کشاورزان پیشرو و صاحب نظر کارهای 
خوبی انجام دادیم، به طوری که قوانین در حوزه 
کشاورزی به روزرسانی شده و در این راستا فضا 
را برای توســعه بیشتر و افزایش تولید در واحد 

سطح هموار کرده ایم.
عسگری خاطرنشــان کرد: یکی از بحث های 
جدی ما شورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشاورزی بود که اتفاق بزرگی در کشور است، 
در گذشته اگر قرار بود محصولی قیمت گذاری 
شــود در حوزه اقتصاد تصمیم گیری می شد؛ 
یعنی در گذشته تصمیم گیری برای محصولات 
کشاورزی از بالا به پایین بود، اما اکنون این گونه 

نیست.
وی گفت: اکنون کسانی برای قیمت محصولات 
کشــاورزی تصمیم گیری مــی کنند که خود 
تولیدکننده اند، تشــکل ها، اتحادیه ها و حوزه 
های مرتبط و هیات دولت حضور دارند. هرچند 
گله مند هستیم که برخی از دولتمردان در این 
شــورا مهم و ارزشمند حضور پیدا نمی کنند و 
این ایراد اســت.این نماینده مجلس اضافه کرد: 
در عین حال به مصوبه شورا توجهی نمی شود، 
اگر امروز قیمتی را تعیین می کنیم باید ســود 
مناســبی را برای هزینه های تولیــد و در نظر 
گرفتن دســترنج کشــاورزان در نظر بگیریم و 
امروز اگر در این حوزه به این مهم توجه نکنیم 

مرتکب اشتباه شده ایم.
وی گفــت: تاخیــر 10 روزه در ارائه نهاده های 
کشاورزی می تواند منجر به کاهش 25 درصدی 

تولید گندم شود.
رییس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی از تاخیــر در پرداخــت مطالبــات 
تولیدکنندگان گنــدم در ازای خرید تضمینی 
گلایــه کرد و گفت: امســال در ایــن زمینه با 
چالش روبه رو شــدیم، زیرا بند »ب« ماده ۳1 
برنامه ششــم توســعه اعلام می کند دولت به 
محض خرید محصولات کشاورزی باید نسبت به 
پرداخت پول آن اقدام شود، در این زمینه پنج 
مکاتبه و چهار نشست با رییس جمهوری داشته 
ایم تا پرداخت پول گندمکاران تســریع شود، 
حتی آدرس دادیم که کدام وزارتخانه پول دارد.

وی با اشاره به مشکل نبود پایانه های صادراتی 
در بخش کشــاورزی، افزود: در صورت تکمیل 
زیرساخت  های صادراتی می توان اتفاقات خوبی 
در تولید و صادرات محصولات کشــاورزی رقم 
زد. در عین حال باید سیســتم آبیاری نوین و 
صنایع تبدیلی و تکمیلی مورد توجه قرار بگیرد.
عسگری با انتقاد از بانک ها برای ارائه تسهیلات 
به کشاورزان، اظهار داشت: به جز بانک کشاورزی 
که تسهیلات مناسبی در اختیار کشاورزان قرار 
داده اســت، با ســایر بانک ها با چالش روبه رو 
هستیم، به طوری که هرگونه تاخیر در پرداخت 
مطالبات کشــاورزان موجب می شود اقساط به 
تعویق بیفتد و وثیقه کشــاورزان توسط برخی 

بانک ها اجرا گذاشته شود.

افزایش 3۰ درصدی خرید 
گندم در 3 استان ساحلی شمال 

كشور
خرید گندم در ۳ اســتان ســاحلی شمال کشور 
)گلســتان، مازندران و گیان( نســبت به سال 

۱۴۰۰، بیش از ۳۰ درصد افزایش یافت.
به گــزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از وزارت 
جهاد کشاورزی، اســتان گلستان با خرید ۵۵۶ 
هزار تن گندم، رتبه ششم کشور را کسب کرد و 
خرید گندم در این استان نسبت به سال ۱۴۰۰، 

بالغ بر ۲۳ و نیم درصد افزایش یافته است.
استان مازندران نیز با خرید ۱۱۸ هزار تن گندم، 
رتبه بیستم کشور را کسب کرده که در مقایسه 
با سال گذشته، ۴۲ درصد و نسبت به ۱۴۰۰ نیز 
۷۱.۵ درصد رشد داشته است.استان گیان که 
بخش اعظم اراضی قابل کشــت آن به کاشت 
برنج اختصــاص دارد، هرچند با خرید ۶۳۷ تن 
رتبه آخر کشــور کســب کرده اما با این وجود، 
خرید گندم در این استان نسبت به سال ۱۴۰۰، 

بالغ بر ۱۴۰ درصد افزایش داشته است.

تولید گندم در خوزستان بیش از 
آمار خرید است

 اســتاندار خوزســتان، تولید گنــدم در این 
اســتان را بیش از آمار خریداری شده دانست 
و گفت: دست دلالان باید از واحدها قطع شود 
تا کشــاورزان بتوانند محصولاتشان را به بازار 

برسانند.
بــه گزارش خبرنگار مهر، علی اکبر حســینی 
محراب پیش از ظهر امروز سه شنبه در جلسه 
آغاز سال زراعی در کشور بیان کرد: از مدیران 
جهاد کشاورزی استان خوزستان تشکر می کنم 
که حدود یک میلیون و 800 هزار تن گندم را 

از کشاورزان این استان خریداری کردند.
وی با اشاره به تولید انبوه گندم در خوزستان 
از سوی کشاورزان عنوان کرد: تولید گندم در 
استان بیش از آمار خریداری شده است زیرا به 
دلیل سنت برخی از مردم مقداری آرد و گندم 

را در منازل خود نگه می دارند.
اســتاندار خوزستان با اشاره به سایر طرح های 
کشاورزی پیگیری شده پس از گندم در استان 
افزود: در کشت نیشــکر بیشترین تولید شکر 
را برای کشــور داشــتیم؛ همچنین در کشت 
خرما، کلــزا، چغندر قند تولیــدات خوبی در 
استان صورت گرفته و افزون بر این با توجه به 
مشکلات آبی در غرب استان اما رکورد بسیار 

خوبی را در کشت شلتوک به ثبت رساندیم.
حســینی محراب ادامه داد: یکی از مهمترین 
طرح های کشاورزی خوزستان طرح 550 هزار 
هکتاری مقام معظم رهبری است که در مرحله 
نخست آن حدود ۳00 هزار هکتار انجام شد؛ 
البته این طرح باید در هشــت مرحله »آماده 
سازی زمین و انهار، زهکشی و کانال ها، زراعت 
باغبانی صنایع تبدیلی پایانه های صادراتی و...« 

صورت گیرد.
وی گفت: از وزیر کشاورزی درخواست می شود 
تا با توجه به حق السهمی که از شرکت نیشکر 
بر اساس قانون بودجه سال جاری برای اجرای 
ایــن طرح دریافت کردیم؛ ســتاد وزارتخانه با 
قدرت همــکاری لازم را انجام دهد و پای کار 
باشد تا در دولت ســیزدهم این اتفاق مهم را 

برای خوزستان رقم بزنیم.
استاندار خوزســتان با اشــاره به سهم بالای 
تولیدات باغی در استان گفت: با توجه به سهم 
بالای تولیدات باغــی، زراعی و صیفی جات در 
خوزستان نیازمند پایانه های صادراتی هستیم 
تا محصولات کشــاورزی صادراتی استان را به 

سایر کشورها صادر کنیم.
وی، یکی از راه های رشد کشاورزی خوزستان 
را در دســت داشتن بازارهای منطقه دانست و 
اظهار کرد: ســرمایه گذاری در رشــد و ایجاد 
صنایع تبدیلی و بســته بندی برای در دست 

گرفتن بازارهای منطقه ضروری است.
حسینی محراب با تاکید بر اجرای آبیاری زیر 
سطحی در خوزســتان عنوان کرد: آبیاری زیر 
ســطحی در اســتان با جدیت دنبال می شود 
و200 - ۳00 هکتار توســط نیشکر و برخی از 
بخش هــای دیگر برای جلوگیری از تبخیر آب 

اجرایی شده است.
وی بیان کرد: اگر بتوانیم در خوزستان آبیاری 
زیر سطحی را به عنوان کاری نمونه با قیمتی 
ارزان تر انجام دهیم، سایر استان های جنوبی به 
خوبی می توانند از آبیاری زیر سطحی استفاده 
کنند و در نتیجه بهترین برداشت ها را با کاهش 

مصرف آب خواهیم داشت.
استاندار خوزســتان افزود: اشــتغال و تولید 
شــیلات یکــی از کارهای جدی در اســتان 
خوزستان است و بازار بسیار خوبی را در منطقه 
داریم، بازار عراق شــدیداً نیازمند تولیدات این 
بخش به ویژه ماهی اســت؛ ســایر کشورهای 
منطقه نیز نیازمند تولیدات شــیلاتی هستند 
و خوزســتان می تواند نیاز این کشــورها را با 

صادرات برطرف کند.
حسینی محراب ادامه داد: شوشتر و دزفول در 
تولید ماهــی خاویار موفق بوده اند که می توان 
ایــن موضوع را بــا جدیت به عنوان بخشــی 
درآمدزا در اســتان دنبال کرد.وی با اشاره به 
اجرای طرح زراعت چوب در خوزستان گفت: 
با توجه بــه کانون های ریزگــرد و مراکز گرد 
و غبار در اســتان طرح زراعت چوب توســط 
منابع طبیعی و جهاد کشــاورزی خوزســتان 
دنبال می شــود و در این راســتا بیش از ۳00 
هزار هکتار زمین شناسایی شده است.حسینی 
محــراب ادامه داد: وزارت نیرو و ســازمان آب 
و برق نیــز همکاری خوبــی را در این زمینه 
داشتند و اگر بتوانیم در برنامه ۳ - 4 ساله این 
زمین ها را زیر کشــت چوب ببریم با توجه به 
برآوردهای درآمدی این حوزه کشاورزان استان 
می توانند از هر هکتار کشــت چوب بیشتر از 
قیمت زعفــران درآمدزایی کنند؛ کارخانه های 
اســتان به صورت تضمینی خرید چوب را در 
دســتور کار دارند و در این راستا نیز نیازمند 

حمایت هستیم.
استاندار خوزستان گفت: رقم های بسیار خوبی در 
نهالستان های استان کشت شده است و امیدواریم 
که بتوانیم در زمان درختکاری این نهالستان ها را 
به بالای 70 میلیون درخت برسانیم؛ البته می توان 
به بیش از این هم فکر کرد و در تلاشیم تا بخش 
وســیعی از طرح یک میلیون کاشت درخت را در 
استان خوزستان تحقق ببخشیم.حسینی محراب 
اظهار کرد: واســطه های حوزه کشــاورزی سبب 
می شوند که کشاورز ســود لازم را از محصولات 
کشت شــده خود نبرد؛ دســت این دلالان باید 
از واحدهــای تولید به مصرف قطع شــود تا خود 
کشاورزان بتوانند محصولاتشان را به بازار برسانند.

معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( از 
اجرای جهش تولیــد در دیمزارها در بیش از 50 درصد 
اراضی دیم کشــور خبر داد و گفت: مابقی این اراضی در 

یک برنامه دو ساله به اتمام خواهد رسید.
به گزارش خبرنــگار اقتصادی ایرنا، »ســید مصطفی 
سیدهاشمی« امروز )سه شنبه( در مراسم آغاز سال زراعی 
جدید 140۳ - 1402 در جمع مسوولان و خبرنگاران که 
به صورت حضوری و وبیناری با اســتانداری  های سراسر 
کشور برگزار شد، افزود: طرح جهش تولید در دیمزارها 
از ۳ ســال قبل توسط وزارت جهاد کشاورزی طراحی و 
تدوین شد بعد از نشست  های مختلف با معاون اول رئیس 
جمهوری و تنظیم دقیق برنامه خدمت مقام معظم رهبری 
رســید و ایشان بعد از بررسی طرح با دو نکته کلیدی و 

مدیریتی آن را به ما ابلاغ کردند.
معاون هماهنگی ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
اظهارداشــت: اکنون اراضی کشاورزی کشــور دارای 8 
میلیون هکتار اراضی دیم اســت که با تلاش های ستاد 
اجرایــی فرمان امام ره در طــرح طرح جهش تولید در 
دیمزارها 4.2 میلیون هکتار بیش از 50 درصد کار اجرا 

شده است.

وی تصریح کرد: بنابراین قرار است سال آینده این طرح در 
سطح 5 میلیون و ۳00 هزار هکتار از اراضی دیم و سال 
بعد آن تمامی اراضی تحت پوشش طرح جهش تولید در 
دیمزارها قرار بگیرد.سید هاشمی گفت: نکته اول اهمیت و 

لزوم اجرای این طرح و بعد اجرای این طرح توسط وزارت 
جهاد کشاورزی و در راستای آن پشتیبانی طرح توسط 
ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( بوده است.وی گستردگی 
طرح، تنوع در کشــت، مکانیزاسیون و ارایه تسهیلات و 

تحت پوشــش قراردادن 420 هزار کشاورز را پنج مزیت 
اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها برشمرد.

وی پنج مزیــت دارد، افزود: که در ســال جاری 1000 
میلیــارد تومان بودجــه برای خرید 12 هزار دســتگاه 
اختصاص داده شده است، چهارم پشتیبانی فنی از طرح با 
اعزام مروجین و آموزش کشاورزان و پنجم افزایش راندمان 

کار که 40 درصد افزایش داشته است.
معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( با 
بیان اینکه در سال اول اجرای طرح 160 میلیارد تومان 
توسط مقام معظم رهبری به این بخش اختصاص یافت 
گفت: در ســال دوم ۳00 میلیارد تومان و در سال سوم 
500 میلیارد تومان تامین و هزینه شــد و اکنون پیگیر 

اعتبارات این طرح برای سال زراعی چهارم هستیم.
وی ادامه داد: در سال جاری 1000 میلیارد تومان بودجه 
برای خرید 12 هزار دســتگاه اختصاص داده شــد، این 
درحالی است که سال گذشته مبلغ 500 میلیارد تومان 

برای خرید 6 هزار دستگاه در نظر گرفته شده بود.
معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان امام )ره( تصریح کرد: 
با اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها تاکنون راندمان 

تولید 40 درصد افزایش یافته است.

اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها در بیش از 5۰ درصد اراضی دیم

پیش بینی برداشت شالی در گلستان ۳۰۰ هزار تنُ است

ستاد عالی پسته بالاخره تشکیل جلسه داد

تدوین الگوی کشت اراضی باغی برای نخستین بار

معــاون بهبــود تولیــدات گیاهــی ســازمان 
جهادکشاورزی گلســتان از پیش بینی تولید و 
برداشــت ۳00 هزار تنُ شــلتوک شالی در این 
اســتان خبر داد و گفت: درســال زراعی جاری 
کشــاورزان این استان شــمالی حدود 50 هزار 
هکتار از اراضی خود را به زیرکشت این محصول 

بردند.
علی اکبر مهقانی نوده روز سه شــنبه در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا اظهارداشت: از مجموع سطح 
زیرکشت شــالی در گلستان 15 هزار هکتار آن 
اراضی نســق، حــدود پنج هزار هکتــار در نوار 
ســاحلی و اراضی ماندآبی بندرگز، 405 هکتار 
خشــکه کاری و بقیه به صورت غرقابی سنتی و 

بدون نسق هستند.
وی با اشاره به شروع فصل برداشت شالی از چند 
هفته قبل در گلستان، افزود: تاکنون 50 درصد 
اراضی شالی این استان برداشت شده و بقیه هم 
تا اواخر مهرماه جاری یا اوایل آبان ماه امســال 

برداشت خواهد شد.

مهقانی نوده اضافه کرد: بیشــتر ارقام کشــت 
شــده شالی در استان گلســتان در بخش ارقام 
پرمحصول شامل فجر، ندا و شیرودی و در ارقام 

کیفی شامل طارم دُم سیاه است.
به گفته وی، امسال مجموع پیش بینی تولید و 

برداشت شالی در گلستان ۳00 هزار تنُ است.

با اینکه تاکنون نیمی از اراضی شــالی گلستان 
برداشت شده اســت اما دروی این محصول در 

گالیکش از امروز سه شنبه آغاز شد.
مدیر جهادکشاورزی گالیکش در این خصوص به 
ایرنا گفت: امسال و پس از برداشت گندم، جو و 
دانه روغنی کلزا در این شهرستان، کشت شالی 

در سطح هزار و 580 هکتار انجام شد.

علی وزیری افزود: از اراضی کشــت شده شالی 
در گالیکش فقط 160 هکتار آن نســق اســت 
که برداشــت محصول از این اراضی در دهستان 

»نیلکوه« و رقم طارم دم سیاه آغاز شد.
به گفته وی، میانگین برداشــت شالی در اراضی 

نسق گالیکش 4.5 تنُ در هکتار است.
اســتان گلستان 2 میلیون نفر جمعیت و حدود 
670 هزار هکتــار اراضی زراعی و باغی دارد که 
65 هزار نفــر از جمعیت و 29 هــزار هکتار از 
اراضی زراعی و باغی آن در شهرستان گالیکش 

واقع است.

پس از ماه ها کش و قوس بر سر تشکیل جلسه 
ستاد عالی پسته، این جلسه البته پس از 2 سال 
وقفه به ریاست وزیر جهاد کشاورزی و با حضور 

مدیران استان کرمان تشکیل شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، آنطور که اســتانداری 
کرمان شــامگاه دوشــنبه در خبری اعلام کرد، 
جلســه این ســتاد عالی پس از 2 ســال وقفه 
درحالی عصر ســوم مهر ماه تشــکیل شــد که 
استاندار و مدیران بخش دولتی و خصوصی این 
استان نیز در آن حضور داشتند و شرایط تولید 
و صادرات این محصول ارزآور در آن بررسی شد.

کرمان به ویژه شهرســتان های رفســنجان و 
دیگــر مناطق دیار کریمــان از قطب های مهم 
و بزرگ پســته باکیفیت ایران و جهان به شمار 
می روند که پس از چندسال سرمازدگی، سیل 

و خشکســالی، امســال محصول خوبی نصیب 
کشــاورزان کرده است؛ درحالی تولید کل پسته 
کشور 220 هزار تن برآورد می شود که بیش از 
70 درصد آن متعلق به رفسنجان با افزون بر 80 

هزار هکتار سطح زیرکشت خواهد بود.
از چندماه پیش برخی نمایندگان مجلس کرمان 
اعلام کرده بودند که با محوریت این استان این 

ستاد تشکیل جلسه خواهد داد.
محدودیت های صادرات پســته از جمله طرح 
شناســنامه دار کردن)کیو آر کــد( حتی برای 
کشــورهایی که خودشــان اعمال نکرده اند یا 
درخواستی برای واردات آن نداشته اند، طی ماه 
های اخیر گلایه کشاورزان را به دنبال داشته بود.

البته چند روز پیش باحضور استاندار کرمان در 
جلســه ای در تهران با حضور برخی نمایندگان 

مجلس بــه ویژه کمیســیون اقتصــادی خانه 
ملت، وزیر اقتصاد و ســایر مســئولان در سطح 
ملی درباره تعلیــق 6 ماهه کارت های بازرگانی 
صادرکنندگان و نیز حذف طرح های سختگیرانه 
مانند کیوآرکد برای کشــورهایی که درخواست 

آن را نداشته اند، تصمیم گیری شد.
استانداردهای سختگیرانه صادرات پسته تعدیل 

و محدودیت کارت های بازرگانی رفع شد
حال و در ادامه آن جلسه در نشست ستاد عالی 
پســته نیز موارد مختلفی بــا حضور وزیر جهاد 
کشــاورزی تصمیم گیری شــده به طوری که 
براساس گزارش اســتانداری کرمان، محمدعلی 
نیکبخت وزیر جهاد در این جلســه گفته است: 
شعار ما تولید برای صادرات است و به این ترتیب 
می توان با دستیابی به سهم بازار جهانی، کیفیت 

و کمیت تولید را ارتقا داد.
وی در ادامــه حل مشــکلات پســته، انتخاب 
مجری این محصــول و حذف مقررات مزاحم را 
مورد تاکید قــرار داد و افزود: نگاه وزرات جهاد 

کشاورزی به تولید صادرات محور است.
محمدمهدی فداکار اســتاندار کرمان نیز در این 
نشست تاکید بر روان سازی صادرات پسته داشت 
و گفت: استانداردســازی محصول باید براساس 

کشورهای هدف صورت گیرد.
از دیگــر افــراد حاضــر در این جلســه معاون 
اقتصــادی اســتاندار کرمــان، مســئولان اتاق 
بازرگانی و انجمن پســته استان کرمان، رییس 
سازمان جهاد کشاورزی کرمان، نمایندگان مردم 
ســیرجان و بردسیر، رفسنجان و انار در مجلس 

شورای اسلامی بوده اند.

رییس ســازمان تحقیقــات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی از تدوین الگوی کشت در اراضی 

زراعی و باغی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهــر به نقل از وزارت 
در  خیام نکویی  سیدمجتبی  کشاورزی،  جهاد 
حاشیه آئین سال زراعی 140۳-1402 گفت: 
سال گذشــته برای نخستین بار الگوی کشت 
محصولات زراعی توســط سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی )تات( تدوین و در 
کشــور اجرا شد و آثار آن را امروز در افزایش 

تولید و بهره وری محصولات زراعی می بینیم.
وی پیش بینی کرد؛ امســال با رعایت الگوی 
کشت و دستورالعمل ها و متدولوژی مؤسسه 
تحقیقات خاک و آب کشور، به طور میانگین 
عملکرد تولید گندم در دیمزارها حداقل 20 

درصد افزایش یابد.
رئیس ســازمان تحقیقات، آمــوزش و ترویج 
گندم  تولید  عملکــرد  میانگین  کشــاورزی، 
در دیمزارهای کشــور را 1424 کیلوگرم در 
هکتار عنوان و اظهار کرد: با برنامه ریزی های 

صــورت گرفتــه، خیلی زود از ایــن عدد در 
دیمزارها عبور خواهیم کرد.

وی ادامــه داد: در مــزارع دیمــی نمونــه، 
عملکــرد تولید گندم دو تن در هکتار اســت 
و در مواردی رکورد ســه تن در هکتار را هم 
شکســته ایم.معاون وزیر جهاد کشــاورزی با 
بیان این که سال گذشــته تمام بذر گندم و 
جو مورد نیاز مزارع دیمی تأمین شــد، افزود: 
برای سال زراعی جدید بیش از نیاز دیمزارها، 

بذر گندم و جو تهیه شده است.

وی گفت: ما ارقام جدید و متناسب با مناطق 
مختلف دیمزارها از جمله استان کردستان و 

کرمانشاه را معرفی کرده ایم.
خیام نکویی ســطح زیر کشــت مزارع دیمی 
گنــدم را 4 میلیــون و 200 هــزار هکتار و 
اراضی گنــدم آبی را حدود دو میلیون هکتار 
عنــوان کرد و اذعان داشــت: ارقــام جدید 
برای اراضی گندم آبی نیز از ســوی سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی معرفی 

شده است.
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واتس اپ تا یک ماه دیگــر در برخی از مدل های 
قدیمی گوشی های اندرویدی و آیفون، کار نخواهد 

کرد.
بــه گزارش ایســنا، واتس اپ مرتبا در فهرســت 
دســتگاه های تحت پشــتیبانی این پیام رسان، 
تغییراتی می دهد. این پیام رسان در دسامبر سال 
2022، پشتیبانی از چند گوشــی را پایان داد و 
از ماه میلادی آینــده، تعداد دیگری از تلفن های 
اندرویدی دیگر قادر به اســتفاده از این پیام رسان 

محبوب متعلق به شرکت متا نخواهند بود.
واتس اپ اعلام کرد پس از 24 اکتبر سال 202۳، 
پشتیبانی از گوشی های دارای نسخه اندروید 4.1 
یــا پایین تر را متوقف خواهد کــرد و پس از این 
تاریخ، تنها از گوشی های مجهز به نسخه اندروید 

5.1 و بالاتر، پشتیبانی می کند.
این پلتفرم پیام رســان به پشتیبانی از آیفون های 
  2.5.0 KaiOS 12 و بالاتر و iOS دارای نسخه
و بالاتر ادامه خواهد داد  که شــامل گوشی های 
JioPhone و JioPhone 2 هم می شــود. 

این وضعیت از دسامبر سال گذشته بدون تغییر 
باقی مانده اســت و خبر خوبی برای کسانی است 
که هنوز از دســتگاه های مجهز بــه iOS 12 و 
KaiOS 2.5.0 اســتفاده می کنند. این احتمال 

وجــود دارد که واتــس اپ تا پایان ســال جاری 
تغییراتــی دهد اما در حال حاضــر هنوز قطعی 

نیست.
از آنجــا که تنهــا درصد کمــی از کاربران تحت 

تاثیر این تغییــر قرار می گیرند، بهترین کار برای 
این افراد که هنوز از گوشــی هایی با اندروید 4.1 
استفاده می کنند، این است که به دلایل امنیتی و 
حفظ حریم خصوصی، گوشی خود را ارتقاء دهند. 
کاربران برای چک نسخه اندرویدی که در گوشی 
اجرا می شود، می توانند به بخش تنظیمات، قسمت 

»درباره تلفن« مراجعه کنند.
بر اساس گزارش ایندیا تایمز، فهرست گوشی های 
اندرویدی که از واتس اپ پشــتیبانی نمی کنند، 
مشخص نیســت، اما احتمالا شامل گوشی های 
سونی، اچ تی ســی، ال جی و غیره می شود. طبق 
گزارش منابع متعدد، 18 مدل گوشی قدیمی در 
این فهرســت قرار دارند. دفعه پیش، واتس اپ در 

حدود 49 گوشی از کار افتاد.
پیش از پایان پشــتیبانی، واتــس اپ از قبل یک 
اعلان برای کاربران ارسال می کند تا به آنها اطلاع 
دهد که سیستم عامل دستگاه شان دیگر پشتیبانی 
نمی شود. این شــرکت برای ارتقای دستگاه هم 

یادآوری برای کاربران ارسال خواهد کرد.

واتس اپ در کدام گوشی های اندروید و آیفون از کار می افتد؟
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اخبارجهان

سرقت 2۰۰ میلیون دلار رمزارز از 
شركت هنگ كنگی

هکرها حدود ۲۰۰ میلیون دلار از شــرکت رمزارز 
میکسین به سرقت بردند.

به گزارش ایسنا، این شــرکت در شبکه اجتماعی 
»ایکس« )توییتر سابق( اعام کرد دیتابیس فراهم 
کننده خدمات ابری شبکه های این شرکت، هدف 
حمله هکرها قرار گرفته و به از دست رفتن بخشی 
از دارایی هایش منجر شــده است که شامل حدود 

۲۰۰ میلیون دلار است.
میکسین خود را به عنوان شــبکه ای برای انتقال 
دارایی های دیجیتالی توصیف می کند. این شرکت 

یک میلیون کاربر دارد.
میکســین که مقر خود را هنگ کنگ اعام کرده، 
در ایکس نوشت: اجازه برداشت پول از شبکه خود 
را متوقف کرده اما انتقال ها مشــکلی ندارند و این 
خدمات بمحض برطرف شــدن آسیب پذیری ها، 
بازگشــایی خواهند شــد. میکســین اعــام کرد 
راه کاری را برای نحوه رســیدگی به دارایی های از 

دست رفته، اعام خواهد کرد.
بر اســاس گــزارش رویترز، طبق اعام شــرکت 
تحقیقــات باکچیــن چینالایز، هکرها در ســال 
میادی گذشــته، رمزارز بــه ارزش حداکثر ۳.۸ 
میلیارد دلار را به ســرقت بردند که بدترین رکورد 

سالانه بود.

بازگشت نیروی كار به اروپا
بانک مرکزی اروپا اعام کــرد که اروپا به تازگی 

شاهد بازگشت قدرتمند نیروی کار است.
به گزارش ایســنا به نقل از بیزنس، بانک مرکزی 
اروپا )ECB( اعام کــرد که نیروی کار در یک 
ســال و نیم گذشــته افزایش یافته و منبع اصلی 
رشــد آن، جریان شــدید افرادی که به نیروی کار 

می پیوندند و نه کاهش شدید تعداد بیکاران است.
این سازمان با استناد به داده های ماه ژوئن ۲۰۲۳ 
گفت که نیروی کار از ســطح قبــل از همه گیری 
فراتر رفته و بر اســاس آن حــدود ۳.۸ میلیون نفر 

بالاتر از ژانویه ۲۰۲۰ بوده است.
بانک مرکزی اروپا دریافت که در ســال های اخیر، 
ســهم فزاینده ای از شاغان جدید در منطقه یورو 
قبا غیرفعال بودند در صورتی که این تغییر ناشی 
از شوک عرضه مثبت به جای تقاضا برای کارگران 
بســیار ماهر باشــد می تواند تنگنای بــازار کار را 

کاهش دهد و به تعدیل رشد دستمزد کمک کند.

سیاست بانک ژاپن موفق خواهد بود؟
رئیس بانک مرکزی ژاپن معتقد است که سیاست 
کنترل انعطاف پذیر منحنی بازده )YCC( مزایایی 

به همراه دارد.
به گزارش ایســنا به نقل از اکونومی، کازوئو اوئدا، 
رئیس بانــک ژاپن گفت که سیاســت های پولی 
تســهیل شده توسط بانک مرکزی با کمک کنترل 
انعطاف پذیر در منحنی بــازده اوراق قرضه دولتی 

ژاپن، پایدارتر شده است.
وی افــزود که یــک رویکــرد ســخت گیرانه تر 

می توانست منجر به نوسانات بازار مالی شود.
اوئدا خطاب به رهبران تجاری در اوزاکا تکرار کرد 
که هدف بانک مرکزی ژاپن برای دســتیابی پایدار 
و باثبــات به هدف ثبات قیمت دو درصد، همراه با 

افزایش دستمزد، هنوز مشخص نشده است.
وی با بیان این موضوع، خواســتار صبر و شکیبایی 
بانک مرکزی و ادامه تسهیل و کنترل منحنی بازده 

شد.
اوئدا همچنین خاطرنشــان کرد کــه باید بر روی 
اثــرات بالقوه جهانــی حرکات در سیســتم مالی 
ایالات متحده نظارت شود و اشاره کرد که کاهش 
ســرعت افزایش در اقتصاد چین نیز نگران کننده 

است.

طراحی چت بات هوشمند برای 
پاسخگویی آنلاین به مشتریان 

شركت ها
یک شــرکت دانش بنیــان با هم ســرمایه گذاری 
مشــترک با صندوق نوآوری و شــکوفایی و خانه 
نوآوری تهران، موفق به تولید چت بات هوشــمند 
شــده اســت که بــا بارگــذاری روی وبگاه های 
ســازمان ها، بنگاه   هــای اقتصادی و شــرکت ها و 
با اســتفاده از کمــک هوش مصنوعــی و دیگر 
فناوری ها، خدمات پشــتیبانی ۲۴ ســاعته ای را به 

مشتریان این شرکت ها ارائه می کند.
به گزارش ایســنا، میاد زندی زند، مدیرعامل این 
شــرکت  دانش بنیان گفت: در آغــاز کار بر حوزه 
اعتبارســنجی مدل کسب و کار متمرکز شدیم. در 
همیــن حوزه، محصولی با نام چت بات پشــتیبانی 

هوشمند »نورا« تولید و وارد بازار کرده ایم.
وی افزود: این محصول روی سایت ها و وبگاه های 
سازمان ها، بنگاه   های اقتصادی، شرکت های بزرگ 
و دیگر بخش هــا بارگذاری می شــود و با کمک 
هوش مصنوعــی و دیگر فناوری هــا می تواند به 

صورت ۲۴ ساعته خدمات پشتیبانی را ارائه دهد.
زند اظهار کرد: با هوشمندســازی کسب و کارهای 
ایرانی همگام با توســعه جهانــی فناوری هوش 
مصنوعــی، دگرگونی های شــگرفی را در افزایش 
سرعت، تنوع و گســتردگی ارائه خدمات مبتنی بر 
وب شاهد هســتیم. با توجه به این موضوع هدف 
ما این بود تــا با تولید خدمــات و محصولات در 
این حــوزه بتوانیــم  گام های موثــری در متصل 
کردن مشــتریانمان به خدمات هوشــمند از قبیل 
چت بات پشتیبانی، ســاختارهای شناسایی عواطف 
و احساســات متن و همچنین تک گذاری هوشمند 
یکپارچه و تحلیل پردازش به زبان فارسی برداریم.

به روزرسانی اپل برای آیفون 12 
به دست فرانسوی ها رسید

یک منبع آگاه در وزارت دیجیتالی فرانســه 
خبر داد مقامات فرانســوی به روزرسانی نرم 
افــزاری از اپل برای آیفــون 12 را دریافت 

کرده و سرگرم بررسی آن هستند.
بــه گــزارش ایســنا، این شــرکت فناوری 
آمریکایی قول داده بود یک به روزرسانی نرم 
افزاری برای رفع نگرانی ها نســبت به ساطع 
شدن تشعشــعات بیش از حد از آیفون 12 
را عرضه کند. اپل تا روز چهارشــنبه فرصت 
داشت این کار را انجام دهد. مقامات فرانسه 
فــروش آیفون 12 را پــس از آزمایش هایی 
که به گفته آنها، نشــان می دهد تشعشعات 
بیش از حد مجازی ساطع می کند را متوقف 

کردند.
اپل بــه این یافته هــا معترض بــوده و در 
بیانیه ای اعلام کرد آیفون 12 که در ســال 
2020 به بازار عرضه شد، توسط چندین نهاد 
بین المللی به عنوان مطابق با استانداردهای 
جهانی تشعشــعات تایید شــده است و این 
شــرکت چندین نتیجه آزمایشگاهی خود و 
شــرکت های دیگر را ارائه کرده که انطباق 
این گوشی با استانداردهای تشعشعات را به 
رگولاتور فرانســوی ثابت کرده است اما در 
15 سپتامبر اعلام کرد یک به روزرسانی نرم 
افزاری را برای تطبیق با روشهای تست مورد 

استفاده در فرانسه، عرضه خواهد کرد.
محققان در دو دهه گذشته مطالعات زیادی 
را برای ارزیابی خطرات ســلامتی ناشــی از 
تلفن همــراه انجام داده انــد. طبق گزارش 
سازمان جهانی بهداشت، تاکنون هیچ تاثیر 
زیانبار برای ســلامتی به دلیل اســتفاده از 

تلفن همراه، ثابت نشده است.
اما هشدار فرانسه درباره تشعشعات بیش از 
حد آیفون 12 که بر اساس نتایج آزمایش های 
متفاوت با کشورهای دیگر بوده است، باعث 
نگرانی در سراســر اروپا و کشــورهای دیگر 
نظیر بلژیک شــد و این کشــورها خواستار 

دریافت به روزرسانی مشابه شدند.
هیــچ  می گوینــد  صنعــت  کارشناســان 
خطــری برای ســلامتی وجود نــدارد زیرا 
محدودیت های رگولاتوری بر اساس ریسک 
ســوختگی یا گرمازدگی ناشی از تشعشعات 
گوشــی، بسیار پایین تر از سطوحی است که 
دانشــمندان در آنها، شواهدی از آسیب پیدا 

کرده اند.
اپل آیفون 15 را اوایل سپتامبر معرفی کرد 
و آیفــون 12 دیگر برای خرید مســتقیم از 
اپل موجود نیســت اما از اشخاص ثالث که 

موجودی آن را دارند قابل خریداری است.
بر اساس گزارش رویترز، یک مسئله بزرگتر، 
فراخوان احتمالی اســت که فرانســه تهدید 
کرده بود در صورت عدم انتشار به روزرسانی 

از سوی اپل، اعلام خواهد کرد.

خداحافظی گوگل با صفحه ساده 
جی میل

  HTML گوگل از ژانویه سال 2024، نمای
ساده جی میل که به کاربران امکان می دهد 
ایمیل های خود را در حالت ســاده و بدون 
ویژگی های این ســرویس باز کنند را حذف 

می کند.
بــه گــزارش ایســنا، این شــرکت صفحه 
پشتیبانی خود را به روز و اعلام کرد جی میل 
پــس از مهلــت تعیین شــده، بــه صورت 
خودکار بــه وضعیت نمای »اســتاندارد«، 
سوئیچ خواهد شــد. کاربران در هکر نیوز، 
اعلام کردنــد که ایمیلی از گــوگل درباره 

پایان عمر این ویژگی دریافت کرده اند.
در این ایمیل آمده اســت: به اطلاع شــما 
می رســانیم کــه نمــای HTML  ســاده 
جی میل برای وب دســکتاپ و وب موبایل، 
از اوایل ژانویه سال 2024 غیرفعال خواهد 
شــد. نمــای HTML  ســاده جی میــل، 
نســخه های قبلی جی میل هستند که بیش 
از 10 ســال پیــش، نســخه های جدیدتر 
جایگزین آنها شــدند و شــامل ویژگی های 

کامل جی میل نیستند.
حتی اکنــون که کاربران تلاش می کنند به 
نسخه HTML دسترسی پیدا کنند، گوگل 
پیامی با این مضمون نشان می دهد که این 
نســخه برای اتصال های کند و مرورگرهای 
قدیمی مناسب است و از کاربران می خواهد 
تائیــد کننــد کــه نمی خواهند از نســخه 

استاندارد استفاده کنند.
نسخه HTML، فاقد ویژگی های متعددی 
نظیر چت، تصحیح لغات، فیلتر جست وجو، 
میانبر کی بــورد و فورمت غنی اســت. اما 
در وضعیت هایــی که کاربــر در منطقه ای 
با ســرعت اینترنت کند قــرار دارد یا فقط 
می خواهد نگاهــی به ایمیل هایش بیاندازد، 
مفید است. هنوز معلوم نیست که آیا گوگل 
می خواهد حالت اتصال با سرعت آهسته را 

اضافه کند یا خیر.
بر اســاس گزارش وب ســایت تکِ کرانچ، 
گوگل در حال حاضر به ویژگی های مبتنی 
بر هوش مصنوعی در محصولاتش از جمله 
جی میل متمرکز شده است. این شرکت ماه 
گذشــته، ویژگی را برای کمک به کاربران 
برای نوشــتن ایمیل، عرضه کــرد و هفته 
گذشــته چت بات »بارد« را در حساب های 
گــوگل یکپارچه کــرد و اکنــون کاربران 
می توانند درباره تاریخچه جی میل، ســوال 

بپرسند.

اخبار

مدیـر کل انـرژی کمیسـیون اروپا طـی اظهاراتی 
هشـدار داد کـه اتحادیـه اروپـا مجبـور خواهـد 
شـد تـا چندین دهـه پـس از تصمیم خـود برای 
کاهـش شـدید خرید از روسـیه، گاز طبیعی مایع 

)LNG( را از آمریـکا خریـداری کنـد.
از  نقـل  بـه  تسـنیم  خبرگـزاری  گـزارش  بـه 
راشـاتودی، دیتـه جـوول یورگنسـن، مدیـر کل 
انرژی کمیسـیون اروپـا روز دوشـنبه در گفتگو با 
نشـریه فایننشـال تایمـز هشـدار داد کـه اتحادیه 
اروپـا مجبـور خواهـد شـد تـا چندیـن دهه پس 
از تصمیـم خـود بـرای کاهـش شـدید خریـد از 
روسـیه، گاز طبیعـی مایـع )LNG( را از آمریـکا 

خریـداری کند.بـه گفته این مقـام اروپایی، انتظار 
مـی رود وابسـتگی بلـوک اتحادیه اروپـا به منابع 
ال ان جـی آمریـکا همچنـان ادامه داشـته باشـد.

یورگنسـن گفت: مـا در این سیسـتم )مدیریتی( 
طـی چند دهـه آینده همچنـان بـه مولکول های 
)سـوخت( فسـیلی... نیـاز خواهیـم داشـت. و در 
ایـن شـرایط، نیاز بـه منابع انـرژی آمریـکا وجود 

داشـت. خواهد 
بر اسـاس این گزارش، بروکسـل بـا فاصله گرفتن 
از منابـع انـرژی روسـیه قصـد دارد امنیـت انرژی 
خـود را بهبود بخشـد، اما همزمان سـعی می کند 
کـه بیـن این هـدف و اهـداف بلندپروازانـه درباره 

کاهش انتشـار کربن تا سـال 20۳0 تعادل برقرار 
کند.نشـریه فایننشـال تایمز به نقل از تحلیلگران 
نوشـت که پیش بینی های یورگنسـن به »روشـن 
شـدن مسـیر رو بـه جلـو« بـرای واردکننـدگان 
ال ان جـی در اتحادیـه اروپـا کمـک می کنـد چـرا 
کـه آن هـا در مـورد امضـای قـرارداد بـا تامیـن 
کننـدگان آمریکایـی پـس از سـال 20۳0 تردید 
دارند.فوزیـه رحمـان، تحلیلگر مؤسسـه آیسـیس 
ICIS، در ایـن باره گفت: برای توسـعه دهندگان 
آمریکایـی که سـعی مـی کنند معاملات خـود را 
تنظیـم کننـد، ایـن یـک سـیگنال واقعـاً مثبـت 

است.

نگرانی اتحادیه اروپا از وابستگی به منابع انرژی آمریکا

ترجمه صوتی برای پادکست های اسپاتیفای در راه است

اقتصاد آلمان در معرض خطر است

۱۹ مدل نیسان برقی جدید در راه است

اپل به نفع گوگل شهادت می دهد

شــرکت »اســپاتیفای تکنولوژی« برای جذب کاربران جدید و 
تقویت درآمد، در حال آزمایش ویژگی مبتنی بر هوش مصنوعی 

است که پادکست ها را می تواند به زبان های دیگر ترجمه کند.
به گزارش ایســنا، ایــن ویژگی، جدیدترین تلاش این شــرکت 
ســوئدی برای بهره بردن از فناوری هوش مصنوعی مولد اســت 
که پس از معرفی چت بات چت جی پی تی، محبوبیت جهانی پیدا 

کرده است.

اسپاتیفای اعلام کرد نسخه های ترجمه شده که از فناوری تولید 
صوتی شــرکت OpenAI اســتفاده می کنند، از سبک گوینده 

اصلی تقلید می کنند و طبیعی تر از دوبله مرسوم هستند.
این شــرکت برای عرضــه این ویژگی، با پادکســترهای معروف 
همکاری می کند.ترجمه صوتی در زبان هایی از جمله اسپانیایی، 
فرانســوی و آلمانی برای شمار منتخبی از اپیزودها و اپیزودهایی 

که در آینده منتشر می شوند، موجود خواهد بود.

بر اســاس گزارش رویترز، اسپاتیفای در چند سال گذشته، روی 
کســب و کار پادکست سرمایه گذاری بالایی انجام داده و امیدوار 
است سطح بالای تعامل در پادکست، تبلیغات کنندگان بیشتری 
را جلــب کند. اما این مســئله باعث شــد که رشــد هزینه های 
عملیاتی اســپاتیفای، دو برابر رشد درآمد در سال گذشته شود. 
بعلاوه، کســب و کارها به دلیل افزایش نرخ های بهره و تورم بالا، 

هزینه هایشان را تعدیل کرده اند.

یک نظرســنجی نشــان داد که روحیه تجــاری آلمان در ماه 
ســپتامبر اندکی بدتر شــد و برای پنجمین ماه متوالی سقوط 

کرد.
به گزارش ایسنا، موسســه تحقیقات آلمانی Ifo اعلام کرد که 
شاخص فضای کسب و کار آن به 85.7 رسیده است که نسبت 
به رقم اگوســت با 85.8 کاهش یافته اســت اما بالاتر از 85.2 
پیش بینی شــده تحلیلگران در نظرسنجی رویترز است. رئیس 
بررسی های این موسســه گفت که به دنبال رکود در سه ماهه 

دوم و انقباض در سه ماهه سوم محتمل است.
اقتصاد آلمان پس از کوچک شــدن در ســه ماهه آخر ســال 

2022 و ســه ماهــه اول 202۳، در معرض خطر ســقوط به 
دومین رکود خود در یک سال گذشته است.

کارســتن برزســکی، رئیس بخش کلان جهانی در موسســه 
اقتصــادی  ING گفــت: تجارت هــای آلمانــی و همچنین 
سیاســتمداران و کل اقتصــاد به تدریج به ایــن نظریه عادت 
می کنند که اقتصاد در دوره طولانی تری از رشــد ضعیف قرار 

دارد.
شــرکت ها در ماه ســپتامبر نســبت به ماه قبــل از وضعیت 
فعلی کســب و کار خــود رضایت کمتری داشــتند، به طوری 
که زیرشــاخص در ســپتامبر از 89 در ماه آگوســت به 88.7 

کاهــش یافت.با کاهــش درآمد واقعی خانوارها در ســه ماهه 
آینده و شرکت های صنعتی و ســاختمانی که با کاهش شدید 
ســفارش های جدید مواجه هســتند، انتظار می رود که تولید 
ناخالص داخلی در ســه ماهه چهارم کاهش بیشتری پیدا کند.

طبق گزارش رویترز، بدبینی شرکت ها نسبت به ماه های آینده 
اندکی کاهش یافت اما با اندکی بهبود زیرشــاخص انتظارات از 
82.7 در ماه قبل به 82.9 رســید. این نظرسنجی نشان داد که 
احساســات در میان مدیران آلمانی در بخش خدمات و ساخت 
وســاز بیشتر تیره تر شد، در حالی که در بخش تولید و تجارت 

افزایش یافت.

نیسان موتور اعلام کرد که از هم اکنون تمام مدل های جدیدی 
کــه در اروپا عرضه می کند کامــلًا الکتریکی خواهند بود و قصد 
دارد تا ســال 20۳0 فقط خودروهــای الکتریکی را در این قاره 

بفروشد.
به گزارش ایســنا، ماکوتو اوچیدا، مدیرعامل نیسان در بیانیه ای 
گفت: نیســان تــا ســال 20۳0 در اروپا به برقــی کامل تغییر 
خواهد کرد و ما معتقدیم که این کار درســتی برای کسب وکار، 

مشتریان و کره زمین است.

این خودروســاز ژاپنی گفت که یکی از دو مدل جدید الکتریکی 
که قبلًا برای اروپا تایید کرده اســت در کارخانه ســاندرلند در 

شمال انگلیس تولید خواهد شد.
نیســان در اوایل ســال جاری، اهداف خود را بــرای مدل های 
الکتریکــی افزایــش داد و اعلام کرد که 19 مــدل جدید برقی 
الکتریکــی تا ســال 20۳0 را روانــه بازار خواهد کرد. نیســان 
همچنیــن اعلام کرده بود که 98 درصد از فروش آن در اروپا تا 
سال مالی 2026 خود منتهی به ۳1 مارس 2027، برقی خواهد 

شد؛ یعنی خودروهای تمام الکتریکی یا هیبریدی که هم باتری 
و هــم موتور احتراقی دارند.هدف جدید عرضه کامل خودروهای 
برقی در اروپا تا ســال 20۳0، نیسان را با شریک خود یعنی رنو 
کــه قصد دارد برند رنو را تا آن زمان کاملًا برقی کند، هماهنگ 
می کند.بر اســاس گزارش رویترز، فورد و استلانتیس همچنین 
قصد دارند تا ســال 20۳0 در اروپا کاملًا برقی باشند. ولوو قصد 
دارد تا ســال 20۳0 فقط خودروهای برقی را در سراسر جهان 

بفروشد.

مدیـر بخـش خدمـات اپل قرار اسـت در واشـنگتن شـهادت 
دهـد و قصـد دارد از توافـق پرمنفعتـی که تحـت آن، گوگل، 
موتـور جسـت وجوی پیـش فـرض در آیفون شـده اسـت، به 

عنـوان بهتریـن انتخـاب مصـرف کنندگان، دفـاع کند.
بـه گـزارش ایسـنا، ادِی کیـو، نائـب رئیـس ارشـد خدمـات 
وزارت  دادگاه  در  اسـت  قـرار  توافـق،  ایـن  معمـار  و  اپـل 
رقابتـی  ضـد  نفـوذش  و  گـوگل  علیـه  آمریـکا  دادگسـتری 
ایـن شـرکت در بـازار جسـت وجو، حاضـر شـود. بلومبرگ به 
نقـل از منابـع آگاه نوشـت: کیـو قصـد دارد بگویـد او همواره 
معتقـد بـوده اسـت گـوگل، بهتریـن موتور جسـت وجو اسـت 
و بـه همیـن دلیـل، اپـل از آن بـه عنـوان گزینـه پیش فرض 

در دسـتگاه هایش اسـتفاده کـرده اسـت.
ماننـد  محصولاتـی  در  برتـر  موقعیـت  ایـن  بـرای  گـوگل 
ایـن  و  پرداخـت می کنـد  اپـل  بـه  میلیاردهـا دلار  آیفـون، 
توافـق، توجـه خـاص دولـت آمریـکا را بـه خود جلـب کرده 
اسـت. سـوال مطـرح، ایـن اسـت کـه آیـا گـوگل، بـه بهـای 

کنـار زدن رقیبانـش، راه خـود را بـه دسـتگاه های اپـل بـاز 
کـرده اسـت.

تاکیـد  خـود،  شـهادت  در  دارد  قصـد  اپـل  خدمـات  مدیـر 
فـرض  پیـش  جسـت وجوی  موتـور  تغییـر  اپـل  کـه  کنـد 
بـرای مصـرف کننـدگان را راحـت کـرده اسـت. این شـرکت 
همچنیـن نیـازی نمی بینـد کـه ابـزار جسـت وجوی خـود را 
طراحـی کنـد زیـرا گـوگل بـه شـکل واضـح، بهتریـن گزینه 
دیگـر  بخش هـای  در  اپـل  رویکـرد  از  موضـوع  ایـن  اسـت. 
افـزار  نـرم  بـا گـوگل در  آیفـون  متفـاوت اسـت و سـازنده 
نقشـه، دسـتیار صوتـی و همچنیـن سیسـتم عامـل موبایـل 

می کنـد. رقابـت  رایانـه،  و 
انتظـار مـی رود ادِی کیـو بـه ایـن موضـوع اشـاره کنـد کـه 
اپـل، توافـق جسـت وجو بـا شـرکت های دیگـر هـم دارد کـه 
گزینه هـای غیرپیـش فـرض را در مرورگـر اینترنتی سـافاری 
فراهـم می کننـد. ایـن گزینه هـا شـامل بینگ مایکروسـافت، 
داک داک گـو و اکوزیـا هسـتند. مشـابه توافق بـا گوگل، اپل 

از ایـن شـرکت ها هنگامـی کـه کاربـران موتور جسـت وجوی 
آنهـا را بـه عنـوان گزینه اصلی در سـافاری انتخـاب می کنند 

بخشـی از درآمـد تبلیغاتـی را دریافـت می کند.
اپـل و گـوگل بـه توافـق اولیـه خـود در سـال 2002 پایبند 
مانده انـد و گـوگل، گزینـه پیش فـرض در مرورگـر سـافاری 
اسـت کـه نخسـتین بـار در رایانـه مـک عرضـه شـد. ایـن 
و   2007  ،2005 سـال های  در  را  خـود  توافـق  شـرکت ها 
2016 تمدیـد کردنـد و کیـو انتظـار مـی رود شـهادت دهـد 
کـه طـی چنـد سـال اخیـر، اصلاحاتـی در آن انجـام شـده 
جـان  گذشـته،  هفتـه  بلومبـرگ،  گـزارش  اسـاس  اسـت.بر 
جیانانـدرا، مدیـر یادگیـری ماشـینی اپـل هـم شـهادت داد. 
ایـن مدیـر کـه پیـش از پیوسـتن بـه اپـل در سـال 2018، 
ویژگـی  بـه  می کـرد،  هدایـت  را  گـوگل  در  جسـت وجو 
 iPadOS و   17  iOS عامـل  سیسـتم های  در  جدیـدی 
موتـور  می دهـد  امـکان  کاربـران  بـه  کـه  کـرد  اشـاره   17
جسـت وجوی پیـش فرضی بـرای وب گـردی، انتخـاب کنند.


